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Vážení sousedé,
v  době, kdy píšu 

tyto řádky, se nám 
před okny honí po-
slední zbytky zimy. 
Jaro už se sice pokou-
šelo o  nástup, zima 
však byla mocnější. 
Vy si ale dnes má slo-

va čtete nejspíš v krásném jarním počasí, 
když sluníčko už dávno převzalo otěže 
ročního období a svým vlídným a teplým 
svitem rozzařuje naši krajinu. Na ty krás-
né jarní dny se mnozí těšíme, bývají plné 
života a energie, která nám v zimě často 
chybí. Někteří dokonce dokáží v tento čas 
dělat daleko ráznější rozhodnutí o  svém 
životě, o své budoucnosti. Jsem zvědavý 
na to, jak právě jarní životaplná atmosféra 
zasáhne do běhu naší obce, do budouc-
nosti naší země. Zdá se, že právě jarní mě-
síce mohou přinést rozlousknutí někte-
rých složitých otázek.

Chtěl bych tedy nám všem, ale i našim 
zástupcům na celostátní úrovni popřát 
dostatek odvahy a síly na to, abychom 
spolu s letošním jarem vstoupili do nej-
krásnějších měsíců roku plni nadšení 
a vůle uskutečnit vše, na co jsme celou 
zimu mysleli, co jsme si připravovali. Kéž 
se nenecháme odradit mnohdy „blbou 
náladou“, která jako by se pořád hlásila 
o slovo a drala se na povrch, i když k ní 
vlastně ani není důvod.

Všiml jsem si, že se při krásném počasí 
v  ulicích naší vesnice vždy objeví řada 
lidí, kteří v  chladnu nebo studeném 
dešti dlouho nevytáhli paty z  domu. 
A tak se těším na setkání s nimi i s vámi 
všemi v  telnických ulicích, na kultur-
ních, společenských či sportovních ak-
cích, kterých je podle pozvánek v tomto 
vydání našeho zpravodaje přepravena 
celá řada.

František Kroutil, 
váš starosta
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 VÝBĚR Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA 
OBCE V LEDNU A ÚNORU 2018

Zastupitelstvo obce Telnice  
schvaluje:
•  Ohlášení nové živnosti obce Telnice 

v  oblasti Výroby, obchodu a  slu-
žeb neuvedených v přílohách 1 až 3  
Živnostenského zákona – obory 
činnosti: zprostředkování obchodu 
a služeb, velkoobchod a maloobchod 
(kvůli provozování terminálu SAZKA 
v prostorách telnické pošty).

•  Rámcovou smlouvu o  poskytování 
služeb s Jazykovou školou MORAVIA, 
s. r. o. (IČ: 03991393), na výuku ang-
lického jazyka rodilým mluvčím – pro 
žáky telnické základní školy.

•  Prodej traktoru Wisconsin MT8 – 
YUKON zájemci Jiřímu Vlčkovi a  pří-
slušnou Kupní smlouvu.

•  Plánovací smlouvu s  Michalem 
Špánkem.

•  Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí 
dotace ve výši 15 000 Kč se společ-
ností HEWER, z. s. (IČ: 66000653).

•  Celkovou cenu za uskutečnění občer-
stvení pro seniory v rámci Adventního 
setkání se seniory dne 17. 12. 2017 na 
orlovně ve výši 22 877 Kč. Akce se zú-
častnil rekordní počet osob: 114.

•  Smlouvu o  smlouvě budoucí 
č.  1030029364/002 o  zřízení věcné-

ho břemene na obecních pozem-
cích: 713/35, 713/34, 713/33, 713/32, 
712/5, 712/4 a  708/3 v  k.  ú. Telnice 
u Brna.

•  Financování autobusové dopravy pro 
návštěvníky boleradického divadla 
dvakrát ročně.

•  Katalog systematizace zaměstnanců 
s účinností od 1. února 2018.

•  Dohodu s  Úřadem práce ČR (IČ: 
72496991) o  vyhrazení společensky 
účelného pracovního místa a poskyt-
nutí příspěvku, spolufinancovaného 
ze státního rozpočtu a  Evropského 
sociálního fondu č. BOA-JZ-150/2017 
a č. BOA-JZ-7/2018. 

•  Dohodu s  Úřadem práce ČR (IČ: 
72496991) o  vytvoření pracovních 
příležitostí v  rámci veřejně prospěš-
ných prací a  poskytnutí příspěvku, 
spolufinancovaného ze státního roz-
počtu a  Evropského sociální fondu  
č. BOA-VZ-6/2018. 

•  Návrh ředitele školy na rozdělení hos-
podářského výsledku ZŠ a MŠ Telnice 
za rok 2017 (+ 21 480,46 Kč).

•  Nabídku firmy Clean4you, s. r. o., na 
pořízení workoutové sestavy za cenu 
90 990 Kč vč. DPH.

•  Provedení strojových úprav terénu na 
obecních pozemcích 1282/6, 1282/5, 
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V  březnu 2018 
navštívil Telnici 
zástupce společ-
nosti EKO-KOM. 

Tato společnost vytvořila a efektivně provozuje celorepub-
likový systém, který zajišťuje třídění, recyklaci a využití oba-
lového odpadu na kvalitní evropské úrovni. Pro celý kom-
plex souboru činností zajišťovaných společností se ujal ná-

zev „Systém EKO-KOM.“ Tento systém založený na spoluprá-
ci průmyslových podniků, měst a obcí zajišťuje, aby odpady 
z  použitých obalů byly spotřebitelem vytříděny, svezeny 
sběrovou technikou, dotříděny a konečně využity jako dru-
hotná surovina nebo případně jako zdroj energie. Systém 
EKO-KOM reálně pokrývá 99 % populace České republiky.

V rámci výše uvedeného systému dochází k vyhodnocová-
ní množství, způsobu a efektivity třídění komunálního odpa-

POCHVALA ZA TŘÍDĚNÍ ODPADU 

1282/4 a  1281 v  k.  ú. Telnice u  Brna 
ve spolupráci se společností SEVUD 
Sekanina.

•  Nabídku zámečnické firmy Pavel 
Gruber (IČ: 12703061) na dodávku 
nového systému zamykání dveří pro 
ZŠ a  MŠ Telnice v  ceně 49  961 Kč  
vč. DPH.

•  Podmínky Letního hlídání dětí pro 
rok 2018, které se uskuteční v  ter-
mínu od 9. do 27. července 2018 
v  prostorách nové budovy MŠ Tel- 
nice.

•  S účinností od 1. 3. 2018 pronájem 
části obecního pozemku p. č. 625 
v k. ú. Telnice u Brna o výměře 35 m2 
panu Svatoslavu Motalovi za roční 
cenu 350 Kč a  příslušnou nájemní 
smlouvu na 12 měsíců.

•  Smlouvu o  vedení mzdové agen-
dy s  paní Monikou Hanikovou (IČ: 
06070035).

•  Smlouvu o smlouvě budoucí o zříze-
ní věcného břemene č. 1060041548 
se společností E.ON Distribuce, a.  s. 
(IČ: 28085400).

•  Provedení zemních úprav na po-
zemku p. č. 651 a 1092 v k. ú. Telnice 
u  Brna. Práce provedou obecní za-
městnanci ve spolupráci se zedníkem 
Zdeňkem Špánkem a firmou SEVUD-
Sekanina v  zimních a  jarních měsí-
cích letošního roku.

•  Dodatek č. 1 Smlouvy o dílo se spo-
lečností INTAR, a. s. (IČ: 25594443).

•  Smlouvu o  právu provést stavbu 
s Michalem Špánkem.

•  Záměr provedení předláždění chod-
níků v  Nové ulici. Práce provede 
Zdeněk Špánek ve spolupráci s  pra-
covní četou.

•  Pokračování deratizace obce po-
dle doporučení dodavatele – firmy 
Deratizace4D.

•  Uskutečnění mimořádného sběru 
železného šrotu v  sobotu 14. dubna 
2018, který bude proveden ve spolu-
práci s SDH Telnice.

•  Bere na vědomí informace JSDH 
Telnice o  nedodání hasičského vozí-
ku v roce 2017 a současně schvaluje 
pořízení zaplachtovaného vozíku pro 
účely hasičské jednotky v  roce 2018 
za sníženou cenu v ceně 51 409 Kč vč. 
DPH od společnosti VEZEKO, s. r. o. 
(IČ: 26273349).

Zastupitelstvo obce Telnice  
bere na vědomí:
•  Protokol o  kontrole obce Telnice 

provedené HZS JMK v  oblasti dodr-
žování krizového zákona a  předpisů 
vydaných k jeho provedení, zejména 
zajištění připravenosti obce na řešení 
krizových situací.

•  Poděkování starosty obce všem, kte-
ří pomohli zajistit obecní divadelní 
představení Dámský krejčí na soko-
lovně a  také informaci o  nákladech 
této akce.

•  Informaci starosty o  rekonstrukci 
poštovních prostor v  budově obec-
ního úřadu, které si zastupitelé měli 
možnost prohlédnout.

•  Žádost pana Františka Zavadila o za-
jištění bezpečného užívání chodní-
ku v  ulici V  dědině a  ukládá před-
sedovi stavební komise projednat 
řešení s  vlastníky přilehlých nemo-
vitostí – Sklenářovými a  Koláčko- 
vými.

•  Žádost pana Ladislava Veselého 
o ošetření lípy a konstatuje, že je po-
vinností každého vlastníka pozemku, 
na kterém se jakýkoliv strom nachází, 
aby zajistil jeho bezpečnost.

•  Informaci pověřeného zastupitele 
Jiřího Dudáka o termínu konání Veřej- 
ného projednání Změny č. 2 Územ- 
ního plánu obce Telnice. 

•  Informaci starosty obce o  nabytí 
právní moci uzavřené Veřejnoprávní 
smlouvy s  Městem Šlapanice o  vý-
konu úkolů obecní policie a zahájení 
činnosti na katastrálním území obce 
Telnice.

•  Informace starosty obce o  přípravě 
stavební lokality Hliníky.

•  Informaci starosty obce o  výsledku 
hospodaření obce za rok 2017.

•  Zprávu o bezpečnostní situaci v obci 
Telnice za rok 2017.

•  Informaci starosty obce o připravova-
ném řešení U-rampy pro děti.

•  Informaci starosty obce o uskutečně-
ném prodeji traktoru Yukon.

•  Informaci starosty obce o přípravách 
obce a školy na GDPR.

•  Informaci starosty obce o vývoji fak-
turace za poštovní provoz. 

•  Informaci VAS o  stavu kvality pitné 
vody v obci za 4. čtvrtletí roku 2017.

•  Informaci starosty o výběru místních 
poplatků za rok 2018.

•  Informaci starosty obce o činnostech 
pracovní čety v průběhu zimního ob-
dobí.

Zastupitelstvo obce Telnice  
neschvaluje:
•  Místním sdružením ODS Telnice na-

vrhované usnesení tohoto znění „Za- 
stupitelstvo obce Telnice stanovuje, 
v souladu s § 67 zákona č. 128/2000 Sb., 
zákon o  obcích (obecní zřízení), počet 
členů Zastupitelstva obce Telnice pro 
volební období 2018 až 2022 na 15.“

•  Žádost Františka Doležala z Vilémova 
na hostování Lunaparku Doležal 
v roce 2018 v Telnici (již dříve bylo po-
tvrzeno hostování Lunaparku Kočka).

Zastupitelstvo obce Telnice  
blahopřeje:
•  Panu Aleši Kupskému k vynikajícímu 

studijnímu úspěchu – vítězství v  ce-
lostátní soutěži Dějepisná olympiá-
da, které se zúčastnil jako jeden ze tří 
členů vítězného družstva Gymnázia 
Klobouky u Brna.

•  Panu Františku Vykouřilovi, bývalému 
dlouholetému předsedovi místního 
národní výboru v  Telnici, k  význam-
nému životnímu jubileu – 90 let.

František Kroutil, starosta obce
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du mezi jednotlivými zapojenými obcemi. A právě Telnice se 
stala cílem pochvaly adresované občanům za vynikající vý-
sledky v třídění odpadu za rok 2017. Tento rok byl totiž porov-
náván s předchozím (2016) s těmito výsledky:

Výtěžnost dle komodit (kg/obyvatele/rok)

Ohromný nárůst je patrný u  vytříděného papíru, velmi 
silný také u plastů. A  jak dopadlo poměřování s ostatními 
obcemi či regiony (jsme docela na jiné úrovni, než náš regi-
on i kraj – tady je potřeba objektivně sdělit, že i další okolní 
obce v  poslední době přecházely na nový systém třídění 
odpadu – průměrné statistiky se tak příští rok jistě regio-
nálně zlepší)?

Výtěžnost po komoditách dle jednotlivých oblastí za 
rok 2017 (kg/obyvatele/rok)

Zajímavý je také graf v porovnání s předchozími roky:

Výtěžnost po komoditách v dané lokalitě v období 
2013–2017 (kg/obyvatele/rok)

Někdo by mohl argumentovat tím, že mohlo dojít k nárůstu 
spotřeby obalových materiálů, ale myslíte, že bychom všich-
ni v  rámci jednoho roku začali používat téměř dvojnásobné 
množství obalů? Není to reálné. Na tuto otázku totiž nejlé-
pe odpoví další důležitá statistika, která říká, o  kolik klesla 
váha směsného komunálního odpadu v  našich „směsných“  
popelnicích:
Vývoj množství směsného komunálního odpadu 
(kg/obyvatele/rok) 

Z  výše uvedených statistik jsou patrné tyto celkem jasné 
závěry o jednání našich obyvatel v rámci domácího hospoda-
ření s komunálním odpadem:

–    zdvojnásobil se objem vytříděných surovin – tříděného 
odpadu

–    klesl objem směsného komunálního odpadu – ale po-
zor, nikoliv jen o 32,2 kg/obyvatele/rok (nárůst tříděného  
odpadu), ale hned o 81 kg/obyvatele/rok

–    v tabulce nemáme uvedeny hodnoty biologicky rozloži-
telného odpadu, jehož telničtí obyvatelé průměrně ode-
vzdali 91,1 kg ročně.

–    jednoduše se tedy dá říci, že o co klesl objem směsného 
komunálního odpadu, o to více přibyl bio-odpad.

Výše uvedené výsledky tedy ukazují na to, že se přístup 
místních obyvatel k  problematice třídění zásadně změnil 
pozitivním směrem. Nakonec to také všichni telniční poplat-
níci pocítili ve svých peněženkách na začátku roku, když už 
letos platili za každou osobu a  rok o  100 korun méně. Tak 
tedy Telnici srdečně blahopřeji a jménem zastupitelstva obce 
Telnice děkuji za spolupráci.

František Kroutil, starosta obce

PAPÍR
PLAST
SKLO ČIRÉ
SKLO BAREVNÉ
NÁPOJOVÝ KARTON

25%
55%
-32%
105%

Komodita

CELKEM

30,1
20,8
5,3
6,0
0,1

62,3

230%
60%

Změna 
2016/2017Celkem
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ZPRÁVY Z OBECNÍHO ÚŘADU
HOSPODAŘENÍ OBCE 
ZAZNAMENALO REKORDNÍ 
KLADNÝ VÝSLEDEK

Starosta obce seznámil zastupitelstvo 
obce na únorovém zasedání s výsledky 
hospodaření obce Telnice za rok 2017. 
Celkové příjmy  
  roku 2017:   23 501 396,63 Kč
Celkové výdaje  
  roku 2017:   17 209 521,15 Kč
Splátka bankovního  
  úvěru za novou 
  budovu MŠ činila: 1 000 000 Kč.
Rozdíl mezi příjmy  
  a výdaji tedy činí  6 291 875,48 Kč. 

Výsledek hospodaření dle výkazu zis-
ku a ztrát činí 7 533 925,72 Kč. Celkové 
výnosy činily 23 650 007,90 Kč, celkové 
náklady pak 16 116 082,18 Kč.

Za tak dobrým hospodářským výsled-
kem je především snaha provádět všech-
ny stavební a investiční činnosti z ekono-
mického hlediska co efektivněji: tyto prá-
ce většinou uskutečňujeme především 
vlastními silami – obecními zaměstnanci 
a ve spolupráci s místními živnostníky. To 
se jeví jako ekonomicky nejvýhodnější 
řešení. Za tímto modelem se však skrý-
vá velké množství práce při koordinaci 
různých prací mnoha lidí a drobných do-
davatelů. Je samozřejmě vždycky jedno-
dušší si objednat jednu dodavatelskou 
firmu a zaplatit jí za všechno větší sumu 
peněz a vše by se tak odehrálo s daleko 
menšími starostmi. Vlastními silami si 
samozřejmě můžeme dovolit realizovat 
pouze menší či středně velké investiční 
akce. Dalším důvodem dobrých výsled-
ků hospodaření obce je nepsaná dohoda 
zastupitelstva obce o tom, že se budeme 
v  těchto letech finančně připravovat na 
větší investice, před kterými naše obec 
stojí (Dům důstojného stáří, spoluúčast 
na průtahu obcí a  možná i  stavba zdě-
né sportovní haly). Poděkování za tento 
velký úspěch zaslouží všichni, kteří se na 
něm jakkoliv podíleli, primárně však sa-
motné zastupitelstvo obce, které se i přes 
často bohatou diskusi dokáže shodnout 
na rozumných konsensuálních řešeních. 

VEŘEJNÉ PROJEDNÁNÍ  
ÚZEMNÍHO PLÁNU

V zasedací místnosti obecního úřadu 
Telnice proběhlo ve středu 31. ledna 
2018 veřejné projednání návrhu změ-
ny č. 2  Územního plánu obce Telnice. 

Projednání se účastnila řada občanů 
obce, široká veřejnost, zástupci obce 
i obecního úřadu. Nejpozději do 7 dnů 
ode dne konání veřejného projedná-
ní, tedy do 7. února 2018 mohl každý 
uplatnit své připomínky a  dotčené 
osoby, oprávněný investor a  zástup-
ce veřejnosti své námitky, ve kterých 
museli uvést odůvodnění, údaje podle 
katastru nemovitostí dokladující dotče-
ná práva, a  především vymezit území 
dotčené námitkou. Několik osob toho-
to svého práva využilo. Zastupitelstvo 
obce bude projednávat návrh změny  
č. 2 Územního plánu obce Telnice prav-
děpodobně v jarních měsících. O termí-
nu konání budou občané informováni 
na úřední desce a  internetových strán-
kách obce Telnice www.telnice.cz.

ZAMĚSTNANCI OBECNÍHO ÚŘADU 
Přinášíme vám aktuální informace 

o  stavu zaměstnanců obecního úřadu. 
Od  poloviny února, resp. od začátku 

března nastoupily Kristýna Hanušová 
a  Alena Fialová na odbornou praxi 
s  dotační podporou Úřadu práce ČR. 
Podařilo se také získat prostředky na 
podporu zaměstnanců veřejně pro-
spěšných prací, proto mohli nastoupit 
Martina Burková a nově také Jiří Daniel. 
Řada zaměstnanců také na obecním 
úřadě pracuje ve zkráceném úvazku. 
Všechny nové kolegy vítáme a přejeme 
jim hodně zdaru při práci.

VALNÁ HROMADA DSO REGION 
CEZAVA

V pátek 16. března 2018 se v prosto-
rách obecní zasedací místnosti konala 
valná hromada Dobrovolného svazku 
obcí Region Cezava, jehož je naše obec 
členem a  současně v  budově našeho 
OÚ tento svazek sídlí. Na programu byla 
především společná příprava na pro-
blematiku GDPR – ochrany osobních 
údajů, která zajímá všechny obce právě 
v jarních měsících. Se svou přednáškou 
přispěl do programu ředitel Státního 
okresního archivu v Rajhradě pan Mgr. 
Ivo Durec, který se věnoval spisové služ-
bě, archivaci a skartaci. Díky přítomnos-
ti pana ředitele a jeho kolegy metodika 
mohl proběhnout seminář pro admi-
nistrativní pracovníky obecních úřadů 
Regionu Cezava, kteří se sešli v klubov-
ně Šatlavy, a  tímto na informace z  val-
né hromady navázali. Nejvyšší orgán 
mikroregionu projednal také změnu 

Jméno zaměstnance Typ zaměstnance Druh činnosti
Marcela Drápalová kmenový zaměstnanec veřejná správa (úřednice)
Lenka Nečasová kmenový zaměstnanec účetní a veřejná správa
Ilona Kučerová na dobu určitou pomocná účetní *
Marta Klanicová na dobu určitou pomocná administrativa *
Kristýna Hanušová s dotační podporou ÚP odborná praxe
Alena Fialová s dotační podporou ÚP odborná praxe
Irena Zehnalová kmenový zaměstnanec vedoucí pošty
Šárka Machková kmenový zaměstnanec poštovní referentka *
Marie Demková kmenový zaměstnanec uklízečka *
Bartoloměj Sklenář kmenový zaměstnanec pracovní četa
Vojtěch Frýbort na dobu určitou pracovní četa
Oldřiška Kozderová na dobu určitou pracovní četa
Božena Sklenářová na dobu určitou pracovní četa
Martina Burková veřejně prospěšné práce, 

s dotační podporou ÚP
pracovní četa

Jiří Daniel veřejně prospěšné práce, 
s dotační podporou ÚP

pracovní četa

* zkrácený úvazek



Telnický zpravodaj – duben 2018 Informace z obecního úřadu 5

stanov, která souvisí s  určením pově-
řence GDPR pro některé členské obce. 
Setkání, byť formální, proběhlo tra-
dičně ve velmi přátelském duchu, což 
jistě koresponduje i  s  dobrými vztahy 
mezi jednotlivými členskými obcemi. 
Děkujeme všem, kteří se o toto setkání  
zasloužili.

PROJEKT SPORTOVNÍ HALY
Zděná sportovní hala je ve fázi pří-

pravy projektové dokumentace, kterou 
má na starosti společnost INTAR. Cílem 
obce je připravit projekt takovým způ-
sobem, aby o  dalším osudu (tj. reali-
zaci) sportovní haly bylo rozhodnuto 
v příštím volebním období. Rozhodnutí 
o  způsobu financování a  případném 
spuštění samotné realizace bude na 
zastupitelstvu obce, které vzejde z pod-
zimních komunálních voleb. Je to legi-
timní a  seriózní, neboť o  spuštění tak 
zásadního projektu do života obce je 
dobré rozhodovat spíše na začátku vo-
lebního období než na jeho konci. 

CERTIFIKÁT AUDITU FAMILY 
FRIENDLY COMMUNITY

dni žen. Přání se ujali dva jediní muži 
na úřadě: starosta a místostarosta obce. 
Všem ženám, které jejich kroky nevedly 
ve sváteční den na obecní úřad, přeje 
obecní úřad vše nejlepší.

POSYPOVÁ SŮL NA CHODNÍKU 
Určitou nevoli způsobilo to, že na po-

čátku března se v pátek před víkendem 
na chodnících objevila posypová sůl, 
přestože v  sobotu již „nebyla potřeba“. 
Ano, v  pátek začal poletovat sníh, tep-
lota klesala, předpovědi počasí hovořily 
o sněžení. O víkendu nakonec nesněži-
lo, v sobotu foukal mrazivý vítr, který vše 
vysušil a v neděli už jen silně mrzlo, sůl 
stále ležela na zemi (snad hned v úterý 
dokonce přišel liják, který sůl rozpustil 
a  smyl z  chodníků). Chápeme, že není 
příjemné šlapat po suché soli na dlaž-
bě, ale jak věřit předpovědím počasí? 
Obec je automatickým adresátem varo-
vání Českého hydrometeorologického 
ústavu, který takto rozesílá podstatné 
informace o změnách počasí. Zcela běž-
ně se stává, že se během dne předpo-
vědi mění dost odlišným způsobem. Už 
se nám mnohokráte stalo, že ohlášené 
extrémní projevy počasí nedorazily, 
anebo dorazily tak nečekaně, že ozná-
mení o  nich přišlo jen v  řádech hodin 
předem. Bohužel nemáme prostředky 
a síly reagovat na všechno tak bleskově. 
Chtěli jsme zabezpečit chodníky lidem 
na celý víkend, když bylo hlášeno sně-
žení. Dobrá vůle se pro některé stala 
terčem laciné kritiky. Věřte, že plánová-
ní zimní údržby chodníků a  silnic není 
jednoduchá věc. Naší snahou je co nej-
více předcházet úrazům – již jsme řešili 
pojistnou událost (zlomená ruka), kdy 
se pojišťovna aktivně zajímá o to, jak se 
obec stará o své chodníky a co udělala 
proto, aby se úraz nestal. Ve hře je to-
tiž výše plnění úhrady takové pojistné 
události. Když je to tedy možné, raději 
volíme preventivní přístup, než laxní. 
Věřím, že rozumní lidé to pochopí i  za 
cenu toho, že se občas prostě přihodí, 
že se naše boty zašpiní více než obvykle. 
Děkujeme za pochopení. Děkuji všem 
zaměstnancům obce za zimní údržbu 
komunikací, kterou mnohdy provádí 
v nočních či brzkých ranních hodinách, 
nezřídka i o víkendech. Děkuji také kaž- 
dému, kdo nám (dnes už dobrovolně) 
v  úklidu chodníků (aspoň před svým 
domem) jakkoliv pomůže. Není to tak 
dlouho, co tato pomoc bývala samo-
zřejmostí, to už dnes bohužel neplatí.

PRÁCE PRACOVNÍ ČETY  
V ZIMNÍM OBDOBÍ

Kromě samotné zimní údržby ve-
řejného prostranství (podle počasí) 
probíhaly i  další práce v  obecních  bu-
dovách. Za všechny můžeme uvést 
např. práce v  základní škole, kde bylo 
provedeno snížení stropu v  ředitelně 
(viz foto) a  zateplení stěny na schodiš-

 V  pondělí 12. března 2018 jsme ob-
drželi dopis od náměstka hejtmana Ji-
homoravského kraje, pana Mgr. Marka 
Šlapala, ve kterém nás informuje, že 
naší obci byl auditním kuratoriem udě-
len základní certifikát auditu. Naše obec 
tedy úspěšně absolvovala počáteční 
část auditu. V měsíci květnu se uskuteč-
ní slavnostní předání certifikátu. O této 
události vás budeme informovat v příš-
tím čísle Telnického zpravodaje.

KYTIČKA PRO ŽENY  
NA MEZINÁRODNÍ DEN ŽEN

Stejně jako v  minulých letech mohla 
každá žena, která navštívila obecní úřad 
8. března, získat kytičku jako drobný 
dar ke svému svátku – Mezinárodnímu 

ti, výmalba sociálních zařízení a natření 
radiátorů. Na školním dvoře připravil 
zedník Zdeněk Špánek pro potřeby 
školy nové kontejnerové stání tak, aby 
byly popelnice uklizeny za zdí školního 
dvora (v krytém rohu školní zahrady). 
Pro potřeby školní kuchyně byly vyro-
beny a  namontovány skladové regály. 
Pokud počasí dovolilo, opravovaly se 
lokálně některé chodníky. Zapomenuta 
nebyla ani údržba a opravy strojového 
a  nářaďového vybavení pracovní čety. 
Tradičně byl povolán specialista na ri-
zikové kácení, který provedl prořezání 
stromů v oblasti parku u rybníka, v zele-
ném pásu kolem rybníka a v parčíku na 
Palackého ulici. Pracovní četa pak pro-
vedla probírku divoké náletové zeleně 
kolem rybníka, kde bylo dosaženo po-
měrně viditelného pročištění prostoru, 
který je daleko lépe využitelný než dří-
ve. Jelikož nás v  jarních měsících čeká 
výsadba stromů, byla prováděna řádná 
příprava materiálu a pozemků k sázení. 
V průběhu uzávěrky zpravodaje se pak 
prováděla obnova hromosvodů na bu-
dově obecního úřadu Telnice. Jakmile 
to dovolí počasí a  časový plán prací, 
bude zahájeno předláždění chodníku  
v ulici Nová.

PRODEJ TRAKTORU  
WISCONSIN MT8 – 150.32 YUKON

Asi deset let mohli občané naší obce 
vídat v  ulicích zelený komunální trak-
tor YUKON, který odvedl pro veřejné 
prostranství ohromné množství práce. 
V  závěru roku se zastupitelstvo obce 
rozhodlo pořídit nový (červený) traktor 
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japonské značky YANMAR za bezmála 
400 000 korun bez DPH. Starší traktor 
YUKON byl nabídnut k  prodeji za mi-
nimální cenu stanovenou znaleckým 
posudkem: 117 236 korun. Na výzvu 
k  předložení nabídek reagoval pouze 
jediný zájemce (až) z  Humpolce, kte-
rý po prohlídce traktor hotově zaplatil 
a  odvezl si ho za cenu 141  600 korun. 
Prodej se týkal pouze samotného trak-
toru, veškeré univerzální příslušenství 
zůstalo v  majetku obce a  bude na-
dále sloužit k  údržbě veřejného pro-
stranství spolu s  červeným traktorem  
YANMAR.

BRIGÁDA NA VÝSADBU STROMŮ 
V NOVÉM PARKU  
V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI

Obec Telnice připravila na sobotní do-
poledne 21. dubna 2018 obecní brigá-
du na výsadbu stromů v  novém parku 
v nádražní čtvrti. Z původního projektu, 
který předpokládal náklady v  řádech 
jednotek milionů korun, se nakonec 
stala realizace vlastními silami. První 
výsadba i  zemní úprava již proběhla, 
částečně na náklady obce, částečně 
přispěly fyzické osoby a  firmy určenou 
náhradní výsadbou. Nyní zbývá provést 
poslední krok této fáze: vysadit zatím 
poslední stromy. Věříme, že nám přede-
vším lidé z  nádražní čtvrti přijdou po-
moci. Sejdeme se v 8.00 hod. na místě 
samém: na obecním pozemku u trati (za 
oranžovým dětským hřištěm Nadace 
ČEZ). Předem děkujeme za jakoukoliv 
pomoc.

HLEDÁTE LETNÍ BRIGÁDU?
Obec Telnice nabízí pro letní měsíce 

(červenec a srpen) možnost letní brigá-
dy studentům a mladým lidem – připra-
vujeme letní údržbové práce veřejného 
prostranství a  budov obecního úřadu. 
Zájemci se mohou hlásit u starosty obce 
na tel.: 725 33 00 44 nebo na e-mailu: 
starosta@telnice.cz. Nabídka je platná 
do naplnění kapacity. Preferováni jsou 
místní občané.

NEPOŘÁDEK NA MASARYKOVĚ 
NÁMĚSTÍ 

Jeden by nevěřil, jaký nepořádek 
vznikne na chodnících obce během 
jednoho dne v  malé vesnici, jako je ta 
naše – jen kolik nedopalků cigaret je po 
zemi okolo nás. Pro ilustraci přikládáme 
fotografii z  jednoho běžného zametá-
ní chodníků na Masarykově náměstí. 
Paradoxně velmi mnoho zbytků cigaret 

se nachází v blízkosti autobusových za-
stávek (nebo přímo na nich). Že by se 
u  nás v  Telnici nedodržovaly zákony? 
Zákaz kouření totiž platí na prostoru 
třiceti metrů před označníkem zastáv-
ky a  pěti metrů za ním ve směru jízdy. 
K  tomuto pětatřicetimetrovému pásu 
je nutné přičíst ještě pět metrů na šířku. 
Pokud nemáte na vzdálenosti odhad, 
můžete si to jednoduše odvodit. Třicet 
metrů je zhruba délka tří běžných auto-
busů hromadné dopravy. Když si to jed-
noduše převedeme do našich poměrů, 
tak například v  blízkosti autobusové 
zastávky ve směru na Brno (u školy), 
není prakticky možné kouřit, neboť se 
zde setkávají dva chráněné prostory – 
zastávka autobusu a  blízké okolí školy. 
Děkujeme všem, kteří nepořádek na 
Masarykově náměstí ani jinde v obci ne-
vytvářejí, a chovají se tak ohleduplně ke 
svému okolí. Děkujeme také všem, kteří 
nekouří tam, kde by se kouřit nemělo, 
zvláště pak ne na autobusových zastáv-
kách a  u základní nebo mateřské ško-
ly. V Telnici se můžeme setkat s  jevem, 
který je v dnešní době bežný na ulicích 
českých či moravských měst a  vesnic: 
s  elektronickými cigaretami. Některým 
dětem již byly v Telnici elektronické ci-
garety zabaveny, dále tyto případy byly 
řešeny s jejich rodiči domluvou. 

LESÍK U MĚNÍNA
Vstup do lesíka u Měnína je na vlast-

ní nebezpečí. To už jistě zjistili mnozí, 
kteří tudy procházeli. Důvodem je to, 
že stav stromů v  tomto kousku příro-
dy na našem katastru je stále bídnější. 
Ohrožení se tak nepřímo týká i obecní-
ho pozemku, kterým vede běžně využí-
vaná pěšinka. Někteří vlastníci zdejších 

pozemků se o  tyto parcely příliš ne-
starají. Situace je rok od roku bohužel 
horší. Ze strany obce došlo k tomu, že 
všichni vlastníci zdejších pozemků byli 
zdvořile vyzváni, aby zajistili alespoň 
to, aby nehrozil pád stromů či větví 
do obecní pěšinky, a  neohrožoval tak 
chodce. Dokud si nebudeme jisti, že se 
situace zásadně zlepší, bude při vstupu 
od Telnice i od Měnína do tohoto lesí-
ku umístěna varovná informační cedu-
le. Děkujeme za pochopení a  věříme, 
že nám vlastníci dotčených pozemků 
pomohou zajistit bezpečný průchod 
touto lokalitou.

PROJEKT KOLA PRO AFRIKU 
POKRAČUJE

Ani v  zimních měsících projekt Kola 
pro Afriku nezahálí, i v Telnici stále lidé 
přinášejí kola určená pro k  těmto hu-
manitárním účelům. Odevzdávat je 
můžete v  běžné provozní době sběr-
ného místa na obecním dvoře (středa  
15–17 hod., sobota 10–12 hod.). V  pří-
padě, že potřebujete přivézt kola v  ji-
ném termínu, je možné se individuálně 
dohodnout. Jakmile se obecní skladové 
kapacity naplní, budou kola odvezena 
dobrovolnými hasiči do Ostravy, kde 
dochází k  opravám a  kompletování 
kol na cestu do africké Gambie. V  této 
chudé zemi pak slouží dětem jako ne-
zbytný dopravní prostředek do školy. 
V  době, kdy se stále více hovoří o  hu-
manitární krizi v oblasti migrace uprch-
líků do Evropy, je tento projekt smyslu-
plným příspěvek naší obce k  zajištění 
dostupnosti vzdělání afrických dětí. 
Více informací o projektu naleznete na  
www.kolaproafriku.cz.

SE SBĚREM ŽELEZNÉHO ŠROTU 
LETOS POMOHOU HASIČI

Letošní sběr železného šrotu (14. dub- 
na 2018) provedou členové Sboru dob-
rovolných hasičů ve spolupráci s  obcí 
(jinak než ve spolupráci s  obcí není 
možné takové sběry provádět – to je 
informace pro všechny, kteří si to nemy-
slí). Sluší se připomenout, že organizace 
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tohoto sběru, jehož výtěžek připadne 
SDH Telnice, je výsledkem předchozí 
dohody mezi telnickými hasiči a  oddí-
lem házené TJ Sokol Telnice. Výtěžek  
(finanční dar obce) bude použit na do-
vybavení v podobě hasičských vycház-
kových stejnokrojů. Ty budou použi-
ty pro prezentaci jak sboru, tak i  naší 
obce při slavnostních příležitostech jak 
v  Telnici, tak na různých akcích v  blíz-
kém i vzdáleném okolí.

POCHYBNÉ NABÍDKY SBĚRU 
ŠROTU NEZNÁMÝCH OSOB 

Obecní úřad Telnice získal informaci 
o  tom, že se v sobotu 23. března 2018 
údajně chystal sběr šrotu a autobaterií. 
Na lístečku, který obdrželi obyvatelé 
naší obce do svých poštovních schrá-
nek, nebylo uvedeno, kdo je organi-
zátorem, ani žádné kontaktní údaje. 
Vzhledem k  tomu, že v  naší obci platí 
Obecně závazná vyhláška o  shroma-
žďování a  třídění odpadu, upozorňu-
jeme občany, že existuje vážné pode-
zření na porušení této vyhlášky v  naší 
obci. Z  tohoto důvodu doporučujeme 
občanům, aby žádný šrot ani autoba-
terie v  takto anonymně ohlášených 
termínech u silnice nehromadili a radě-
ji počkali na řádný sběr šrotu, který se 
bude konat po Velikonocích – přesněji  
14. dubna 2018 – a budou jej ve spolu-
práci s obcí Telnice provádět telničtí ha-
siči. Děkujeme za pochopení.

NOVÝ HASIČSKÝ PŘÍVĚSNÝ VOZÍK 
Telnická hasičská jednotka se při-

pravuje na zařazení do poplachového 
plánu Hasičského záchranného sboru 
Jihomoravského kraje. Stále ještě probí-
há její nezbytné dovybavování a jednou 
z  těchto doplněných položek je i  zása-
hový přívěsný vozík, který si hasiči při-
vezli na začátku letošního roku a umís-
tili do místní hasičky. Sloužit bude 
k převážení zásahového nářadí a vyba-

situace vlastními silami a dosažení před-
krizové úrovně. Senior telefon je registro-
vaná sociální služba telefonické krizové 
pomoci Ministerstvem práce a sociálních 
věcí podle § 55 zákona č. 108/2006 Sb.  
Tato služba je financovaná z těchto zdro-
jů: Norské fondy, JT International, Weil, 
Teva, Ministerstvo vnitra České republiky 
a Nadace České spořitelny.

NEZNÁMÁ OSOBA NEZVANĚ 
NAVŠTÍVILA MÍSTNÍ SENIORY 

V  úterý 20. března 2018 v  dopoled-
ních hodinách navštívil neznámý člověk 
slovenského přízvuku, menší postavy, 
velmi krátkých černých vlasů, v  červe-
né bundě telnickou rodinu, která právě 
byla doma. Nezvaný návštěvník se do 
domu dostal přesto, že byl na dvoře 
pes. Bez ostychu se po domě pohybo-
val a když si všiml, že jsou s ním doma 
také majitelé, dotázal se jich, zdali ne-
potřebují zedníka. Obratem pak z domu 
odešel a tradičně se po něm slehla zem. 
Chtěli bychom tímto upozornit občany 
na to, aby si své brány, vrata, dveře do 
dvorů a domů zamykali. Není to bohužel 
první případ, kdy zloděj přišel ve správ-
nou chvíli a  drze do rodinného domu 
pronikl. Podle všeho se tentokrát nic 
neztratilo, ani díkybohu nedošlo k žád-
nému fyzickému napadení. Nejlepší je 
však prevence a tou je uzamknutý dům. 
Stále platí, že by občané také měli ob-
ratem informovat buď Policii ČR, nebo 
starostu obce. Je důležité jednání tako-
vých osob zdokumentovat a  také (je-
-li to možné) ihned na vzniklou situaci 
reagovat. Jedině tak můžeme aktivně 
přispět ke snížení počtu takových pří-
padů v nejen v naší obci. Policie ČR byla 
o tomto incidentu informována.

DALŠÍ POCHYBNÁ NÁVŠTĚVA 
ÚDAJNÉ SOCIÁLNÍ PRACOVNICE

Obecní úřad byl dodatečně upozor-
něn na další návštěvu údajné sociální 
pracovnice, která se snažila z místní se-
niorky získat osobní informace s podpi-
sem a  odkazovala se na předchozí ná-
vštěvu „dlouhovlasé“ kolegyně ve stej-
né věci. Rozhovor mezi dveřmi naštěstí 
brzy skončil, telnická seniorka se nene-
chala přemluvit. Je možné, že se v tom-
to případě jednalo o (neúspěšný) pokus 
o získání důležitých osobních informací, 
které mohly být dále zneužity. Setkání 
s neznámou ženou také mohlo dále po-
kračovat v  domě seniorky a  důsledky 
je možné si jen domýšlet. I  sama seni-
orka si uvědomila, že je nejlepší ihned  

vení, které musí mít jednotka při zásahu 
k dispozici. Dodavatel vozíku měl potí-
že s dodávkou v minulém roce, tak byl 
předán hasičům až letos. Díky této sku-
tečnosti se podařilo hasičům vyjednat 
dodatečnou slevu ve výši 9 000 korun, 
konečná cena činí 51 409,27 Kč vč. DPH. 
Děkujeme za spolupráci všem zainte-
resovaným členům hasičské jednotky, 
především jejímu veliteli Marcelu Bojo.

BEZPLATNÁ SLUŽBA –  
SENIOR TELEFON

Senioři, cítíte se opuštěni? Potře- 
bujete si popovídat? Ztratili jste chuť 
do života? Zemřel vám partner a je vám 
smutno? Potřebujete se poradit v  so-
ciální oblasti? Ubližují vám lidé, úřady, 
prožíváte jinou těžkou životní situaci? 
Nezůstávejte se svým trápením sami! 
Volejte zdarma na bezplatný Senior 
telefon – 800  157 157, celých 24 ho-
din denně. Kontaktovat pracovníky 
této linky můžete i  e-mailem na adre- 
se seniortelefon@zivot90.cz. Sociální 
služba Senior telefon poskytuje nepřetr-
žitou, bezplatnou telefonickou krizovou 
pomoc seniorům za účelem poskytnutí 
podpory a  pomoci k  zvládnutí krizové 
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telefonovat na obecní úřad a  tuto si-
tuaci řešit. Už se několikrát stalo, že 
senior se jen zmínil o  tom, že zavolá 
starostovi, a podvodníci okamžitě ode-
šli. Doporučujeme vám tedy opravdu 
tento postup: volejte starostovi na tel.:  
725 33 00 44, pomůže vám ihned. 
Neberte to jako obtěžování, rozhodně 
vám poradí nebo na místo obratem sám 
dorazí a situaci vyřeší, popř. s městskou 
policií Šlapanice. 

TELNICKÁ ŠKOLKA ZÍSKALA 
STROMOVÝ DOMEČEK 

Jak už jsme zmiňovali v minulém čís-
le zpravodaje, získala telnická mateřská 
škola do své zahrady novou hrací se-

stava, která bude sloužit každému, kdo 
si bude chtít zacvičit. Co to vlastně zna-
mená workout? Workout, neboli tréno-
vání, hovorově venkovní fitness, je spor-
tovní aktivita s vlastní vahou těla, která 
zahrnuje různé cviky na veřejných spor-
tovních hřištích, především na hrazdě, 
bradlech, žebřinách, horizontálních 
žebřících, kruzích a jiných konstrukcích, 
nebo i bez jejich použití (na zemi). Hlav-
ní důraz je kladen na cvičení s  vlastní 
vahou, rozvoj síly a vytrvalosti. Lidé, kte-
ří se workoutem zabývají, nazývají sami 
sebe porůznu: workouteři, pouliční 
(street) sportovci atd. – tolik o tomto fe-
noménu dnešní doby hovoří Wikipedie. 
Pro Telnici bude dodána workoutová 
sestava společností Clean4you, s. r. o.,  
která realizovala podobný, ale větší 
projekt např. v  Blučině. Cena sestavy 
činí 90 990 Kč bez DPH. Montáž, usaze-
ní a  úpravu povrchu provede pracovní 
četa ve spolupráci se zedníkem Zdeň-
kem Špánkem. Realizace tohoto projek-
tu byla schválena zastupitelstvem obce 
Telnice na základě podnětu jednoho 
z občanů. Věříme, že tato moderní cvi-
čební sestava bude sloužit široké ve-
řejnosti z  řad dětí a mládeže (s výškou 
nad 140 cm), ale především dospělých. 
Maximální nosnost každého cvičebního 
prvku je 95 kg. 

JAK SE BRUSLILO NA RYBNÍKU 

SBĚR HISTORICKÝCH  
FOTOGRAFIÍ 

V polovině března letošního roku za-
hájila obec Telnice nový projekt sběru 
starých historických fotografií ze ži-
vota naší vesnice. Kristýna Hanušová 

stavu Stromový domeček, který je vy-
robený z trvanlivého materiálu – akátu. 
Domeček byl pořízen s dotační podpo-
rou Jihomoravského kraje a je příspěv-
kem k  obnově „hracího parku“ v  této 
zahradě. V  poslední době totiž muse-
lo být několik menších hracích sestav 
definitivně zlikvidováno – pravidelné 
inspekční kontroly byly nemilosrdné. 
Některé prvky ještě obec (už poněko-
likáté) opravila, avšak z  dosavadních 
zkušeností plyne jasné ponaučení, že 
smrkové dřevo není příliš vhodný ma-
teriál. Akát z tohoto pohledu poskytuje 
dlouhodobější možnost využití. 

PŘIPRAVUJE SE NOVÁ WORKOUT 
SESTAVA

Na obecním pozemku „za garážemi“ 
v uličce na Masarykově náměstí vyroste 
v jarních měsících nová workoutová se-

V letošní zimní sezóně postrádali tel-
ničtí bruslaři a hokejisti led na rybníku, 
teploty nikdy nevydržely tak dlouho 
pod nulou, aby se vytvořil kvalitní led. 
Stalo se tak až na přelomu února a břez-
na 2018, kdy nastalo několik dní, při 
nichž bylo možné bruslařskou výbavu 
oprášit a aspoň na chvíli si užít k tomu 
vhodných podmínek. Na památku této 
(dnes už bohužel) mimořádné událos-
ti jsme pořídili přiložený snímek. Na 
ledě se vystřídaly jak malé děti, tak 
i mládež a dospělí, kteří si užili i hoke-
je (s tradičním pravidlem: bez zvedání  
puku).

se spolu se svou babičkou Jindřiškou 
vydává do místních rodin a sbírají sta-
ré fotografie, na nichž jsou zachyceni 
jak členové místních rodin, tak zdejší 
ulice, domy, pole atd. Fotografie jsou 
na jeden den zapůjčeny obci – ta si je 
zdigitalizuje (naskenuje) do svého ar-
chivu a  obratem jsou (bez jakéhokoliv 
poškození) vráceny majiteli. Vítán je 
jakýkoliv komentář k  tomu, co je na 
fotografii zobrazeno. Je samozřejmě 
těžké odhadnout, v  kterém domě je 
možné takové fotografie najít. Je také 
složité zjistit, kdo je ochotný v této věci 
tomuto projektu pomoci a kdo nikoliv. 
Pokud tedy máte chuť pomoci zarchi-
vovat své staré fotografie, ozvěte se na 
obecním úřadě – tel. 544 224 410 a na-
hlaste, kdy by bylo možné vás doma 
zastihnout. Sběr starých fotografií 
a  jejich archivace bude sloužit přede-
vším budoucím generacím, které jistě 
ocení, že takové vzpomínky na dřívější 
doby nadobro nezmizely ve sběru pa-
píru, v  koši nebo v  ohni. Existují tedy 
dvě možnosti: čekat a doufat, že u vás 
jednou zazvoní pověřená pracovnice 
Kristýna Hanušová s prosbou o poskyt-
nutí fotografií, anebo se ozvěte sami na 
uvedený telefon a budete mít jistotu, že 
určitě dorazí. Děkujeme za jakoukoliv 
spolupráci. Děkujeme tímto i  jménem 
všech budoucích generací.

NOVÝ OBRAZ TELNICKÉHO MALÍŘE 
MARIANA MICHELLERA

Telnický malíř Marian Micheller u pří-
ležitosti letošního Sportovního plesu 
namaloval nádherný obraz Usaina Bolta, 
který byl jednou z hlavních cen letošní 
tomboly. Jak se sami můžete přesvědčit 
na druhé straně obálky tohoto zpravo-
daje, je obraz natolik věrný a přesný, že 
je těžké rozeznat jej od původní foto-
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grafické předlohy tohoto legendárního 
jamajského sprintera. Nového majitele 
obrazu jistě musel potěšit. Věříme, že se 
bude líbit i vám.

DORTIÁDA SE LETOS 
NEUSKUTEČNILA

Možná někteří z  pravidelných čte-
nářů a  fanoušků brněnského hokejo-
vého klubu HC Kometa marně hledají 
výsledky naší účasti v soutěži Dortiáda. 
Ta se však letos neuskutečnila, i  když 
byly obec Telnice a její šikovná cukrář-
ka Monika Součková připraveny ob-
hájit loňské prvenství. Pokud si tedy 

Po, St, Čt od 8 do 18 hodin v kanceláři 
OÚ Telnice na Růžové ul. 243 za lidovou 
cenu 5 Kč/ks.

František Kroutil, starosta obce

chcete připomenout šikovnost naší re-
prezentační cukrářky Moniky, můžete  
na adrese: www.hc-kometa.cz/zobraz.
asp?t=dortiady-souhrn, kde se nachá-
zí přehled všech dosavadních osmi 
ročníků, v  nichž byla naše obec velmi 
úspěšná.

PRODEJ NOVÉ TELNICKÉ 
VELIKONOČNÍ POHLEDNICE 

Oznamujeme vám, že na obecním úřa-
dě v Telnici jsou v prodeji nové telnické 
velikonoční pohlednice. Autorkou je tel-
nická výtvarnice Martina Hostěradská. 
Zakoupit si je můžete v úředních dnech: 

• 

Vážení občané, 
v roce 2016 jsme založili Místní sdru-

žení ODS Telnice, a  to se záměrem 
aktivně se zapojit do  veřejné obecní 
správy. V  letošních komunálních vol-
bách se budeme ucházet o přízeň vo-
ličů a v případě, že důvěru dostaneme, 
máme v úmyslu po-
dílet se na rozvoji 
naší obce v  duchu 
tradičních konzer-
vativních hodnot, 
jako jsou přede-
vším slušnost, po-
ctivost, pracovitost, komunikativnost 
a tolerance. Na politické mapě Telnice 
nám chyběla konzervativní pravicově 
zaměřená politická strana – takové 
volební uskupení, které má jasnou 
představu o  tom, jak a  v čem by se 
mohly a  měly zlepšovat podmínky 
života v  naší obci. Neočekáváme, že 
něco dostaneme zadarmo, ale právě 
naopak – vlastním úsilím se snažíme 
spoluvytvářet prostředí, ve kterém 
žijeme. Věříme, že takový přístup je 
stále platnou jízdenkou k  plnohod-
notnému životu. Za dobu našeho 
působení v  soukromé i  veřejné sféře 
máme dostatečně jasnou představu 
o  tom, jaká by měla být role obce ja-
kožto nositele společného zájmu je-

jích obyvatel a  současně dbáme na 
důsledné respektování práv a svobod 
každého jednotlivce. Práci zastupitelů 
považujeme za velmi náročnou a zod-
povědnou, ale bohužel v  současné 
době i  docela nevděčnou, a  proto si 
jejich úsilí vysoce vážíme. Přesto tvr-

díme, aniž bychom 
se chtěli vůči ně-
komu vymezovat, 
že je v  naší obci 
stále co zlepšovat. 
Nejen, že máme 
řadu nápadů, co 

zlepšit, ale jsme také schopni je kon-
krétně definovat a  následně v  rámci 
možností i  realizovat. Přestože jsou 
pravomoci obcí mizivé, předložíme 
i v tomto malém, státem vymezeném 
poli působnosti takové rozvojové zá-
měry, které budou pro kvalitu života 
obyvatel obce významným přínosem. 
V obecní samosprávě jsme připraveni 
usilovně spolupracovat, a  to přede-
vším prostřednictvím aktivní komu-
nikace a vzájemného dialogu, odlišně 
smýšlející politické partnery z  toho 
nevyjímaje.

V  zájmu posílení demokratické ko-
munikace při správě naší obce jsme 
formou otevřeného dopisu požádali 
starostu obce Telnice, aby na nejbliž-

ším jednání zastupitelstva předložil 
návrh na zvýšení počtu volených čle-
nů zastupitelstva pro následující vo-
lební období ze stávajících 11 na 15. 
Současně vyzýváme zastupitele obce, 
aby tento návrh podpořili. Vyšší po-
čet zastupitelů znamená především 
demokratizaci a  transparentnost roz-
hodovacích procesů obce, a  to nejen 
větší pluralitou názorů (víc hlav víc ví), 
ale také větší vzájemnou kontrolou 
politických subjektů, a především – zří-
zením Rady obce Telnice, jejíž kompe-
tence by již dále nemusely být koncen-
trovány v rukou jedné osoby. Otevřený 
dopis uvádíme níže.

Proto, abychom uvedené vize byli 
schopni naplnit, uvítáme jakoukoliv 
spolupráci vás – podobně naladěných 
občanů Telnice se zájmem o veřejné zá-
ležitosti. Jsme přesvědčeni, že společně 
dokážeme najít adekvátní formu uplat-
nění pro každého, ať už má ujasněnou 
představou o tom, jak by naší obci mohl 
osobně prospět, nebo prostě chce jen 
přiložit ruku k dílu. Pokud máte zájem 
o spolupráci s místním sdružením ODS 
Telnice, kontaktujte jeho předsedu  
Ing. arch. Martina Ondroucha, Ph.D. na 
emailu: mondrouch@seznam.cz nebo 
na tel.: 775 025 952.

Místní sdružení ODS Telnice

Vážený pane starosto,
z  pověření Sněmu Místního sdruže-

ní ODS Telnice si Vás v  souladu s  od-
stavcem 3., článku 2  Jednacího řádu 
Zastupitelstva obce Telnice dovoluji po-
žádat o předložení níže uvedené záleži-
tosti k projednání na nejbližším zasedání 

zastupitelstva. Jedná se o  navýšení po-
čtu volených členů Zastupitelstva obce 
Telnice pro následující volební období.

Návrh usnesení:
„Zastupitelstvo obce Telnice stanovuje, 

v souladu s § 67 zákona č. 128/2000 Sb., 

zákon o obcích (obecní zřízení), počet čle-
nů Zastupitelstva obce Telnice pro volební 
období 2018 až 2022 na 15.“

Odůvodnění
Místní sdružení ODS Telnice je přesvěd-

čeno, že navýšení počtu členů zastupitel-

 POLITICKÉ SPEKTRUM V TELNICI JE PESTŘEJŠÍ O ODS

 OTEVŘENÝ DOPIS MÍSTNÍHO SDRUŽENÍ ODS TELNICE
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stva bude mít významný pozitivní vliv 
nejen na správu a  rozvoj obce, ale i  na 
širší zapojení občanů do samosprávy  
obce.

Hlavní přínos navrženého opatření 
spatřujeme v následujícím:
•   větší počet zástupců občanů v  nej-

vyšším orgánu obce a s tím související 
zřízení obecní rady je nespornou zá-
rukou demokratizace rozhodovacích 
procesů v rámci samosprávy obce,

•   větší počet zastupitelů zajistí větší 
pluralitu názorů, která zastupitelstvu 
i radě usnadní nacházení těch správ-
ných řešení,

•   při větším počtu zastupitelů bude 
také nezbytné věnovat více úsilí po-
litickému dialogu pro dosahování 
dohod mezi politickými partnery či 
oponenty,

•   nezbytnost dialogu při prosazování 
zájmů jednotlivých volebních usku-
pení v  rámci zastupitelstva vyvolá 
jejich zvýšený zájem o  potřeby a  ná-
zory občanů – protože pro prosazení 
svých zájmů v  zastupitelstvu budou 
potřebovat na svou stranu získat také 
veřejné mínění,

•   vyšší počet zastupitelů má také vý-
znamný vliv na transparentnost roz-

hodovacích procesů obce – větší 
vzájemná kontrola zastupitelů pů-
sobí preventivně proti potenciálním 
nešvarům, které se ve veřejné správě 
občas vyskytují, 

•   pravomoci, které zákon přiznává radě 
obce, budou moci být vykonávány 
demokraticky zvoleným kolektivním 
orgánem – obecní radou,

•   na funkci a osobu starosty již nebude 
muset být kladena neúměrná osobní 
zodpovědnost za rozhodování ve vě-
cech samosprávy obce.
Co se týče negativních důsledků navr-

hovaného opatření – shledali jsme pou-
ze jeden – a tím je zvýšení nákladů obce 
na odměňování zastupitelů. Nicméně 
po provedení orientačního propočtu 
jsme zjistili, že oproti stávajícím nákla-
dům, které činí cca 1 767 tis. Kč/rok by 
došlo ke zvýšení na cca 1 951 tis. Kč/rok,  
což znamená nárůst pouze o  10 %  
(tj. o cca 184 tis. Kč/rok = 0,9 % rozpoč-
tu obce = 15 tis./měsíc). A to je bezpo-
chyby částka zanedbatelná ve srovnání 
s  nesporným přínosem pro výkon sa-
mosprávy naší obce.

Dále jsme prověřili četnost výskytu 
patnáctičlenného zastupitelstva v  ob-
cích přibližně naší velikosti a  menších 

a  průzkumem situace v  okrese Brno-
venkov jsme zjistili následující:
1)    z  89 obcí velikosti 500–2000 obyv. 

má 15členné zastupitelstvo 23 obcí 
(tj. 26 %),

2)   z  80 obcí větších než 500 obyv. 
a  menších než Telnice má 15členné 
zastupitelstvo 19 obcí (tj. 24 %),

3)   15členné zastupitelstvo má také 
6 obcí o velikosti do 1000 obyv.,

4)   nejmenší obec s  15členným zastu-
pitelstvem má vůči Telnici méně než 
poloviční počet občanů (715).

Na základě těchto údajů lze konsta-
tovat, že patnáctičlenné zastupitelstvo 
v  obci velikosti Telnice není nic neob-
vyklého.

Věříme, že předložený návrh v zastu-
pitelstvu zodpovědně zvážíte a  jeho 
schválením přispějete ke zvýšení správ-
ního, sídelního i rozvojového potenciá-
lu naší obce.

Děkujeme a  za MS ODS Telnice jsme 
s pozdravem.

P. S. Vzhledem k veřejnému charakte-
ru obsahu tohoto dopisu považujte jej, 
prosím, za dopis otevřený.

Ing. Martina Ondrouchová, Ph.D.
místopředseda MS ODS Telnice

Současné zatupitelstvo má 11 členů

Zastupitelstvo obce Telnice projed-
nalo návrh Místního sdružení ODS 
Telnice ve věci navýšení počtu zastupi-
telů pro další volební období (viz před-
chozí článek). Zastupitelé vedli diskusi 
nad tímto návrhem a  demokratickým 
hlasováním tento návrh usnesení ne-
schválili (pro schválení by muselo 
hlasovat 6  zastupitelů z  11). Úmyslně 
uvádíme slovo demokratickým, jak si 
můžete sami níže ověřit, neovládly hla-
sování nějaké „koaliční“ dohody, ostat-
ně k  tomu v  tomto volebním období 
téměř nedochází:

PRO – 2  hlasy: Marie Fialová (KDU-
ČSL), Josef Hrazdíra (TOP09),

PROTI – 5  hlasů: František Kroutil 
(KDU-ČSL), Pavla Chovancová (KDU-
ČSL), Pavel Oborný (TJ Sokol Telnice), 
Leona Bímová (Sportovci obce Telnice) 
a Kateřina Umlášková (T-Parlament),

ZDRŽELI SE – 2  zastupitelé: Martin 
Kočí a Petr Gabrhel (oba KDU-ČSL),

OMLUVENI – 2 zastupitelé: Jiří Dudák 
(KDU-ČSL), Miroslav Homola (ČSSD).

Ačkoliv k  této problematice nebylo 
schváleno žádné oficiální usnesení či 
stanovisko Zastupitelstva obce Telnice, 
z  diskuse byly patrné tyto postoje ně-
kterých zastupitelů:
–  systém s 11 zastupiteli v Telnici dobře 

funguje od roku 1990 a  nevyvolává 
žádné problémy při správě naší obce, 
lidé si na něj zvykli,

–  dosavadní systém je velmi trans-
parentní, všechna zásadní témata 
a prakticky i většina dalších témat se 
probírá na veřejném zasedání zastu-
pitelstva, což by neplatilo v případě, 
že by byla zřízena obecní rada, jejíž 
jednání jsou neveřejná; v Telnici není 

cítit větší poptávku po tom, aby se 
zastupitelstvo obce veřejně scházelo 
např. jen 4x ročně (obvyklé zákonné 
minimum) a  obecní rada naprostou 
většinu témat projednávala sice pra-
videlně, ale neveřejně,

–  kompetence samotného starosty 
obce jsou omezeny rozhodnutím za-
stupitelstva obce, takže roli obecní 
rady podle zákona o  obcích zastává 
většinou zastupitelstvo obce, které 
vše projednává veřejně,

–  systém s 15 zastupiteli (a tedy s 5 rad-
ními) by obci přinesl určité navýšení 
ročních mzdových nákladů.
Přestože návrh ODS na zvýšení počtu 

obecních zastupitelů nebyl schválen, 
těší se současné zastupitelstvo obce 
na případnou spolupráci s  nově vznik-
lým Místním sdružením ODS Telnice. 
Každé nové místní politické seskupe-
ní jistě do vesnice může přinést nové 
pohledy a  postoje k  některým téma-
tům, které mohou obohatit diskusi 
ve věci správy a  dalšího rozvoje naší  
vesnice.

František Kroutil, starosta obce

REAKCE NA DOPIS MÍSTNÍHO SDRUŽENÍ ODS TELNICE
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Začneme možná těmi, které trochu 
znáte. 

Cenné psaní: Jedná se o  speciální 
bezpečnostní obálku, která je vhodná 
pro odeslání klíčů, cenin, dokladů, re-
gistračních značek, peněz, valut apod. 
Cena služby je závislá na celkové váze 
zásilky a výši pojištění.

Expresní zásilka EMS: Touto službou 
si můžete nechat poslat zásilku po celé 
ČR i  do zahraničí a  Česká pošta vám 
garantuje doručení do druhého dne 
(tato lhůta platí pro ČR). Cena služby 
je závislá na celkové váze zásilky a výši 
pojištění. Dříve se této službě říkalo  
„Expres“.

Telegrafická poukázka: Speciální ex-
presní služba pro zaslání peněz zhruba 
do 30 minut po telefonu. Jak tato služba 
obvykle funguje? Předpokládejme, že 
jste se dohodli se svým známým, které-
mu potřebujete okamžitě zaslat peníze, 
a každý z vás je na jiné straně republiky. 
Vhodné je, aby oba účastníci dorazili na 
poštu, přičemž ten, který peníze posílá, 
je složí poště a vyplní příslušný formu-
lář. Poštovní pracovnice se telefonicky 
spojí s  pracovnicí dodávací pošty, kde 
čeká příjemce peněz. Tam se po vypl-
nění formuláře zaslaná částka prakticky 
okamžitě vyplatí osobě – adresátovi, 
který na peníze čeká. Tato služba je do-
stupná pouze v  České republice a  její 
cena začíná okolo 100 korun za jednu 
takovou operaci (cena služby je závislá 
na výši zaslané částky).

Western Union: Tato expresní služba 
je velmi podobná službě Telegrafická 
poukázka, ale používá se pro převod 

peněz do zahraničí. Cena služby je zá-
vislá na výši zaslané částky.

Cestovní pojištění k  ERA účtu: Pro 
klienty Poštovní spořitelny, kteří mají 
založený ERA bankovní účet, může tel-
nická pošta sjednat cestovní pojištění 
do celého světa. Cena je velmi příznivá, 
neboť začíná od řádů korun/den (záleží 
na tom, jestli žádá pojištění jednotlivec, 
skupina, rodina apod.).

Doplňkové služby k  doporučeným 
dopisům a balíkům: Tato služba se na-
zývá e-dodejka a  přináší odesílateli in-
formaci o doručení zásilky formou SMS. 
Tato služba stojí celkem 3 koruny u do-
poručeného dopisu, u balíku to vychází 
na 4  koruny. Upozorňujeme, že si tuto 
službu není možné plést s  automatic-
kým avizováním doručení zásilky adre-
sátovi, které je bezplatné. Pokud tedy 
chce být odesílatel informován o  tom, 
že jeho zásilka již byla úspěšně doruče-
na, měl by využít této služby.

Zákaznická karta České pošty: 
Možná nevíte, že si zákaznickou kartu 
může prakticky pořídit každý občan od 
15 let věku, kromě fyzických osob také 
osoby právnické. Jaké výhody karta dr-
žiteli přináší?

Držitel karty:
–   nemusí u doporučené zásilky a balíků 

vyplňovat podací lístky,
–   má slevu ve výši přibližně 1  koruny 

při podání jakékoliv zásilky počínaje 
obyčejným dopisem,

–   má zdarma k  dispozici službu e-do-
dejka,

–   si může na kartu nahrát průkaz pří-
jemce (zmocnění přebírání zásilek za 

jinou osobu, které nejsou určeny do 
vlastních rukou),

–   může využít možnosti např. přebírání 
důchodů mezi manželi.
Pravidla pro vydávání zásilek: Často 

se na poště setkáváme s dotazem nebo 
přímo prosbou, abychom někomu vy-
dali zásilku určenou jiné osobě. Jaká 
jsou tedy pravidla pro vydávání zási-
lek? Samozřejmostí je vydání zásilky 
přímo adresátovi, který svou identitu 
prokáže platným občanským průka-
zem, řidičským průkazem nebo pasem. 
Pokud na poštu dorazí pro zásilku jiná 
osoba, je nutné, aby předložila svůj do-
klad totožnosti a k tomu průkaz příjem-
ce (kde je uvedeno zmocnění pro pře-
vzetí zásilky za konkrétní osobu nebo 
firmu), příp. úředně ověřenou plnou 
moc sepsanou za tímto účelem, nebo 
již zmíněnou Zákaznickou kartu České 
pošty, na níž je softwarově nahráno 
zmocnění pro vyzvedáváních cizích 
zásilek. Jedinou výjimkou, kterou mů-
žeme akceptovat, je předložení starší 
verze občanského průkazu, v  němž 
jsou uvedeni konkrétní rodinní přísluš-
níci. V tom případě může taková osoba 
za vyjmenované rodinné příslušníky 
(manžel/ka, děti do 15 let) zásilku vy-
zvednout bez jakéhokoliv dalšího do-
kladu. Jiná možnost vyzvednutí zásilky 
za cizí osobu není možná. Nepomůže 
ani dlouhé přemlouvání pracovni-
ce poštovního provozu – děkuji za  
pochopení. 

Co je to obyčejná zásilka? Je dobré 
ještě vysvětlit, že termínem „obyčej-
ná zásilka“ se nerozumí jen klasický 

 VÝZNAMNÁ ŽIVOTNÍ JUBILEA TELNICKÝCH OBČANŮ
V únoru 2018 oslavili významné narozeniny: František 
Štefke (Masarykovo nám.), Marie Blažková (V dědině), 
Oldřich Jirgala (U rybníka), Jarmila Hirtová (U rybníka), 
Drahomíra Radvanová (Palackého) a Jan Mrkvica (Za so-
kolovnou).
V březnu 2018 si svá jubilea připomněli: Oldřiška Netolic-
ká (U mlýna), Vítězslav Gratcl (V dědině), Hana Trubá-
ková (Palackého), Josef Tichý (Palackého), Marie Št’astná  
(K nádraží), Marie Vykouřilová (K nádraží), Josef Hrdlička  
(Masarykovo nám.), Vlasta Chudáčková (Draha) a Jaro-
slava Moldová (V dědině).

Srdečně blahopřejeme!  Obec Telnice

  JAKÉ MÉNĚ ZNÁMÉ SLUŽBY MŮŽETE  
NA TELNICKÉ POŠTĚ VYUŽÍT?
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  UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU –  
IDEÁLNÍ MÍSTO PRO VZDĚLÁVÁNÍ A SETKÁVÁNÍ 

dopis ve formátu dopisní obálky (růz-
ných velikostí), ale prakticky „cokoliv“, 
co nepřesáhne váhu 1  kg, tloušťku 
2  cm a  rozměr A4. Příkladem může 
být například obyčejná zásilka třeba 
z  Ameriky, kdy si lidé objednají DVD 
zabalené do pěnové obálky, která ne-
přesáhne tloušťku 2 cm. Taková zásilka 
se až do svého doručení chová jako 
obyčejná, jako běžný dopis. Pokud 
ji však nemůže doručovatelka vložit 
do domovní schránky adresáta, vypí-
še „Oznámení k  vyzvednutí obyčejné 
zásilky“ na nejbližší poště. V  tomto 
případě může zásilku na poště vy-
zvednout ten, kdo předloží toto ozná-
mení (výzvu) – neprověřuje se totož-
nost držitele oznámení ani jeho vztah  
k adresátovi. 

Chtěli jsme vás tímto článkem upo-
zornit na některé méně známé služby, 
které naše telnická pošta také zajiš-
tuje. Kromě těchto služeb samozřej-

mě platí, že jsou dostupné všechny 
tradiční služby, na které jsou lidé na 
poště zvyklí. O  nich asi nemá smyslu 
se více zmiňovat. Snad bychom moh-
li jen připomenout, že zůstala zacho-
vána spolupráce se Sazkou – nabízí-
me celou řadu losů a  sázkových her 
a další možnosti, které nabízí terminál 
společnosti Sazka. Samozřejmostí je 
dobíjení kreditů na mobilní telefony, 
prodej dálničních známek, kolků, poš-
tovních kartonových krabic a  obálek. 
Zachován byl prodej časopisů (Moje 
šťastná hvězda, Katka, Na kafíčko, 
Moje chvilka pohody, TV pohoda 
a další). Telnickým občanům nabízíme 
navíc bezplatně mimořádnou služ-
bu, která spočívá v  tom, že si mohou 
u  nás objednat pravidelné odebírá-
ní konkrétního časopisu. Stačí si vy-
brat z nabídky distribuční společnosti  
Mediaprint & Kapa, jejíž nabídka je do-
stupná zde: www.mediaprintkapa.cz 

a následně se dohodnout s pracovnicí 
poštovního provozu, která pravidelný 
odběr objedná. Časopis si pak zájem-
ce může zakoupit přímo na poštovní 
přepážce. Vzhledem k  předchozímu 
malému zájmu telnická pošta nenabí-
zí denní tisk, který naopak mohou lidé 
zakoupit v  místní prodejně Jednoty, 
která nabízí poměrně široký výběr.

Z obecních propagačních předmětů 
si mohou lidé na poště zakoupit růz-
né druhy obecních pohlednic, obecní 
stolní kalendář (do vyprodání zásob), 
telnický zpěvník, dále pak také turistic-
kou známku a samolepku. Navíc u nás 
na vyžádání mohou lidé bezplatně zís-
kat telnickou informační brožuru, v níž 
je možné najít kontaktní informace na 
místní služby a organizace. Všichni jste 
na telnické poště vítáni, rádi vás ob-
sloužíme.

Irena Zehnalová, 
vedoucí pošty

Univerzita třetího věku Masarykovy 
univerzity nabízí všem aktivním senio-
rům s chutí a vůlí smysluplně trávit čas 
nejen možnost vzdělávat se, dozvídat 
se nové poznatky ze světa vědy a  se-
znamovat se s erudovanými odborníky, 
ale i  navazovat nová přátelství s jejich  
vrstevníky. 

Obliba seniorského vzdělávání ne-
ustále roste, proto je naší snahou při-
pravovat pestrou a  zajímavou nabíd-
ku pro co nejširší okruh posluchačů. 
Zájemcům, kteří si chtějí rozšířit svůj 
přehled a  vědomosti z  nejrůznějších 
vědních oborů, je určen Všeobecně za-
měřený kurz. Na jeho koncepci a obsahu 

se podílejí jednotlivé fakulty MU, čímž 
je zaručen víceoborový charakter. Po 
ukončení tříletého cyklu obdrží poslu-
chači na slavnostní promoci osvědčení  
o absolvování. Naopak ty, jejichž zamě-
ření je vyhraněné a patří mezi milovníky  
a obdivovatele umění ve všech jeho 
podobách, určitě zaujme tříletý kurz 
Umění, objednavatelé a  umělecký styl 
v dějinách. 

Neméně atraktivní jsou nabízené 
jednoleté kurzy Kulturní dědictví a  pa-
mátková péče na Moravě (ve spolu-
práci s  Národním památkovým ústa-
vem) nebo Univerzita třetího věku 
v Moravském zemském muzeu.

Přednášky trvají 90 minut a konají se 
jednou za 14 dní v období od října do 
května. Vzdělávání je bezplatné, každo-
ročně se hradí pouze zápisné, které bylo 
pro akademický rok 2018/2019 stano-
veno ve výši 800 Kč. 

Přihlášky je možné podat od  
2. května do 30. června 2018 buď 
osobně v  kanceláři Univerzity třetího 
věku MU (Komenského nám. 2, Brno), 
nebo elektronicky. Další informace a po-
drobnosti o  nabízených kurzech, pod-
mínkách přijetí a možnostech přihlašo-
vání naleznete na www.u3v.muni.cz.

Marcela Strmisková, 
U3V Masarykovy univerzity
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  SEZNAM NEMOVITOSTÍ S NEDOSTATEČNĚ URČITĚ  
IDENTIFIKOVANÝMI VLASTNÍKY

PROVÁDĚNÍ ZEMĚMĚŘIČSKÝCH PRACÍ V ROCE 2018

VČASNÉ VYŘÍZENÍ CESTOVNÍCH DOKLADŮ PŘED LETNÍ SEZÓNOU

Zeměměřičský úřad oznamuje, že 
v  období od 9. dubna do 15. prosince 
2018 bude v Telnici provádět zeměmě-

řičské práce v  základním bodovém 
poli. Práce budou prováděny ve veřej-
ném zájmu podle zákona č. 200/1994 
Sb. o  zeměměřičství a  změně a  dopl-
nění některých zákonů souvisejících 
s  jeho zavedením, ve znění pozdějších 
předpisů. Výsledkem prací bude údrž-
ba a  obnova měřičských značek, jejich 
signalizačních a  ochranných zařízení 
a  zřizování nových bodů. Zaměstnanci 
Zeměměřičského úřadu jsou oprávněni 
vstupovat a vjíždět v nezbytně nutném 
rozsahu na obecní či soukromé pozem-
ky. Vlastníkům a  oprávněným uživate-

lům nemovitostí, kteří jim v tom nesmí 
bránit, se prokáží úředním průkazem. 
Při rozhodování o  umístění nové mě-
řičské značky se postupuje zákona  
č. 359/1992 Sb. zeměměřičských a  ka-
tastrálních orgánech v  platném zně-
ní a  dle zákona č. 200/1994 Sb., rov-
něž ve znění pozdějších předpisů. 
Zeměměřičský úřad žádá občany, aby 
byli nápomocni při provádění uvede-
ných prací. Děkujeme za pochopení.

Jan Řezníček, ředitel odboru  
geodetických základů 

Zeměměřičský úřad, Praha 8

Plánujete letní dovolenou v  zahraničí 
a  nemáte platný cestovní pas? Požádejte 
o  vydání nového cestovního pasu včas 
a  nenechávejte podání žádosti až do 
doby před letní turistickou sezónou. 
Vyhnete se tak zbytečným frontám na 
úřadech, ušetříte čas, nervy a peníze. Za 
vydání cestovního pasu ve lhůtě 30 dnů 
zaplatíte správní poplatek 600 Kč, u dětí 
mladších 15 let 100 Kč.

Nestačili jste podat žádost o  vydání 
cestovního pasu ve lhůtě 30 dnů? Můžete 
podat žádost ve zkrácené lhůtě 6  pra-
covních dnů. Počítejte s vyšším správním 
poplatkem 4 000 Kč, u dětí mladších 15 

let 2 000 Kč. Za tento poplatek obdržíte 
plnohodnotný cestovní pas se strojově 
čitelnými údaji a s nosičem dat s biome-
trickými údaji.

Pozor, od 1. 7. 2018 dojde ke změnám 
ve lhůtách a výši správních poplatků.

Hodláte cestovat mimo Evropskou unii? 
Zjistěte si u velvyslanectví daného státu, 
jakou minimální dobu platnosti cestov-
ního pasu cizí stát vyžaduje. Požadova- 
ná minimální doba platnosti cestovního 
pasu může být například 6  měsíců ode 
dne vstupu nebo vycestování z území cizí-
ho státu. Zjistěte si, zda je ke vstupu a po-
bytu na území daného státu třeba vízum.

Nestačili jste si vyřídit cestovní pas 
a  cestujete v  rámci EU? K  cestám do 
států EU můžete jako cestovní doklad 
použít občanský průkaz. Rovněž lze 
občanský průkaz použít i  k  cestová-
ní do těchto států: Norsko, Švýcarsko, 
Lichtenštejnsko, Island, Albánská re-
publika, Bosna a  Hercegovina, Černá 
Hora, Gruzie, Makedonská republi- 
ka, Moldavská republika, Srbská repu- 
blika.

Má vaše dítě občanský průkaz? I  dítě 
mladší 15 let může cestovat do těchto 
států na občanský průkaz.

Ministerstvo vnitra ČR

Úřad pro zastupování státu ve vě-
cech majetkových (dále jen „ÚZSVM“) 
v návaznosti na ustanovení §§ 64 a 65 
zákona č. 256/2013 Sb. postupuje se-
znam nemovitostí s  nedostatečně ur-
čitě identifikovanými vlastníky aktu-
alizovaný ČÚZK ke dni 1. února 2018. 
Pokud se vlastník nemovité věci nepři-
hlásí ve lhůtě stanovené v ust. § 1050 

odst. 2 zákona č. 89/2012 Sb., občanský 
zákoník, tj. do 31. prosince 2023, má se 
za to, že ji opustil. Potom ve smyslu ust. 
§ 1045 odst. 2 tohoto zákona připadne 
opuštěná nemovitá věc do vlastnictví 
státu. 

Seznam nemovitostí, jichž se tato 
výzva týká, je též zveřejněn na webo-
vých stránkách ÚZSVM www.uzsvm.cz  

v  sekci „Nabídka majetku“, v  části „Ne- 
dostatečně určitě identifikovaní vlastní-
ci“. Závěrem upozorňujeme, že ze stra- 
ny ČÚZK se nejedná o  definitivní pře-
hled neznámých vlastníků. Děkujeme 
za spolupráci.

Renata Číhalová, ředitelka odboru 
Hospodaření s majetkem státu

OPSUB - název OPSUB  - adresa Parcela 
(formátováno)

Číslo LV
 (parcela)

Parcela
výměra

Podíl
jmenovatel

Právní vztah
 výměra

Název druhu 
pozemku

Šimková Anna adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3374 580 2449 1/16 Vlastnické právo orná půda

Wagner Josef adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3374 580 2449 1/16 Vlastnické právo orná půda

Valihrach František adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3526 734 3556 1/6 Vlastnické právo orná půda

Valihrachová Františka adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3526 734 3556 1/6 Vlastnické právo orná půda

Wagnerová Anna adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3374 580 2449 2/16 Vlastnické právo orná půda

Dvořák Ladislav adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 1158/18 965 38 1/2 Vlastnické právo lesní pozemek

Sklenář Tomáš Družstevní 59, Telnice Telnice u Brna 765767, č. 713/13 602 174 1/2 Vlastnické právo orná půda

Ondráček Tomáš Družstevní 215, Telnice Telnice u Brna 765767, č. 3263 616 725 2/8 Vlastnické právo vodní plocha
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OPSUB - název OPSUB  - adresa Parcela 
(formátováno)

Číslo LV
 (parcela)

Parcela
výměra

Podíl
jmenovatel

Právní vztah
 výměra

Název druhu 
pozemku

Ondráček Tomáš Družstevní 215, Telnice Telnice u Brna 765767, č. 3599 616 13887 2/8 Vlastnické právo orná půda

Ondráček Tomáš Družstevní 215, Telnice Telnice u Brna 765767, č. 3108 1403 901 2/8 Vlastnické právo orná půda

Pešl František Telnice 25 Telnice u Brna 765767, č. 1088/9 671 63 1/2 Vlastnické právo orná půda

Sklenářová Alžběta Družstevní 59, Telnice Telnice u Brna 765767, č. 713/13 602 174 1/2 Vlastnické právo orná půda

Pešlová Antonie Telnice 25 Telnice u Brna 765767, č. 1088/9 671 63 1/2 Vlastnické právo orná půda

Váňová Marie Bajerova 27, Brno Telnice u Brna 765767, č. 1158/20 967 187 1/6 Vlastnické právo lesní pozemek

Berčová Marie adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3166 606 2076 1 Vlastnické právo orná půda

Lauterbachová Růžena adresa neznámá Telnice u Brna 765767, č. 3474 617 867 1 Vlastnické právo orná půda

Jahoda Jan 66459 Telnice 236 Telnice u Brna 765767, č. 1087/17 597 76 1 Vlastnické právo orná půda

Drška Antonín Slavkov Telnice u Brna 765767, č. 3258 705 255 1 Vlastnické právo orná půda

Drška Antonín Slavkov Telnice u Brna 765767, č. 3315 705 496 1 Vlastnické právo lesní pozemek

Páral Antonín 66457 Měnín157 Telnice u Brna 765767, č. 3172 753 3867 1 Vlastnické právo orná půda

Pospíšil František MUDr. 66452 Sokolnice Telnice u Brna 765767, č. 3357 762 225 1 Vlastnické právo orná půda

ELEKTROVOD K.P. 
BRATISLAVA id.č. 152111

Čulenova 5, 811 09 
Bratislava, Slovensko

Telnice u Brna 765767, č. 3717 821 66 1 Právo hospodaření 
s majetkem státu

ostatní plocha

ELEKTROVOD K.P. 
BRATISLAVA id.č. 152111

Čulenova 5, 811 09 
Bratislava, Slovensko

Telnice u Brna 765767, č. 3694 821 40 1 Právo hospodaření 
s majetkem státu

ostatní plocha

ELEKTROVOD K.P. 
BRATISLAVA id.č. 152111

Čulenova 5, 811 09 
Bratislava, Slovensko

Telnice u Brna 765767, č. 1589 821 39 1 Právo hospodaření 
s majetkem státu

orná půda

Seznam nemovitostí – pokračování

Stejně jako v  minulých letech bu- 
de v  Telnici probíhat celostátní ve-
řejná sbírka boje proti rakovině –  
tzv. Květinový den. V  letošním 
roce se uskuteční ve středu  
16. května. Ujme se jí opět 
osobně starosta obce 
(v rámci své dovolené) 
a zdvořile vyzývá všechny, 
kteří by mu se sbírkou po-
mohli, aby se na něj obrátili 
nejpozději do 2. května 2018. 
Jedna dárcovská kasička bude 
k  dispozici také během to-
hoto dne na obecním úřadě 
v  Telnici a  také na telnické 
poště (od 8  do 18 hod.) – 
i zde si tedy můžete kytičku 
zakoupit. Letošním téma-
tem sbírky bude boj proti rakovině 
tlustého střeva. Asi pětina zhoubných 
nádorů (druhů rakoviny) u  člověka 

vzniká v trávicím ústrojí. Rakovina tlus-
tého střeva, spolu s rakovinou esovité 
kličky (sigmoidea), konečníku (rekta) 

a řitního kanálu je třetím nejčastěj-
ším nádorem u mužů (po rako-

vině plic a prostaty) a čtvrtým 
u žen. V naprosté většině jde 
o tzv. kolorektální karcinom 
(colon = tlusté střevo, rek-
tum = konečník, víceméně 

přímá část tlustého střeva 
pod esovitou kličkou tlustého 
střeva nad řitním kanálem). Jde 
tedy o  jeden z  nejčastějších 
zhoubných nádorů vůbec. 

Děkujeme za vaši jakouko-
li pomoc při této sbírce, ať už 
darem (zakoupením tradiční 
žluté kytičky – barva stužky 

je letos vínová) nebo třeba i pomocí při 
organizaci sbírky. Minimální cena jedné 
kytičky činí 20 korun. 

Sbírku můžete podpořit také ode-
sláním dárcovské SMS ve tvaru DMS 
KVET 30 nebo DMS KVET 60 nebo DMS 
KVET 90 na číslo 87 777 – takto bude-
te moci koupit e-kytičku. Cena DMS je  
30 / 60 / 90 Kč, z  těchto částek obdr-
ží veřejná sbírka 29 / 59 / 89 Kč. Více 
o DMS na www.darcovskasms.cz. Více 
informací o  e-kytičkách najdete na  
www.cdpr.cz/dms. Případně je možné 
přispět rovnou zasláním daru na letošní 
sbírkový účet s  číslem 6500065/0300. 
Celoročně můžete podpořit projek-
ty Ligy proti rakovině příspěvkem 
na běžný účet 8888  88  8888/0300. 
V  loňském roce se touto cestou vy-
bralo v  celé České republice celkem  
18  843 915 korun, z  toho při sbírce 
v Telnici 23 384 korun. 

Více informací o celém toto projektu 
získáte na www.denprotirakovine.cz.

FK

Stejně tak, jako se v  průběhu života 
mění naše potřeby v  jakékoli oblasti, 
může se vyvíjet také náš zájem o  kon-
krétní profesní či vzdělávací směr. Pro 
někoho je daný obor celoživotním po-

sláním, pro jiného zastávkou po určitý 
čas.

Jak to máte aktuálně vy? Jste v  prá-
ci/ve škole spokojeni, nebo přemýšlíte 
o  změně? Kde a  jak se ale realizovat? 

Dnešní doba nám dává na výběr z mno-
ha možností. O  to těžší může být roz-
hodování. Co je pro nás v  pracovním 
životě „to pravé“? Na nalezení odpovědi 
nemusíte být sami.

KVĚTINOVÝ DEN – 16. KVĚTNA 2018

ŘEŠÍTE VOLBU NEBO ZMĚNU POVOLÁNÍ? 
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  ZPRÁVA O BEZPEČNOSTNÍ SITUACI  
V OBCI TELNICE ZA ROK 2017

V  rámci celého terito- 
ria Obvodního odděle- 
ní Policie ČR Židlocho- 
vice bylo za uvedené 
období šetřeno cel-

kem 256 trestných činů, 
z  čeho se podařilo objasnit 127 trest-
ných činů, tj. 49,61 %. Oproti roku 2016 
došlo k poklesu počtu spáchaných trest-
ných činů o  23 trestných činů a  došlo 
k poklesu objasněnosti trestné činnosti 
o 5 %. V trestné činnosti nejvíce převa-
žují majetkové trestné činy, celkem bylo 
šetřeno 115 oznámení – krádeže vlou-
páním (32), krádeže prosté (53) a ostatní 
majetková činnost – poškození cizí věci, 
podvody, zpronevěry (30). 

Přehled trestné činnosti v teritoriu obce 
Telnice v roce 2017: Celkem bylo ve sho-
ra uvedeném období šetřeno 10 trest-
ných činů, přičemž u  6 trestných činů 
byl zjištěn pachatel. 

Skladba trestných činů: 
•  poškození vozidel – 3 případy
•  porušování domovní svobody – 1 pří-

pad
•  maření výkonu úředního rozhodnutí 

– 1 případ
•  krádeže vloupáním do motorových 

vozidel – 1 případ

•  zpronevěra – 1 případ 
•  zanedbané povinné výživy – 1 případ
•  neoprávněný přístup k počítačovému 

systému – 1 případ
•  úmrtí – 1 případ

U trestných činů převládají, jak je vi-
dět u výše uvedeného přehledu majet-
kové trestné činy.

Přehled spáchaných přestupků v terito-
riu obce Telnice v roce 2017: Celkem bylo 
za uvedené období šetřeno 63 přestup-
ků, z  čehož byl u  58 přestupků zjištěn 
pachatel.

Skladba přestupků: 
•  přestupky v dopravě – 51 případů
•  přestupky proti majetku – 5 případů 
•  přestupky proti občanskému soužití – 

7 případů
Dále bylo v  obci Telnice provedeno 

9 šetření. Tato šetření se týkala součin-
nosti s  ostatními složkami Policie ČR, 
zpráv pro soudy a dalších státních orga-
nizaci.

Spolupráce s orgány obce: 
Spolupráce s  Obecním úřadem 

Telnice je na velmi dobré úrovni.
Josef Panták, 

inspektor Policie ČR 
obvodní oddělení Židlochovice

Po kompletním selhání elektroni-
ky řízení věžních hodin na kostele sv. 
Jana Křtitele investovala obec Telnice 
(hodiny jsou v  majetku obce) částku  
12 000 korun na pořízení nového elek-
tronického řízení hodin ve výbavě 
a  možnostech odpovídajících dnešní 
době. Došlo tak k  obnově chodu věž-
ních hodin na základě nové techno-
logie. Je však nutné, aby následovalo 
ještě několik oprav celého mechani-
smu. Na věži jsou tři ciferníky a každý 
z  nich už dlouho měří čas s  rozdílem 
několika minut. Mechanika je totiž po 
letech značně opotřebovaná. Dále také 
proběhne připojení elektronického 
ovládání hodin na webové rozhraní, 
aby správce hodin (obec) mohl na-
stavit správný čas odkudkoliv – třeba 
v případě vícedenního výpadku. Děkuji 
tímto kolegovi Mirkovi Němcovi z  fir-
my Labtech, který elektronické řízení  
navrhl a uvedl do chodu.

Štefan Chovanec 

  
   OPRAVA  
VĚŽNÍCH HODIN

Centrum vzdělávání všem (CVV) se 
kariérovým poradenstvím zabývá dlou-
hodobě. Za dosavadních pět let fungo-
vání této jedinečné služby prošlo bez-
platnými osobními konzultacemi téměř 
tisíc klientů při více než dvou tisících 
konzultacích.

Co dělá kariérový poradce? Kariérový 
poradce je odborník, který umí pracovat 
s dětmi, dospívajícími i dospělými napříč 
profesemi či vzděláním 
formou individuálních 
či skupinových aktivit. 
Kariérový poradce vám 
podá pomocnou ruku, 
pokud tápete, kam dál ve svém profes-
ním životě. Bude vaším průvodcem na 
cestě k  lepšímu uplatnění. Většina zá-
jemců o  kariérové poradenství v  CVV 
absolvuje tři až čtyři konzultace. Záleží 
ale pouze na vás a vašem tématu, kolik 
konzultací budete chtít využít. Poradce 
je k dispozici zdarma všem zájemcům od 
14 let. Tedy i  žákům a  studentům, kteří 
zrovna řeší výběr vhodné školy. 

Individuálních konzultací můžete 
využít přímo na pobočkách v  regio-
nu. „Po předchozí domluvě termínu 
jsme k  dispozici na čtyřech poboč-
kách v  Jihomoravském kraji – v  Brně, 
Boskovicích, Hodoníně a  ve Znojmě. 
Stále častěji odpovídáme zájemcům 
o  profesní rozvoj také online. Na live 
chatu při databázi dalšího vzdělávání 
pomáháme s výběrem vhodného kurzu. 

E-mailová poradna 
řeší dotazy týkající 
se profesního uplat-
nění,“ popsala další 
služby vedoucí cent-

ra Hana Rozprýmová.
Udělejte první krok a objednejte se na 

nejbližší pobočku CVV. Poradce se vám 
ozve a  v nejbližším možném termínu 
proběhne osobní schůzka. 

 Martina Milotová
Kariérová poradkyně – Brno

milotova@vzdelavanivsem.cz
+420 702 157 701

www.vzdelavanivsem.cz
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Koupíme domek se zahrádkou. 
Opravy nevadí.  731 850 598

Telnický harmonikář Jindřich Čech 
informuje občany, že pořádá občasná 
setkání pro milovníky lidové muziky 
(zpěv, hraní na hudební nástroje nebo 

jenom její poslech) v klubovně Šatlavy 
v  budově obecního úřadu Telnice. 
Zájemci se mohou obracet na telefonní 
číslo: 774 140 440. Všichni jsou srdečně 

zváni. Nejbližší 
setkání se usku-
teční 20. dubna 
2018.  FK

SETKÁNÍ PRO MILOVNÍKY LIDOVÉ MUZIKY

V telnickém zpravodaji jsme si mohli 
prohlédnout velmi zajímavou map-
ku výskytu nežádoucích hlodavců 
v naší kanalizaci. Nejhorší jsou potka-
ni, kteří se k nám v 17. století rozšířili 
z Tichomoří a vytlačili evropskou kry-
su, protože jsou neuvěřitelně adapta-
bilní. Selský rozum říká, že se vyskytují 
tam, kde mají potravu. Co by 
dělali na poušti? Dříve bylo 
hospodářství téměř v každém 
domě. Všichni dříve narození 
máme nepříjemné zkušenosti s  je-
jich výskytem. Bojovali jsme všelijak. 
Nejlepší byli psi a kočky – ti se dnes ale 
přesunuli ze dvorů do domů a  jejich 
původní smysl se vytratil. Později na-

stoupily pastičky a  v  moderním věku 
otrávené nástrahy. Každý rok vyna-
kládám značné prostředky na nákup  
nástrah, které prakticky nepřetrži-
tě dosypávám. 
Vím, že nejsem 
v této čin-
nosti sám.

Určitě to přispívá ke snižování sta-
vu populace nežádoucích hlodavců. 
Vyhubit se je ale nepodaří. Musíme 
ovšem udržovat jejich stav na rozum-

né výši. A  sáhněme si do vlastního 
svědomí, jestli při neexistenci hos-
podářských zvířat a  hnojišť je vylévá-

ním zbytků potravin do kanalizace 
vlastně nepodporujeme. A  do-

volte mi ještě jednu po-
známku ke společné ka-
nalizaci. Je určitě dobrá 
a  potřebná. Nechtěným 
a  často nevědomým dů-

sledkem je skutečnost, že pod 
každým sifonem v  domácnosti, 

pokud není před domem sifon cen-
trální, číhá směs všech bacilů a baterií 
z celé obce, a to nejen naší. 

Jiří Netolický, 
svobodný pán na Telnickém mlýně

K TÉMATU DERATIZACE

NÁZEV INZERENTA: OKNO NEMOVITOSTÍ
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  VÝHERKYNĚ TAJENKY KŘÍŽOVKY  
ÚNOROVÉHO ČÍSLA TELNICKÉHO ZPRAVODAJE

Do uzávěrky doručení tajenky z kří-
žovky únorového vydání telnické- 
ho zpravodaje bylo na obecní úřad 

doručeno celkem devět správ-
ných odpovědí: POŠTA PARTNER. 
Výhercem se po losování starostou 

obce stala Květoslava Špánková. 
Gratulujeme.

Marcela Drápalová, úřednice

KŘÍŽOVKA – JAK DOBŘE ZNÁTE TELNICI?

1 L

2 Č

3 Z

4 Y

5 A

6 I

7 B

8 H

9 K

10 K

11 Á

12 K

13 K

14 I

Příjmení nejlepšího brankáře letošního 
Dětského turnaje v malé kopané.

Příjmení mladého telnického  
házenkáře, který se účastnil  
MS středních škol v Kataru.

Název kapely, která letos hrála  
při Sportovním plesu.

Název obnovené tradiční lidové akce, 
která se uskuteční 20. května 2018  
v ulicích Telnice.
Křestní jméno telnické herečky, která 
hrála v divadelní hře Dámský krejčí  
v roli paní Yvonne.
První část názvu telnického  
organizátora letních táborů,  
jehož druhá část zní: „z Tennessee".
Příjmení nejlepšího nahrávače 
kategorie Staří pardálové na letošním 
Ministrantském florbalovém turnaji.

Příjmení majitelky  
telnického muzea panenek

Příjmení telnického vinaře,  
který letos získal zlatou medaili  
na výstavě vín v Cíferu.

Příjmení trenéra telnických 
házenkářských minižáků.

Příjmení vedoucí projektu Letního  
hlídání dětí.

Křestní jméno batmana, který se objevil 
na karnevalu mateřského klubu  
Telnické sluníčko.
Křestní jméno manžela dlouholeté 
ředitelky telnické mateřské školy  
paní Věry Životské.

Příjmení manželů, kteří kdysi obětavě 
sehnali koberec pro mateřskou školu.

Tajenkou je odpověď na otázku: Co je typickým telnickým fenoménem?
Vyluštěnou tajenku doručte obecní-

mu úřadu osobně nebo emailem na ad-
resu: urednice@telnice.cz nejpozději do 
3. května 2018.

Šťastný výherce bude vylosován a od- 
měněn zajímavými obecními upomín-
kovými předměty. Všem luštitelům 
doporučujeme, aby si dobře přečetli 

především aktuální vydání Telnické-
ho zpravodaje, kde je množné téměř 
všechny odpovědí jednoduše dohledat.  
Hodně štěstí v luštění!
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ROZHOVOR S VĚROU ŽIVOTSKOU
Paní Věře Životské (*1945) v Telnici mnozí neřeknou jinak než „paní ředi-
telko“. Dlouhá léta vedla telnickou mateřskou školu, vlastně celou svou 
profesní kariéru věnovala předškolní výchově telnických dětí. Je místní ro-
dačkou; narozena jako Sedláková si v roce 1965 vzala Zdeňka Životského 
z Telnice, společně vychovali dva syny Radmila a Zdeňka, kteří už dávno 
žijí své vlastní životy, ale rádi se s rodinami vracejí. Sama říká, že její místo 
je právě tady – v Telnici, v dědince, kde se opravdu dobře žije.

n Chtěla jste už od dětství být učitelkou 
v mateřské školce?

Ano, chtěla jsem být buď zdravot-
ní sestrou, nebo učitelkou ve školce. 
Tehdy se ale tyto věci přísně pláno-
valy, takže za naši osmiletou školu 
v  Chrlicích bylo možné poslat jenom 
jedno děvče na Střední zdravotní ško-
lu v  Brně a  jedno na Střední pedago-
gickou školu v Boskovicích. Měla jsem 
to štěstí, že mne vyslali na přijímací 
zkoušky a  já je udělala. Prožila jsem 
pak v Boskovicích čtyři překrásné roky 
svého života. Ráda na to vzpomínám. 
Pro dnešní generaci dětí bych možná 
uvedla, že jsem během studia strávila 
velmi málo času doma, protože bylo 
hodně složité se vůbec do Boskovic 
dopravit. Domů jsme mohli jednou za 
14 dnů, každá druhá sobota a  neděle 
byla organizovaná – od budíčku až do 
večerky. Soboty tehdy byly pracovní, 
a  tak jsme z  Boskovic mohli odjíždět 
domů až po vyučování. Každou dru-

hou neděli jsem se vracela vlakem po 
obědě a do Boskovic přijela kolem de-
sáté hodiny večerní. Chodili jsme pak 
přes celé Boskovice pěšky s  plnými 
kufry až na zámek, kde tehdy byl inter-
nát. První roky se mi moc stýskalo po  
domově.

n Jak začala vaše dráha učitelky v Tel-
nici?

Všechno fungovalo asi takto: na střed-
ní školu dorazily umístěnky pro jednot-
livé mladé učitelky. Opět se na mě štěstí 
usmálo a v naší vesnici se zrovna uvol-
nilo místo učitelky MŠ, tak jsem byla 
připravená nastoupit. Byla jsem za to 
moc ráda. To bylo v  roce 1963 a  od té 
chvíle jsem už nikde jinde nepracovala, 
jen v Telnici.

n A kdy se z vás stala ředitelka školky?
Jako učitelka jsem tu nastoupila 

v  18 letech, ředitelkou jsem se stala 
o dva roky později ve svých 20 letech. 
Ty dva roky byla ještě ředitelkou Věra 

Vrbková z Brna, která odešla na mateř-
skou dovolenou a po ní pak přešla do 
MŠ Jehnice. Mateřská dovolená tehdy 
byla jen 26 týdnů a  člověk se musel 
velice rychle rozhodnout, co bude 
dělat po skončení mateřské. Naše 
maminka byla velice obětavá, u  nás 
doma se starala ještě o  starou babič-
ku, a tak nám děti pohlídala a já mohla 
jít do práce. Tehdy byla jiná doba, lidé 
naší generace byli i  jiným způsobem 
vedeni, jinak se tenkrát vychovávaly 
děti. Byla jsem opravdu hodně mladá 
a  musela se spoustu věcí učit, třeba 
i to, jak jednat s rodiči dětí, které jsem 
měla na starosti.

n Vzpomenete si na to, jak s vámi tehdy 
mluvili rodiče dětí?

Třeba jednou za mnou přišla jedna 
maminka a  říká: „On neposlechne, je 
to takový mezek! Srovnej ho hned, 
jak něco provede, vůbec se s  ním ne-
maž!“ Vidíte, ale já na něho nemuse-
la ani zvednout hlas, jak se mi s  ním 
dobře spolupracovalo. Jindy zase jiná 
maminka řekla: „Tohle by naše hol-
čička nikdy neudělala.“ A  věřte nebo 
ne, byla právě tato holčička tou prv-
ní, která něco ostatním dětem pro- 
vedla. (smích)

Věra Životská se svojí maminkou Hedvikou – ve své době nejstarší občankou obce

Rodiče Hedvika a Alois Sedlákovi  
(Alois v pumpkách)
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n Odhadem jsem si spočítal, že jste 
za svých téměř 40 let v mateřské škol-
ce vychovávala asi 600 dětí – dnes 
už jsou to dospělí lidé, někteří do-
konce i  v  důchodu. Jak na ně vzpo- 
mínáte?

Vzpomínám na všechny moc ráda. 
Vůbec si nepamatuju, že by mě kdoko-
liv z  nich na ulici nepozdravil. Často si 
i po letech všichni povykládáme a krás-
ně zavzpomínáme. Já osobně všechny 
ráda potkávám a stojím si za tím, že se 
v Telnici dobře žije a  jsou tady správní 
lidé. I moje děti a vnukové se sem rádi 
vracejí. 

n Když jste začínala, mateřská škola 
fungovala tehdy ještě ve staré orlovně. 
Jak na tu dobu vzpomínáte?

Zpočátku jsem zažila předsedu MNV 
pana Jana Vlacha, ten se mi snažil po-
máhat, když jsem potřebovala, třeba 
i  tím, že ledacos zednicky zapravil. Byl 
velice vstřícný a  nedokázal odmítnout 
lidi, kteří potřebovali pomoci. Po něm 
nastoupil pan František Vykouřil, tehdy 
se začalo řešit etážové topení ve sta-
ré školce (dětí stále přibývalo). Rodiče 
s velikou ochotou přispěchali na pomoc 
– topení svařovali pan Jenda Blaženka, 
Jindřich Konečný a  Zdeněk Životský. 

S  úklidem pomohla celá rota rodičů 
a  tehdy se už začalo víc mluvit o  po-
třebě nové mateřské školy. Ale to už je 
úplně jiná kapitola – to zase až někdy 
příště. 

Ale několik krásných vzpomínek vám 
přece jenom prozradím. Po projednání 
na MNV mi dovolili zakoupit nádher-
nou vázu, která zdobila výlohu jedno-
ho malého obchůdku na Gagarinově 
ulici v Brně. Byla veliká, těžká, překrás-
ná, prostě váza mých snů. Hned jsem si 
ji představila v rohu jídelny v mateřské 
škole. Ten den jsem běžela za panem 
Aloisem Hrdličkou starším a  on mi ji 
s  velkou ochotu pomohl dovézt do 
Telnice svým malým náklaďáčkem. Na 
korbě ji zabalil do staré plachty a  po-
maličku jsme ujížděli k cíli. Váza přežila 
desítky let. Ale jednou se přece jenom 
podařilo ji převrhnout a  rozbila se na 
moře drobných kousků. Bylo mi to líto. 
Ale s  pomocí přispěchala energická 
babička paní Fanynka Jedounková, 
která do posledního kousku vázu po-
sbírala a  zanesla všechno „v travnici“ 
panu Vladimíru Královi. Při tom pravi-
la, že „je to umělec, ten to určitě spra-
ví a  nikdo jiný!“ A  stalo se. Pan Laďa 
Král ji poslepoval, znovu namaloval 
tak, že ani nebylo poznat, že by byla 
někdy rozbitá a  snad dodnes váza ve 
školce slouží. A  pan Král? Je obětavý  
dodnes.

Za všechny bych ale ještě vzpomněla 
na jednu ženu, která mi období staré 
mateřské školy v orlovně pořád připo-
míná. Jmenovala se paní Dobromila 
Fialová, všichni jí říkali Dobra. Přestože 
měla společenskou povahu a ráda byla 
mezi lidmi, milovala divadlo, žila celý 
život sama. Spolu jsme prožili dvacet 
roků v  práci, nikdy jsme se nedoha-
dovaly a  vždycky mi ochotně se vším 
pomáhala. Byla to neskutečně obětavá 
paní v letech mojí maminky. Dá se sko-
ro říct, že všechny práce, které už nikdo 
jiný na dědině nechtěl dělat, ona na-
konec udělala. Vzpomínám si, jak měla 
několik „pracovních úvazků“: topila 
a  uklízela na MNV, sloužila u  veřejné-
ho telefonu na úřadě, uklízela a topila 
u nás ve školce a ještě u pana Dvořáčka 
ve Spořitelně – ta sídlila v prvním patře 
staré orlovny, někdy zatopila i kadeřni-
ci u Paseků. Neumíte si představit, jaká 
to byla honička v zimě – všechna kam-
na rozehřát a ještě odmetat sníh. Moc 
jsem si jí vážila, i přestože byla někdy 
trošku nevyrovnaná.

Kluci z MŠ Telnice na zahradě letí v letadle (Vítězslav Gratcl pilotuje)

Děvčata z MŠ Telnice na zahradě letí v letadle (Eva Maštalířová pilotuje)
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Jestli dovolíte, ještě bych přidala ně-
kolik vzpomínek. Například na manže-
le Alžbětu a Zdeňka Dvořákovy z Nové 
ulice. Potřebovali jsme ve staré školce 
koberec. Paní Dvořáková ho jednak 
dokázala sehnat, ale především s man-
želem dovézt vlakem na nádraží a pěš-
ky na ramenou donést do naší škol-
ky. Umíte si představit koberec sedm 
metrů dlouhý, tři metry široký, jak byl  
těžký? 

V dnešní době je všeho nadbytek, těž-
ko si představit poloprázdné obchůdky 

a  všude fronty. Tehdy se také podařilo 
paní Aničce Langerové sehnat látku 
na povlečení do ložničky, kde po obě-
dě odpočívaly děti. Maminky ochotně 
nejenže povlečení ušily, ale překrásně 
vyšily i  zdobné značky na každý po-
vlak i  peřinku. A  takových obětavých 
a  ochotných lidí se kolem mne vystří-
daly desítky. Moc bych chtěla všem za 
všechno poděkovat, byla to krásná léta 
mého života. Na všechny moc vzpomí-
nám a snad o nich s vámi stihnu někdy 
ještě něco napsat.

n Jsou to moc krásné vzpomínky a ur-
čitě bych byl rád, kdybychom je spolu 
zaznamenali. Těším se. V  těchto dnech 
si připomínáme 73. výročí konce druhé 
světové války. Trošku na vás prozradím, 
že jste se narodila několik dní po osvo-
bození naší obce. Takže jste už takové 
„dítě míru“. Vzpomínali vaši rodiče ně-
jak na dobu válečnou nebo na samotné 
osvobození?

Rodiče na to moc vzpomínali. Tatí-
nek chodil spoustu let v  pumpkách, 
to byly takové kratší kalhoty pod ko-
lena (viz foto na straně 18). Při náletu 
se naši rodiče ukryli do sklepa, a  když 
vycházeli ven, všiml si jich ruský voják, 
který si myslel, že tatínek (díky svým 
pumpkám) patří k  Němcům. Chtěl ho 
zastřelit. Naštěstí ale uviděl maminku, 
jak drží malé děvčátko v náručí (to byla 
moje sestra Květoslava) a od svého zá-
měru upustil. A  já jsem se za pár dnů 
narodila už opravdu v míru. S válkou tak 
trochu souvisí i vzpomínka na ruského 
vojenského kapelníka Kvitka, který se 
do Telnice rád vracel. Ten jednou navští-
vil nečekaně i nás ještě ve staré školce 
v orlovně. Tehdy jsme se musely rychle 
rozhodnout, co mu dáme na přivíta- 
nou – no co, zrály třešně, tak jsme je 
rychle natrhaly a  pohostily hosty moc 
dobrými srdcovkami ze stromu ze škol-
ní zahrady. Přemýšlela jsem, jak jim to 
rusky říct, aby si vzali naše třešně a ko-
legyně učitelka Vlasta Havelková mi 
polohlasem říká: „Prosím tě, stejně ti 
nebudou rozumět.“ Jenže Kvitko se na 
nás obrátil a  řekl česky vesele: „Já vám 
rozumím“. (smích) To jsme se nasmáli. 
Pak jsme si povykládali na dece pod tou 
třešní, bylo to krásné setkání.

n Jak se vám teď žije v důchodu a jak na 
ta léta ve školce vzpomínáte?

Děti byly celý můj život. Sice jsem se 
těšila do důchodu, ale děti mi moc chy-
běly. Přemlouvali mne, ať ještě vydržím. 
Ale člověk by měl vědět, kdy má odejít. 
Moc krásně se se mnou všichni rozlou-
čili, dostala jsem řadu srdečných darů. 
Nakonec, po celou svou učitelskou drá-
hu jsem od dětí dostávala krásná psa-
níčka, drobné dárečky a  po letech pak 
promoční oznámení, svatební oznáme-
ní… Všechno jsem si uložila a  ráda na 
všechny vzpomínám. Jednou třeba tyto 
drobnosti ukážu na světlo světa a všich-
ni si spolu na ty časy zavzpomínáme.

Za milý rozhovor děkuje a na další  
spolupráci se těší František Kroutil 

Děti z MŠ ve školním roce 1963–64 – první rok ve školce – vlevo nová paní učitelka  
Životská a vpravo ředitelka Věra Vrbková

Děti z MŠ ve školním roce 1970–71 s paní ředitelkou Životskou a paní učitelkou Vlastou 
Havelkovou, vlevo zmíněná váza
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ROZHOVOR S PETREM HLADÍKEM
Petr Hladík (*1984) je prvním náměstkem primátora Města Brna. Zeptali 
jsme se ho na aktuální informace ohledně přesunu brněnského hlavního 
nádraží. Brněnští zastupitelé počátkem roku upřednostnili variantu pře-
sunu „Řeka“. Současně však došlo ke stanovení podmínky, že bude reali-
zován severojižní kolejový diametr. Zajímalo nás, jaký dopad bude mít 
případná realizace tohoto záměru na život obyvatel jihovýchodní části 
okresu Brno-venkov, resp. naší obce.

n Co je motivem Statutárního města 
Brna k  rozhodnutí o  přesunu hlavního 
(železničního) nádraží a spojení tohoto 
tématu s vybudováním kolejového dia-
metru?

Hlavním důvodem je, že kapacitní 
propojení hromadnou dopravou ve 
městě není efektivní. Všechny železnič-
ní tratě dojíždí fakticky na jediný uzel, 
což je hlavní nádraží, a  odtud je musí 
odvážet přetížené a pomalé tramvajové 
linky. V  současné době také kompliku-
je využívání železniční dopravy fakt, že 
odstavných parkovišť pro automobily 
je velmi málo. Chtěli jsme proto pro-
blém systémově řešit. Prosazovali jsme 
stavbu nového nádraží u  řeky Svratky 
(od toho název varianty „Řeka“) spo-
lečně se severojižním kolejovým dia-
metrem. Jsem rád, že se Brno rozhodlo 

jít tímto směrem, je to nejlepší možná  
varianta.

n Doprava je v  poslední době velkým 
problém nejen velkých měst, ale i  men-
ších obcí.

Pokud chceme, aby naše brněnská 
aglomerace, kam počítáme i  Telnici, 
dlouhodobě rostla a  byla tahounem 
ekonomiky celého státu, musíme vyřešit 
především dopravu. Poptávka po bydle-
ní ve městě neustále stoupá, a tím roste 
i tlak na dopravu po městě. Denně k nám 
dojíždí řada občanů z  nedalekých obcí 
jako je Telnice. Město Brno ale nemůže 
být protkáno rychlostními silnicemi jako 
třeba americká města. Naopak řešením 
je umožnit co nejvíce lidem rozvoz hro-
madnou dopravou po městě. Chtěl bych 
připomenout, že neméně důležitá je 

však také výstavba odstavných parkovišť 
u vlakových zastávek. Takový systém do-
pravy výrazně zlepší životní prostředí ve 
městě a zrychlí i samotný provoz.

n Jakou trasou by měl vést severojižní 
kolejový diametr a  o jaké výši nákladů 
na jeho výstavbu se nyní hovoří?

Řeč je o úseku Křenovice – Sokolnice-
-Telnice – Brno – Technologický park – 
Řečkovice a  náklady by se podle studie 
měly pohybovat okolo 20 miliard korun. 
Nicméně pokud by proběhlo efektivnější 
trasování a rozložení zastávek, je možné 
předpokládat náklady cca 10 miliard ko-
run. Ve spolupráci se Správou železniční 
a  dopravní cesty (SŽDC) by však mohla 
být zadána nová studie proveditelnos-
ti nového diametru. Dobrou zprávou 
v případě této varianty je to, že pokud se 
město rozhodne, lze připravovat rychle 
projektovou dokumentaci pro územní 
řízení a stavební povolení. Zřejmě ideální 
trasou by v tomto případě bylo ve městě 
propojení stanic Nové nádraží – stávající 
nádraží – Česká – Konečného náměstí – 
Šumavská – nádraží Královo Pole. Výho-
dou je to, že tento diametr je již dnes za-
nesen v  brněnském územním plánu od 
jihu až po Šumavskou. Důležitým argu-
mentem bylo tedy to, že drtivou většinu 
stavby jsme schopni připravovat a  pro-
jektovat bez změny územního plánu. 

n Brno nemá problém jen s přeplněnou 
automobilovou dopravou, ale i „kolejo-
vou“. Je pravda, že potíže vznikají i s pře-
tíženými linkami brněnských tramvají?

Ano. Stávající, nové a  prodloužené 
tramvajové tratě totiž přivádějí do centra 
města mnohem více lidí, a tím se neustá-
le zvyšuje dopravní zátěž v této oblasti. 
Kapacita centrální části se tak stává li-
mitující pro jakékoliv další úvahy o mož-
nostech městské kolejové dopravy. Bylo 
by jistě žádoucí, aby se Brno a obce v její 
bezprostřední blízkosti – konkrétně 
i Telnice – více soustředily na budování 
parkovacích kapacit pro auta a kol blíz-
ko svých vlakových nádraží tak, aby bylo 
možné dojet například autem na želez-
niční nádraží v Telnici, nasednout na vlak 
a za chvíli vysednout uprostřed města na 
některém z přestupních uzlů.

n Zastánci nádraží v centru kritizují pře-
devším skutečnost, že je nádraží daleko 
a  lidé budou muset trávit cestováním 
mnohem více času. O kolik minut se jim 
prodlouží cesta do centra města? 
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ROZHOVOR S MARTOU KLANICOVOU
Marta Klanicová (*1959) je měnín-
skou rodačkou a  na obecním úřadě 
pracuje (s přestávkami) již téměř čtyři 
roky. Při absenci paní úřednice Mar-
cely Drápalové zaskočila v  roli zapi-
sovatelky okrskové volební komise 
pro dvojkolovou volbu prezidenta ČR.

Pokud dojde k  vytvoření kolejového 
diametru, troufnu si říct, že obyvatelé 
obcí severně a jižně od Brna stráví cesto-
váním ještě méně času. Není totiž pravda, 
že by všichni cestující museli vystupovat 
na hlavním nádraží jako je tomu teď. Po-
kud některý obyvatel Telnice bude pra-
covat například na poliklinice Zahradní-
kova, nastoupí v Telnici na vlak, který ho 
doveze až k jeho pracovišti bez přestupu. 
Centrum města bude mnohem lépe do-
pravně obslouženo, než je tomu nyní.

n Chápu správně, že by severojižní 
kolejový diametr představoval jakýsi 
typ rychlejší tramvaje, která by z  Kře-
novic přes sokolnicko-telnické ná-
draží projížděla městem a  končila až  
v Řečkovicích?

Nejedná se o  rychlou tramvaj, ale 
o  regionální vlak, který centrem Brna 
pojede pod zemí. Podobně to fungu-
je i  v  některých německých městech 
nebo v  portugalském Portu. Jedná se  

o dlouhodobý dopravní záměr, poprvé 
se o  něm začalo mluvit již ve třicátých 
letech minulého století. Příprava pak 
byla velmi intenzivní od začátku 90. let, 
a i proto je zanesena v současném i při-
pravovaném územním plánu města, což 
je pro budoucí realizaci zásadní.

n Novináři začali diametru říkat „brněn-
ské metro“, snad i  právě proto, že část 
jeho trasy povede pod zemí. Když jste 
se v  zastupitelstvu rozhodli pro přesun 
hlavního nádraží, podmínili jste jeho  
realizaci vybudováním právě tohoto  
železničního diametru. Ke spuštění ce-
lého záměru je však potřeba souhlas 
české vlády. Proč musí tento záměr pro-
jednávat vláda?

Jedná se o  velkou investici, která vy-
jde zhruba na 60 miliard korun. Takovou 
částku ani kraj, ani město nedokážou 
zaplatit. Proto hlavním investorem celé 
akce bude český stát, který tak má prá-
vo se k záměru vyjádřit.

n Jaká je naděje na souhlas vlády s tím-
to záměrem a kdy se bude projednávat?

Nyní je to vše především v rukou hnu-
tí ANO, které má na starost dopravu ve 
městě i na celostátní úrovni. Proto věřím, 
že se dokážou zástupci tohoto hnutí do-
mluvit a náš záměr, který již podpořili na 
nižší úrovni, podpoří i ve vládě. Rozhod-
nutí by mohlo padnout již v  květnu, ale 
bude také záležet na tom, která vláda 
bude v tu dobu vládnout a kdo bude mi-
nistrem dopravy. To je v tuto chvíli nejisté.

n V  případě, že dojde k  souhlasu, jaké 
jsou časové výhledy realizace tohoto 
záměru?

Pokud vláda vyjádří souhlas s  naším 
záměrem, odhaduji, že nádraží s diame-
trem by mohlo být hotovo v roce 2030. 
Co se týče kolejového diametru, nyní in-
tenzivně pracujeme na vytvoření studie 
proveditelnosti a  následně projektové 
dokumentace.

Za rozhovor děkuje František Kroutil

poslední chvíle chodí lidé pro volební 
průkazy za paní úřednicí Drápalovou 
a neustále se vlastně mění počet voličů 
v našem okrsku. Volají lidé kvůli urnám, 
spousta dotazů na to, co a jak si člověk 
může vyřídit apod. Navíc letos poprvé 
jsme měli volební místnost jinde než 
obvykle.

n Ano, volební místnost se letos přestě-
hovala do prostor zasedací místnosti 
obecního úřadu. Co všechno bylo třeba 
připravit navíc?

Museli jsme zrekonstruovat staré dře-
věné zástěny, které už opravdu nevy-
padaly hezky. Zastupitelský stůl dostal 
nový bílý ubrus. Bylo potřeba se připra-
vit na špatné počasí a  instalovat čisticí 
koberec. Obecní zaměstnanci proved-
li také vymalování chodeb obecního 
úřadu a  vyčištění schodiště. A  vůbec 
nábytek v  zasedačce byl částečně vy-
stěhován a upraven tak, abychom tam 
dostali vše, co potřebujeme. Navíc jsme 
zprovoznili výtah a  zpřístupnili ho pro 
veřejnost. 

n Jak lidé reagovali na novou volební 
místnost? 

Někteří nám volební místnost po-
chválili, možná byli někteří vůbec po-
prvé v  zasedací místnosti po její velké 
rekonstrukci (která proběhla už před 
lety). Měla jsem pocit, že obecně se to 

tu lidem líbilo více než ve škole. Jediné, 
z čeho snad někteří nebyli hned zorien-
tovaní, bylo umístění volební urny, kte-
rou několik lidí hledalo u sloupu. Chápu 
to, bylo to poprvé: všichni asi byli zvyklí 
na původní uspořádání ve škole, tady 
to bylo celé trochu jinak. Pro nás byla 
místnost na obecním úřadě výhodnější, 
nemuseli jsme spoustu materiálu a vy-
bavení přenášet do školy, navíc škola 
nemusela přerušovat vyučování. Říkali 
jsme si, že bychom si mohli na dato-
vém projektoru pustit ČT24, abychom si 
zkrátili chvíle čekání na voliče, ale můžu 
s  čistým svědomím potvrdit, že chodi-
lo tolik lidí, že na nějaké rozptylování 
nebyl vůbec žádný čas. Nakonec sami 
všichni vědí, jak vysokou účast měla 
Telnice oproti celostátnímu průměru  
(o 10 procentních bodů více). A vysoká 
účast byla u nás v obou kolech.

n Nechodili někteří volit ještě do základ-
ní školy?

(smích) To víš, že chodili, i  když jsme 
to inzerovali úplně všude: ve zpravoda-
ji, na internetu, v obecním rozhlase, na 
nástěnkách. Lidé našli informační lístek 
také ve volebních materiálech, prostě 
všude. Na dveře školy jsme také umístili 
informaci, že je třeba se přesunout na 
obecní úřad. Jenže zvyk je asi železná 
košile. 

n Jak náročná je práce zapisovatelky 
volební komise?

Musím říct, že se mi o této práci v noci 
i zdálo. Na první pohled to tak možná 
nevypadá, ale připravit volby znamená 
hodně práce jak pro pracovníky úřa-
du, tak pro zapisovatelku. Téměř do 
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n Navštívila vás taky kontrola z  obce 
s  rozšířenou působností (MěÚ Šlapani-
ce). Jak dopadla?

Byli velice překvapeni prostředím, 
zvláště se jim líbilo to, jak nám ladily 
nově opravené zástěny se závěsy v za-
sedačce. Pochválili nás také za atmosfé-
ru, kterou jsme na místě lidem vytvářeli, 
třeba i tím, že na pozadí hrála příjemná 
hudba. Pamatuju si, že se zmínili o tom, 
že tak pěknou volební místnost vidě-
li jen málokde. Za naši volební komisi 
můžu obecnímu úřadu poděkovat za 
výbornou spolupráci. Co se týče for-
malit, tak jsme neměli žádnou chybu 
ani stížnost, takže kontrola dopadla  
výborně.

n A jaká byla atmosféra v samotné vo-
lební komisi?

Rozhodně výborná. Sešla se  dobrá 
parta, všichni si pochvalovali atmosféru. 
Jsem také ráda, že všichni dodrželi slovo 
a dorazili na obě kola volby prezidenta, 
přestože všichni dobře víme, jak je tato 
práce málo placená a časově náročná.

n Byla jsi už počtvrté členkou okrskové 
volební komise. Co tě na letošní volbě 
prezidenta nejvíce zaujalo?

Hlavně vysoká účast. Dokonce jsme 
častěji než obvykle chodili s přenosnou 

volební urnou – v druhém kole dokonce 
24krát, což dříve nepamatuji. Potěšilo 
mě, jak chodily volit celé rodiny i s ma-
lými dětmi, pro které to byla určitě zají-
mavá zkušenost. Někteří dokonce chtěli 
dětem dát možnost vhodit šedou vo-
lební obálku s volebním lístkem do vo-
lební urny, ale to bohužel není možné. 
Měli jsme pro děti připravené bonbony, 
myslím, že jim chutnaly. Možná i  pro-
to některé děti přišly se svými rodiči 
i v druhém kole (smích). Přišlo i více voli-
čů s volebním průkazem – celkem jede-
náct, to je také neobvykle vysoké číslo. 
Bylo prostě vidět, že lidé měli o  volby 
větší zájem než obvykle.

n Za sebe jsem rád, že volební komise 
dobře fungovala a děkuji všem členům 
za dobře odvedenou práci. Jsem také 
rád, že lidé v  dobrém přijali změnu vo-
lební místnosti. Na závěr si ale neod-
pustím drobnou poznámku (možná i za 
některé další čtenáře), proč v Telnici trvá 
počítání hlasů tak dlouho? (smích)

Však dobře víš, co ti odpovím. Kdyby 
bylo ve volební komisi více členů, mohli 
jsme to mít spočítané dřív. (smích) Samo-
zřejmě musíme dbát na přesnost a  mít 
jistotu, že jsme nic nezanedbali. Při prv-
ním kole bylo počítání ještě náročnější 
o to, že jsme měli ve hře devět kandidá-

tů, ve druhém už pak byly jen dvě hro-
mádky. Ale i  tady vždycky děláme kon-
trolní součty tak, abychom se nespletli. 
Zcela běžně se totiž stává, že se některé 
volební komise musejí vrátit ze Šlapa-
nic zpět a znovu si to celé přepočítat. To 
se nám naštěstí nestalo a  jsem ráda, že 
jsem měla tak dobré spolupracovníky, že 
nám to hned na poprvé sedělo. Doporu-
čuji tedy starostovi obce, aby příště jme-
noval více členů volební komise a určitě 
to počítání bude hotové dříve. A protože 
vím, že není mnoho zájemců o práci ve 
volební komisi, chtěla bych také tímto 
vyzvat všechny občany, aby se už s před-
stihem nahlásili na obecním úřadě, kde 
si je zapíšeme do seznamu. Jakmile no-
minují své zástupce volební strany, do-
stanou pak prostřednictvím rozhodnutí 
starosty obce příležitost i  další občané 
zapsaní na tomto seznamu. 

n Marto, děkuji za skvělou spolupráci 
tobě i všem dalším členům okrskové vo-
lební komise, stejně tak chci poděkovat 
i zaměstnancům obecního úřadu za pří-
pravu nové volební místnosti. Věřím, že 
do podzimních komunálních voleb pro-
jeví občané zájem o účast ve volební ko-
misi, a také doufám, že se stát rozhodne 
členy komise pro příště lépe odměňovat.

František Kroutil, starosta obce

• 

 Vážené čtenářky, vážení čtenáři, ten-
tokrát je článek věnován dětem v  ne-
lehké situaci, a to když se jejich rodiče 
rozchází. Budu se zde snažit zachytit ně-
kolik doporučení, jak se zachovat vůči 
vašemu dítěti v  situaci, kdy s  druhým 
rodičem přestáváte tvořit pár. 

V  první řadě je potřeba si uvědomit, 
že dítě potřebuje nutně vás oba, a to i za  
situace, kdy většinu času tráví jen s jed-
ním z vás. Nic dítěti nenahradí čas strá-
vený s  druhým rodičem. Rodič, který  
o dítě převážně pečuje, by sám měl dbát 
na to, aby se dítě s druhým rodičem stý-
kalo, a to i tak, že případně převezme 
aktivitu a k  tomuto styku dopomůže. 
Někdy stačí jen vzít telefon a spojit dítě 
s druhým rodičem takto na dálku. V této 
souvislosti byste se rovněž měli vzdát 
před dítětem všech prohlášení, která 
druhého rodiče očerňují.

Ve vypjatých vztazích bývají kritické 
okamžiky při předání dítěte druhému 
rodiči. Chtěl bych vám doporučit, aby 
samotnému předání předcházela pří-

prava dítěte na to, že bude několik dní 
s  druhým rodičem. Tato příprava by 
měla spočívat v  tom, že dítě bude na 
pobyt u druhého rodiče pozitivně na-
motivováno a také v  tom, že bude mít 
připravené své osobní věci. Rodiče by si 
rozhodně neměli přes dítě posílat vzka-
zy, dítě by v  žádném případě nemělo 
mít pocit, že jeho návštěva u druhého 
rodiče prvního rodiče jakkoliv obtěžu-
je. Předání dítěte by nemělo připomí-
nat předání věci. Prosím vždy si zkuste 
představit, jak ten který okamžik pro-
žívá vaše dítě. Předání dítěte by mělo 
být přátelským setkáním rodičů, oka-
mžikem, kdy vás má vaše dítě oba po-
hromadě. Neničte prosím vašemu dítěti 
tyto vzácné okamžiky hádkami. Když 
je situace tak zlá, že se prostě nesnese-
te, předávejte si dítě ve škole či školce, 
nebo u přátel.

V některých případech se mezi rodiči 
strhne o dítě boj. To není dobré. Rodi-
če mívají v  takových situacích potřebu 
k sobě dítě co nejvíce přimknout. Naku-

pují dětem hračky, elektroniku, dítě se 
učí nové sporty, čas se tráví aktivně, po-
řád je nějaká akce. Nezapomínejte pro-
sím, že vaše dítě stejně jako i vy má rádo 
trochu klidu, že se nemusí pořád něco 
dít, péče o dítě by se neměla zvrhnout 
v závod o to, kdo dítě víc rozmazlí.

A aby tento článek nebyl jen pouhým 
poselstvím, dodávám, že v  právním 
prostředí platí pravidlo, mající původ 
v Úmluvě o právech dítěte, že všechna 
činnost týkající se nezletilých dětí by na 
prvním místě měla sledovat jejich nej-
lepší zájem. I sami rodiče by tedy neměli 
své zájmy nadřazovat zájmu nezletilých 
dětí a v každém okamžiku by si měli po-
kládat otázku, zda jednají v  nejlepším 
zájmu svého dítěte.     

A CO DĚTI?

A d v o k á t n í  k a n c e l á ř

Mgr. Hugo Hubený

Tel.: 608 706 372
E-mail: info@akhubeny.cz

602 00 Brno, Běhounská 4/20
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Zveme všechny budoucí prvňáč-
ky k  zápisu dětí do 1. třídy. Přijďte i  se 
svými rodiči v pondělí 16. dubna 2018 
mezi 14.00 a 17.30 hod. do budovy ZŠ 

Telnice – 1. patro. Zápis bude mít jako 
obvykle dvě části: formální a  motivač-
ní. Během motivační části plní budoucí 
prvňáčci různé úkoly, při nichž je for-

mou hry zjišťována jejich připravenost 
na školní docházku. Formální část se 
skládá ze setkání s ředitelem školy, pře-
dání potřebných dokumentů a  vydání 
rozhodnutí o  přijetí/nepřijetí k  základ-
nímu vzdělávání. Na závěr je připra-
ven pro všechny účastníky malý dárek. 
Povinná školní docházka ve školním 
roce 2018/2019 se vztahuje na děti na-
rozené od 1. 9. 2011 do 31. 8. 2012. 
K zápisu se dostaví také děti, kterým byl 
při zápisu v  roce 2017 povolen odklad 
školní docházky o  jeden rok. Náhradní 
termín zápisu bude vyhlášen podle po-
třeby pro ty, kteří se z vážných důvodů 
nebudou moci k zápisu dostavit ve sta-
novený den a svoji nepřítomnost řádně 
omluví na tel.: 544 224 360 nebo na tel.: 
602 500 749. 
Více informací naleznete na  
www.zstelnice.cz.

Petr Gabrhel, ředitel školy

ZÁPIS DO ZÁKLADNÍ ŠKOLY V TELNICI 

Ve dnech 30. led- 
na až 1. února 2018 
proběhla v  mateř-
ské a  základní škole 
inspekční činnost za 
účelem zhodnocení 

podmínek, průběhu a  výsledků vzdě-
lávání, a  to podle příslušných školních 
vzdělávacích programů. Ve školní jídelně 
proběhla kontrola plnění odpovědnosti 
školní jídelny za poskytované stravovací 
služby. Inspekce dospěla k  těmto závě- 
rům: 

•  Konstatovala, že materiální vybavení 
mateřské i  základní školy je na velmi 
dobré úrovni.

•  Kladně hodnotila vlídný, vstřícný a part-
nerský přístup pedagogů k dětem a žá-
kům, podnětné prostředí podpořené 
prezentacemi žákovských prací v prosto-
rách školy, nabízené zájmové a zejména 
sportovní aktivity, otevřenost školy – 
vstřícnou komunikaci se zákonnými zá-
stupci, okolními školami a zřizovatelem.

•  Doporučila zlepšit využívání pedago-
gických rad při řešení pedagogické 

problematiky, vést žáky k  sebehodno-
cení a  vzájemnému hodnocení. V  ma-
teřské škole zefektivnit systém vedení 
záznamů o pokrocích dětí ve vzdělává-
ní a  promyslet evaluační systém a  vý-
stupy z něho efektivně využívat.

•  Z  hlediska školní jídelny neměla in-
spekce žádných připomínek.
Celou inspekční zprávu můžete nalézt 

na www.zstelnice.cz nebo na stránkách 
České školní inspekce: http://www.csicr.
cz/cz/Dokumenty/Inspekcni-zpravy.

Petr Gabrhel, ředitel školy

V rámci obcí schválené koncepce ma-
teriálně technického rozvoje ZŠ a MŠ  
byla přichystána a realizována výměna 
všech zámků dveří v budovách mateř-
ské i základní školy s cílem zavést sys-
tém generálního klíče (SGK) pro všech-
ny budovy mateřské a  základní školy. 
V  rámci SGK se generuje zvláštní tzv. 
generální klíč, který odemkne veškeré 
zámky systému, a který se používá při 
nenadálých situacích (šetří čas, peníze, 
zdraví či životy). Pro SGK se používají 
speciální klíče, které není možné běž-
ně na trhu získat (ochrana zákazníka 
proti tzv. „černým“ klíčům). SGK se 
doporučují zejména pro použití v  ad-
ministrativních budovách, hotelech, 

sportovních centrech, školách apod. 
Každý zaměstnanec školy obdržel klíč, 
kterým si odemkne zámky místností, 
ke kterým je mu přidělen přístup (např. 
mateřská škola, základní 
škola, kuchyně), a  záro-
veň neodemkne zámky, 
ke kterým přístup nemá. 
Tím se zpřehlednilo klí-
čové a  zámkové hos-
podářství a  zároveň vý-
znamně snížil počet po-
třebných klíčů. Samotná 
realizace tohoto sytému byla rozděle-
na do tří časových etap. První etapu, 
kterou zajišťoval školník, bylo změření 
všech vložek zámků dveří v budovách 

mateřské a základní školy a vymyšlení 
systému přístupů pro jednotlivé sku-
piny zaměstnanců. Druhou etapou 
bylo objednání správného typu vložek 

zámků a  počtu klíčů 
u odborné firmy a třetí, 
nejnáročnější etapou, 
se stala montáž, kte-
rou zajistili pracovníci 
obecní čety. Asi u  po-
loviny dveří bylo nutné 
demontovat dozické 
vložky a  předělat tyto 

dveře na cylindrické vložky, osadit je 
novými štítky a teprve poté osadit no-
vou vložku zámku. Celý projekt byl fi-
nančně zajištěn obcí Telnice.  PG

ČESKÁ ŠKOLNÍ INSPEKCE V MŠ, ZŠ A ŠKOLNÍ JÍDELNĚ

SYSTÉM GENERÁLNÍHO KLÍČE
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Od 2. července do 23. srpna 2018 bude 
probíhat celková rekonstrukce školní 
kuchyně. Existují zde dva hlavní důvo-
dy, které nás přiměly k  tomuto kroku. 
Prvním je očekávané zvýšení celkového 
počtu žáků v mateřské a základní škole, 
a  tím i navýšení celkového počtu stráv-
níků nad současnou kapacitu 150 jídel/
den. Druhým je velké stáří některých čás-
tí kuchyně a jejího vybavení (např. dřezy, 
police, pracovní stoly, obklady, dlažba, 
sporáky, aj.). Kvalitní součásti vybavení 
kuchyně, které byly zakoupeny v  minu-
lých letech, budou zakomponovány do 
nové podoby tohoto pracoviště.

Rekonstrukce je rozdělena do několika 
fází. Nyní probíhají přípravné práce. Byl 

vypracován projekt rekonstrukce kuchy-
ně s  cílem zvýšení kapacity a  podána 
žádost o schválení krajskou hygienickou 
stanicí. Do zahájení samotné rekonstruk-
ce bychom chtěli mít vyřízené veškeré 
další formální náležitosti.

Další fází budou vyklízecí a  stavební 
práce, které začnou 2. července. Nejpr-
ve dojde k vyklizení veškerého vybavení 
školní kuchyně a  následně proběhnou 
bourací a  demoliční práce, při kterých 
je potřebné odstranit veškeré staré ob-
ložení, dlažbu, rozvody vody a elektřiny. 
Poté bude následovat instalace nových 
rozvodů vody, elektřiny, drobné úpravy 
rozvodů plynu a drobné úpravy vyústě-
ní odpadů. Poslední částí této fáze bude 

nové obložení stěn, položení dlažby 
a vymalování.

V  poslední fázi rekonstrukce dojde 
k  instalaci nového zařízení kuchyně 
(nerezových dřezů, pracovních stolů, 
upravené digestoře, kotle a dalších čás-
tí) a zakomponování stávajícího zařízení 
(konvektomatu, myčky nádobí, varné 
stoličky, robotu aj.).

Vzhledem k  rozsáhlosti a  náročnos-
ti rekonstrukce bude během hlavních 
prázdnin uzavřena mateřská škola. Jako 
tradičně bude probíhat letní hlídání dětí, 
které bude z  důvodu rekonstrukce ku-
chyně o  jeden týden prodlouženo (více 
informací o letním hlídání se můžete do-
číst v následujícím článku).  PG

I v tomto roce se uskuteční o velkých 
prázdninách Letní hlídání dětí. Původ-
ně měla akce probíhat dva poslední 
týdny v  červenci, ale díky plánované 
rekonstrukci kuchyně v hlavní budově 
MŠ prodlužujeme Letní hlídání dětí na 
tři týdny v  červenci. Akce tedy bude 
probíhat od pondělí 9. července 2018 

do pátku 27. července 2018. Chce-
me tak alespoň částečně vyjít vstříc 
rodičům, kterým se hlídání jejich po-
tomků rekonstrukcí školní kuchyně 
zkomplikuje. Rádi bychom poprosili 
rodiče, kteří chtějí využít Letního hlí-
dání dětí, aby se včas nahlásili, pro-
tože i  tentokrát je kapacita našeho 

projektu omezena. V případě velkého 
zájmu o  Letní hlídání dětí upřednost-
níme pracující rodiče. Jako každý rok 
bude pro děti připraven zábavný pro-
gram se spoustou her a aktivit. Na letní 
dobrodružství se těší kolektiv Letního  
hlídání dětí. 

Veronika Slezáková, vedoucí projektu

V  rámci zkvalitnění výu-
ky anglického jazyka pro-
bíhá v  druhém pololetí 
jedenkrát za měsíc konver-
zace žáků třetích až pátých 
ročníků s rodilým mluvčím. 
Konverzační témata určují 
vyučující angličtiny na zá-

kladě aktuálně probrané 
látky v  hodinách anglic-
kého jazyka. Během těch-
to setkání jsou zajímavou 
formou zopakována. Ro-
dilý mluvčí, kterého zajiš-
ťuje hodonínská jazyková 
škola, se jmenuje Jonatas 

a žáci jsou s jeho aktivitami, které pro 
ně připravuje velice spokojeni. Pokud 
se spolupráce ukáže jako přínosná 
pro rozvoj komunikačních schopností 
žáků v anglickém jazyce, rádi bychom 
v  ní pokračovali i  v  příštím školním  
roce. 

 PG

REKONSTRUKCE ŠKOLNÍ KUCHYNĚ

LETNÍ HLÍDÁNÍ DĚTÍ 2018

ANGLIČTINA S RODILÝM MLUVČÍM 
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Divadelní spolek Slavkov u Brna se opět 
vrátil do telnické sokolovny, aby v sobo-
tu 27. ledna 2018 rozesmál své publikum 
divadelní hrou z  pera francouzského 
dramatika Georgese Feydaua „Dámský 
krejčí“. Veselá komedie plná nečekaných 
zvratů, vtipných hlášek a dobrých herec-
kých výkonů pobavila asi šedesátku pří-
tomných diváků. Mezi herečkami se obje-
vila také telnická ochotnice Veronika Koz-
derová v roli paní Yvonne, která se snaží 
řešit manželovy časté zálety. Děkujeme 
všem hercům a herečkám, kteří si právem 
vysloužili potlesk obecenstva, také panu 
režisérovi Stanislavu Olbrichtovi. Za tech-
nickou spolupráci poděkování patří tel-
nickému Sokolu a Monice Hanikové.  FK

V neděli 21. ledna 2018 od 15.00 ho-
din patřil sál telnické sokolovny dětem. 
Pod vedením tří klaunů čekalo na děti 

veselé odpoledne plné zábavy, smíchu 
a tance, ale i plno nejrůznějších taneč-
ních soutěží, za které obdržel každý 

soutěžící drobnou sladkost. Nechybělo 
ani mezi dětmi velice oblíbené vyrá-
bění zvířátek a  květinek z  nafouklých 
tenkých balónků. Na tanečním parketu 
pobíhaly samé víly, princezny, muške-
týři, spidermani, batmani, kovbojové, 
čarodějnice, broučci a  berušky, kost-
livci, kominíci, vodníci, piráti a spousta 
dalších pohádkových postaviček. Na 
závěr celého odpoledne si děti vyloso-
valy bohatou tombolu.

Děkuji obci Telnice za finanční pod-
poru akce, děkuji také každému, kdo 
přispěl darem do tomboly a  velký dík 
patří všem, kteří se podíleli nejen na 
výzdobě a  úklidu sálu, ale i  na celé 
organizaci letošních dětských rado- 
vánek.  Šárka Oborná, TJ Sokol Telnice

Ve středu 31. ledna 2018 se uskutečni-
lo další setkání mateřského klubu Telnic-
ké sluníčko. Jeho náplň však byla trošku 
neobvyklá. Místo známých tváří se tu 
objevil nejeden Ferda mravenec, čmelák 
Vilík, princezna Sofie, kočička Eliška, čer-
tík Dandýsek, kuchař Tobiášek, šerif Mi-
reček, batman Robinek, Minie Emička, 
tučňáček Matýsek, námořnice Tea… 
Hádáte správně, i ve sluníčku přišlo na 
karnevalový rej. Nechybělo cvičení, ta-
neček, písničky, hra s padákem a navíc 
tvoření zvířátek z  ohebných dlouhých 
balónků. Sešlo se nás sice o něco méně 
než obvykle, a  to zřejmě kvůli zvýše-
nému výskytu bacilů, ale i  tak pano- 
vala na tomto setkání skvělá zábava.

Pavla Chovancová, Telnické sluníčko

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ „DÁMSKÝ KREJČÍ“

DĚTSKÉ RADOVÁNKY

KARNEVAL VE SLUNÍČKU
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Dne 13. února 2018 se KLAS sešel, 
abychom se v  kostce seznámily s  bib-
lickou postavou, o  které se píše v  Bibli 
na přechodu Starého a Nového zákona, 
se starcem Simeonem. V překladu toto 
jméno znamená „Pán vyslyšel“. Další vý-
znamnou postavou zde je stařičká vdo-
va Anna. Oba žili v Izraeli a krátce po na-
rození Ježíše s ním vstupují do chrámu, 
nesouce ho v náručí, s úžasnou radostí, 
která nás uchvátí právě z pozvánek, kte-
ré jsme obdržely. První neděle po Váno-
cích nese proto název „Uvedení Páně do 
chrámu“. 

Dalším dnem setkání seniorek byl  
27. únor 2018. Téma bylo pro všechny 
známé, „Domácí mazlíčci“. Rozvinula se 

široká debata, řekly jsme si o všech poziti-
vech i možných negativech chovu všech 
možných zvířátek. Časově se nedostalo 
na některé aktivity, což nevadí – vrátíme 
se k nim třeba příště. Než se dostavil pan 
starosta, seniorky obdržely test, jímž si 
mohou zjistit, zda není v  dohledu Alz-
heimerova nemoc. Test si mohou udělat 
v  klidu svých domovů. Pan starosta re-
agoval na naše dotazy a připomínky, za 
což mu děkujeme. Rovněž děkujeme za 
skříňku, která bude sloužit k uložení po-
třebných věcí.  Marie Fialová, KLAS Telnice 

SETKÁNÍ KLUBU AKTIVNÍCH SENIORŮ

s       Keramické logo Klubu aktivních  
seniorů vyrobila paní Magdalena  
Zaoralová. Děkujeme.

V sobotu 17. února 2018 jsme v pole-
dne vyrazili osobním autem do sloven-
ské partnerské obce Cífer, abychom 
se zúčastnili již 26. ročníku cíferské 
výstavy vín, který se konal v  místním 
kulturním domě, jenž poskytuje asi 
dvojnásobné prostorové zázemí než 
telnická orlovna. Mezi 512 vystavova-
nými vzorky jsme mohli nalézt i našich 
25 vín, kterými jsme mohli přispět k vy-
soké úrovni celé akce. Kromě sloven-
ských a moravských vín mohli účastníci 
ochutnat také vína z rakouské vesnice 
Pellenkirchen, která je další partner-
skou obcí Cíferu. 

Dostalo se nám tradičně přátelského 
přivítání od milého starosty Cíferu Ma-
roše Sagana a toho času předsedy zdej-
šího vinařského spolku Milana Doboše. 
V  průběhu koštu jsme měli možnost 
besedovat s  cíferskými přáteli, kteří se 
o nás velice dobře starali. Kromě mimo-
řádných degustačních zážitků jsme si 
také odvezli ocenění některých našich 
vín: 1x zlatou získal za Svatovavřinecké 
2017 Zbyněk Švehlík, stříbrná medaile 
patřila za Svatovavřinecké 2017 Václa-

vu Burkovi, za Veltlínské zelené 2017 
Ladislavu Hrdličkovi ml.; Jan Ryšavý zís-
kal dvě stříbrné medaile za Müller Thur-
gau 2017 a za Neuburské 2017.

Jménem všech účastníků bych chtěl 
poděkovat obci Telnice za zajištění 
dopravy a  Kristýně Hanušové za bez-

pečnou a  příjemnou jízdu. Poděkování 
patří také všem Cíferským za vynikající 
atmosféru a  péči, kterou nám věnova-
li – dostalo se jim od nás obratem také 
pozvání na naši vlastní výstavu vín, která 
proběhla 17. března 2018 v telnické or-
lovně (viz články níže).    Václav Burk

NÁVŠTĚVA NA 26. ROČNÍKU CÍFERSKÉHO VINAŘSKÉHO KOŠTU

Letošní XVII. výstava vín v Telnici pro-
běhla tradičně v  telnické orlovně, a  to 
v sobotu 17. března 2018. Úvodem byly 
všem oceněným vinařům předány ceny 
pro šampiony a byli i se svými manžel-
kami pozváni ke „stolu šampionů“, kde 
měli zajištěno občerstvení. Pro veřej-
nost bylo ke koštování připraveno 497 

vzorků bílých, červených a  růžových 
vín z různých částí Moravy a ze Sloven-
ska. Jako v posledních letech, obohatili 
i letos naši výstavu cíferští vinaři svými 
vzorky, které poměrně slušně uspě-
ly. Tak jako v  předchozích letech byly 
odbornými garanty výstavy Ing. Jaro-
slav Sopouch a  MVDr. Bohuslav Hun-

kes. Vítězi výstavy se stali tito moravští  
vinaři:

Zdeněk Cupal (Dolní Dunajovice) – 
Svatovavřinecké – 19,2 bodů

Jiří Hunkes (Brno-Chrlice) – Rulandské 
bílé 2015 – 19,2 bodů

Libor Herzán (Čejkovice) – Veltlínské 
zelené – 19,2 bodů

LETOŠNÍ VÝSTAVA VÍN
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V  posledních letech jsme si už zvykli 
na milou návštěvu našich přátel z  Cífe-
ru, kteří nás přijedou podpořit, ochutnat 
dobrá vína a pobesedovat v rámci konání 
výstavy vín v naší obci. Za těch pár let už 
jsme se natolik spřátelili, že naše vazby 
zdaleka překračují vinařské zájmy. Jsme 
rádi, že i letos Cíferští dorazili. Starosta se 
pro letošek omluvil, vedoucím slovenské 
návštěvy byl tentokrát Peter Krajčovič, 
čerstvě zvolený předseda cíferských vina-
řů. Naši obec reprezentoval starosta obce. 
Nejlépe hodnoceným cíferským vinařem 
byl Juraj Dzibela (jeho vzorek získal vyni-
kajících 19,0 bodů). Děkujeme cíferským 
přátelům za spolupráci v oblasti dodávky 
soutěžních vzorků, ale i za jejich čas, který 
strávili mezi námi v Telnici a těšíme se na 
další setkávání.  Václav Burk

Opět se sešel rok s  rokem a  nastal 
fašankový čas. Sbor dobrovolných ha-
sičů Telnice proto uspořádal 10. února 
2018 tradiční ostatkový průvod ma-
sek. Letos se sešlo celkem dvacet dva 
masek, koňský povoz řídil pan Kordík 

z Otmarova a o hudební doprovod se 
postarali muzikanti z  Donavy. Chtěla 
bych touto cestou poděkovat všem 
účastníkům průvodu za udržení tra-
dic ostatků a  hlavně všem, kteří nás 
podpořili nejen finančně, ale také 

výborným občerstvením, a  strávili 
s  námi krásné masopustní odpoled-
ne. Věřím, že příští rok se opět všichni  
sejdeme.

Eva Vymazalová, 
jednatelka SDH Telnice

CÍFERSKÁ VINAŘSKÁ NÁVŠTĚVA

OSTATKOVÝ PRŮVOD

Jan Šenkýř (Blučina) – Frankovka 2016 
– 19,2 bodů

Cenu RNDr. Bohuslava Šťastného 
o nejlépe hodnocené růžové víno roční-
ku 2017 získal Tomáš Šťavík (Čejkovice) 
za André rose p. s.  – 19,2 bodů.

V  rámci programu pro dobrou nála-
du hrála Varmužova cimbálová muzika, 
která potěšila určitě většinu přítomných 
milovníků dobrého vína. 

Chtěli bychom poděkovat všem, kteří 
na výstavu přispěli svými vzorky, a všem 
sponzorům, kteří nám pomohli výstavu 
zajistit či přispěli do tomboly. Za tra-
dičně vynikající kuchyni a  kulinářskou 
péči o  všechny zúčastněné děkujeme 
restauraci Orlovna pana Stanislava  
Krále.

Václav Burk za všechny telnické  
Milovníky dobrého vína
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Při mši svaté 18. února 2018 o  první 
neděli postní byli farnosti představeny 
děti, které se připravují na přijetí svá-
tosti smíření a  také na první svaté při-
jímání. Děti přišly spolu s rodiči, kteří se 
zavázali pomoci dětem v jejich přípravě. 
Společně budeme na prvokomunikanty 
a jejich rodiče pamatovat i v každou ne-
děli v přímluvách. Na fotografiii (zleva):

•    Adam Debef
•    Amalie Debefová
•    Eliška Polenská
•    Jitka Blechová
•    Lukáš Olšák
•    Jakub Blažek
•    Karolína Kristová
•    (mezi prvokomunikanty patří ještě 

Karolína Mácová, která byla v neděli 
omluvena)

První svaté přijímání se letos uskuteční 
v neděli 27. května 2018 v 9.00 hodin při 
slavnostní bohoslužbě ve farním kostele. 
 Převzato z www.farnosttelnice.cz

Házenkáři Sokola Telnice, jako vždy 
únoru, uspořádali Sportovní ples (le-
tos to bylo 17. února 2018). Tentokrát 
bylo zvoleno „černobílé“ téma. Pro nás 
pořadatele bylo příjemné, že opravdu 
spousta návštěvníků si vzala téma akce 
za své. Dámy i pánové ve stylovém ob-
lečení jistě přidali akci „šmrnc“. Další 
přidanou hodnotou plesu byl vysoký 
počet zúčastněných. Bezmála 250 ná-
vštěvníků se skvěle bavilo. O to se také, 
již tradičně, postarala hudební skupina 
Kolorez. Jako vždy mohli návštěvníci 
ochutnat výtečnou kuchyni Tomáše 
Seňora Sobotky, kterou perfektně ob-
starali manželé Kuklovi. Víno nabízel 
pan Petr Sklenář a o ostatní občerstve-
ní se postaral kolektiv místní restaura-
ce. Ti, kdo na ples přišli, si pochvalovali 
skvělou atmosféru. Nedílnou součástí 
plesu byla opět bohatá tombola s  šes-
ticí opravdu hodnotných hlavních cen. 
Děkujeme tímto všem sponzorům, kte-
ří se na zdárném průběhu akce svými 
dary podíleli. Jsme také rádi, že si na 
náš ples našla cestu spousta stálých, 
občasných i úplně nových návštěvníků, 
kteří si, podle nás, sobotní večer poho-
dově užili. Věříme, že na příštím roční-
ku se zase všichni potkáme, zatančíme 
si, popijeme, pojíme, zkrátka opět se 
dobře pobavíme. Byli jste všichni skvělí! 
Již nyní se střádáme plány na jubilejní  
10. ročník. 

 Házenkáři Sokola Telnice 

PŘEDSTAVENÍ PRVOKOMUNIKANTŮ 

IX. SPORTOVNÍ PLES



Telnický zpravodaj – duben 2018Společnost a kultura30

V sobotu 3. března 2018 jsme zajeli na 
loveckou chatu a prožili jsme krásný den. 
Po příjezdu jsme rozdělali oheň, což bylo 
vzhledem k počasí (sníh a teplota minus 
5 stupňů) obtížnější než obvykle. Potom 
jsme si rozebrali různé vybavení, sklá-
dali jsme zálesácké zkoušky a po obědě 
z vlastních zásob jsme se vydali na hlavní 
hru „Stopa“. Potom jsme pocvičili pohyb 
v  terénu a  dozvěděli jsme se nové věci 
ze zdravovědy. Po vyhodnocení jsme od-
jeli spokojeni domů. Přálo nám počasí, 
a  přesto, že bylo mrazivo, bylo to moc 
pěkné setkání. Už teď se těšíme na to 
další.  Přezvato z www.farnosttelnice.cz

První březnový páteční večer patřil 
v telnickém kostele duchovní obnově, 
kterou vedl P. Pavel Kopeček. Hlavním 
tématem bylo předávání víry v  rodi-
ně. Asi čtyřicet účastníků si vyslech-
lo první část přednášky, která začala  
v  17.30 hod. Následovala mše svatá 
s homilií, ve které využil P. Pavel textu 
prvního čtení, který korespondoval 
s probíraným tématem. Na mši svatou 
pak navázala druhá část přednášky.   
V průběhu večera zazněla celá řada 
témat k zamyšlení pro každého z nás. 
Právě v  postní době k  tomu možná 
máme ideální příležitost.

Na internetových stránkách farnosti 
www.farnosttelnice.cz je k dispozici au-
dio záznam z této duchovní obnovy.

Převzato z www.farnosttelnice.cz

Dne 9. března 2018 se na obecním 
úřadě konala akce, kterou pořádalo 
Telnické sluníčko s názvem Velikonoční 
tvoření. Sešli jsme se v 16:00 v zasedací 
místnosti a začali jsme vyrábět zápichy 
do květináčů v podobě ozdobených po-
lystyrénových vajíček. Po dokončení zá-
pichů jsme se vrhli na tvoření ozdob na 
dveře z lýka. Myslím si, že i přes nízkou 
účast (z důvodů nemocí) jsme si tvoření 
užili a doufám, že Telnické sluníčko tuto 
akci uspořádá i příští rok.

Michaela Zavadilová 

ZÁLESÁCKÁ EXPEDICE „STOPA“

POSTNÍ DUCHOVNÍ OBNOVA

VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ



Telnický zpravodaj – duben 2018 Společnost a kultura 31

Čtvrtá postní neděle je dnem rados-
ti, a to jako by předznamenalo i čtvrtou 
postní sobotu – 10. března 2018, kdy se 
v Telnici setkalo 125 děvčat 11 farností 
modřického děkanátu: s  odstupem se 
nebojím tuto sobotu nazvat také ra-
dostnou.

Všechno začalo v kostele sv. Jana Křti-
tele, kde všem na úvod celého programu 
požehnal děkan Jan Nekuda, pozdravit 
účastnice přišel i Vladimír Langer, místní 
farář. Holky si odpálily olympijský oheň 
a štafetou soutěžily o to, čí oheň bude 
plát během olympiády – vyhrál ten mo-
ravanský, gratulujeme!

Děvčata se rozdělila do 17 týmů dvou 
kategorií: mladší (I. stupeň ZŠ) a starší (II. 
stupeň ZŠ). Dopolední program obsta-
ral fotbalový turnaj na sokolovně a  ve 
sportovní hale: v  nejlepším světle se 
ukázala děvčata z Telnice ve starší kate-
gorii a v té mladší telnické holky s pod-
porou žatčanských. Přestože se s tímto 
sportem některé dívky seznámily až na 
této olympiádě, užily si to holky s rados-
tí a nadšením sobě vlastním. A protože 
jim kluci chtěli v dobrém oplatit to, jak 
jim děvčata vždy zpestřují vystoupe-
ními jejich sportovní akce, připravili si 
pro ně také jedno roztleskávačské číslo 
na trochu ztřeštěnou písničku skupiny 
Mungo Jerry „In the Summertime“. Na 
závěr tohoto legračního vystoupení se 
všichni zapojili do skoro nekonečného 
hada, který obkroužil sportovní halu – 
o legraci bylo postaráno.

V poledne nás čekal mimořádně pes-
trý oběd u  společného stolu z  vlast-
ních zásob, kterému požehnal pan dě-
kan, dokonce si na své přišla i děvčata 
s bezlepkovou dietou – děkujeme moc 
všem ochotným maminkám a  babič-
kám, mňam. Po obědě se velký zástup 
děvčat vydal k farnímu kostelu, kde již 
byla na nádvoří připravena křížová ces-
ta a v kostele pak zpívání chval s kyta-
rovým doprovodem. Krásný zpěv dopl-
nil už tak milou a přátelskou atmosféru.

Odpoledne a  večer patřily orlovně, 
tam si děvčata vyzkoušela řadu zajíma-
vých disciplín, u kterých opět nechybě-
la pohoda, zábava a pěkné kamarádské 
vztahy. V AZ kvízu se v nejlepším světle 
ukázaly mladší holky z PoŠuKova a star-
ší ze Žatčan. Nejlepšími stavitelkami 
vlastních farních kartonových kostelů 
v Santiniho dílně se ukázala mladší děv-
čata z Tvarožné a starší ze Žatčan. Sou-

těž ve zpěvu upozornila na talent mlad-
ších děvčat z Újezda u Brna a u starších 
především a  opět ze Žatčan. Divadelní 
prkna, která znamenají svět, patřila 
především mladším děvčatům z Blažo-
vic a  starším (jak jinak než) ze Žatčan. 
Závěrečná disciplína byla veskrze umě-
lecká a děvčatům i srdečně blízká: kurz 
módní návrhářky. Tady jsme se nasmáli 
snad u  každého vytvořeného modelu: 
pro každý tým bylo zadáním vytvořit 
pro jednu z  členek družstva plesové 

šaty z  novin a  toaletního papíru tak, 
aby se mohla ve své parádě předvést na 
přehlídkovém molu a bezpečně si sed-
nout na židli. Holky si to neuvěřitelně 
užily a  jaké byly jejich módní návrhy? 
Fantastické! Kdyby se tehdy mezi di-
váky olympiády objevila nějaká slavná 
módní návrhářka, měla o dobré talenty 
postaráno. Hvězdami večera se staly ná-
vrhářky ze Šlapanic, úžasné.

To už ale večer vrcholil a  došlo na 
vyhlášení výsledků a  předání pohá-
rů, medailí a  dalších cen. Každý tým si 
odnesl něco dobrého za své snažení. 
A všechny zaslouží velkou pochvalu za 
to, jak se celý den snažily a jak se k sobě 
pěkně chovaly. Když jsme ráno mluvili  
o fair-play přístupu, holky svorně hlási-
ly, že ví, co se za tímto souslovím skrý-
vá. A mohu potvrdit, že se celý den nesl 
v tomto duchu a naprosto samozřejmě.

V  mladší kategorii zvítězila děvčata 
z Blučiny, následována Újezdem u Brna 
a místními telnickými děvčaty ve spolu-
práci s  žatčanskými. Ve starší kategorii 

se absolutním vítězem dne staly žatčan-
ské holky, druhé místo vybojovala děv-
čata z Blažovic, bronzovou příčku obsa-
dily telnické holky.

Byl za námi krásný den, nejen skvě-
lým (už snad jarním) počasím venku, 
ale i báječným duchem celé akce. Když 
jsem se snažil počítat všechny, kteří tuto 
akci připravili nebo jí jakkoliv pomohli, 
došel jsem k  číslu v  počtu desítek lidí, 
většinou z  řad maminek, tatínků, babi-
ček, ale třeba i ministrantů. Opomenout 

nechci ani podporu kněží, z  nichž ně-
kteří olympiádu také navštívili a  pod-
pořili (nejen) své dívčí týmy. Za skvělou 
spolupráci patří poděkování členům 
hodnoticích komisí jednotlivých dis-
ciplín, ale i  té „ústřední“ komisi, v  níž 
zasedal újezdský pan farář a  místo- 
děkan Petr Hošek, Markéta Staňková, 
Magda Halová, Hanka Kroutilová a  má 
maličkost. Za poskytnutí prostor dě-
kujeme telnické farnosti, Sokolu, Orlu 
i obci Telnice.

Děvčata si z olympijského dne mohla 
odvézt kromě nezapomenutelných zá-
žitků také týmové tričko, které si každá 
účastnice vymalovala podle vlastního 
návrhu, většina zvolila logo akce ve zna-
mení anděla. Nakonec jako mezi malý-
mi anděli jsme se někteří z nás ten den 
cítili. Bohu díky. Fotografie z  této akce 
si můžete prohlédnout na třetí straně 
obálky tohoto zpravodaje.

František Kroutil, 
za všechny organizátory  
z modřického děkanátu 

DÍVČÍ OLYMPIÁDA
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Oslava plesové sezóny 2018 na orlov-
ně v  Telnici proběhla trochu později, 
než jsme byli zvyklí, a to v pátek 26. led-

na 2018. Hosté přesto dorazili a plesali 
tak, že na ně organizátoři byli pyšní – 
zkrátka bavili jsme se. 

Na plese kromě hudební produk-
ce Kapely Karla Pešla nechybělo ani 
vystoupení tanečního páru z  TK Orel 
Telnice či hudební vystoupení vokál-
ní skupiny Illegato. Zábavu na plese 
podpořil fotokoutek ateliéru Veronika 
Photo a  samozřejmě bohatá tombo-
la (o jejíž atraktivnosti může hovořit 
i fakt, že jednu z hlavních cen – zakrslé 
prasátko – si někteří hosté tak oblíbili, 
že byli ochotni s  výherci vyjednávat 
o  směně prasátka za všechny ostatní 
výhry v tombole). 

Nesmíme zapomenout na restauraci 
Orlovna – její personál se o hosty staral 
v  oblasti jídla a  pití. Opět byl otevřen 
bar s  míchanými nápoji a  vínem a  bě-
hem celého večera mohli hosté ochut-
nat speciální plesové menu. 

Tato společenská akce se vydařila a už 
teď se těšíme a všechny ostatní zveme 
na příští ročník Orelského plesu. 

Za OJT Anna Hrazdírová 

Tříkrálová sbírka – V  sobotu 6. led-
na koledovali koledníci po Telnici a byli 
jste štědří – vybralo se 57  747 Kč pro 
Charitu ČR. Škola připravila přáníčka 

a  zapůjčila hudební nástroje, z  koste-
la jsme si vypůjčili pro všech 12 králů 
rochety a  nakonec se koledníci opět 
rozdělili o  sladkou koledu nejen mezi 

sebou, ale i  s dětmi z  domova LILA  
v Otnicích.

Novoroční golfový odpal – V  sobo-
tu 20. ledna proběhl v  historii telnické 
orlovny první turnaj na golfovém simu-
látoru umístěném vedle ricochetového 
kurtu.

Orelský ples 2018 – V pátek 26. ledna 
se konal již tradiční Orelský ples, více si 
o  něm můžete přečíst v  samostatném 
článku níže.

Příprava na Ostatky – Celý leden 
jsme se mezi ostatními akcemi při-
pravovali na Ostatky, několikrát týdně 
probíhalo nacvičování Československé 
besedy, nahrazování nemocných stár-
ků zdravými, přípravy vyvrcholily pře-
dostatkovým přespáváním stárků z řad 
mládeže na orlovně z pátku na sobotu, 
přípravou sálu, balením basiček a tom-
boly a  hektickým zapůjčováním krojů 
pro ty, kdo přežili chřipkovou epidemii. 
O Ostatcích, které se konaly 11. února, 
se dočtete v samostatném článku níže.

Výroční schůze Orla jednoty Telni-
ce – V pátek 2. března proběhla výroční 
schůze jednoty Orla v Telnici.

Turnaj smíšených dvojic v kuželkách 
– V sobotu 24. března proběhl tradiční 
turnaj v kuželkách pro všechny věkové 
kategorie.

Jiří Hrazdíra, Orel jednota Telnice

ORELSKÝ PLES 2018

STŘÍPKY Z ORELSKÝCH AKTIVIT NA ZAČÁTKU ROKU 2018

Letošní Ostatky na orlovně
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Panenky sbírám už víc jak patnáct let. 
Je to taková sběratelská vášeň. K  pa-
nenkám patří samozřejmě i kočárky, ob-
lečky, hračky a jiné malé drobnosti. Tyto 
„malé drobnosti“ se rozrostly do tako-
vých rozměrů, že už se nám nevešly do 
bytu. Můj velký sen byl mít svoje malé 

muzeum, kde by mohly být všechny 
moje poklady pohromadě. Po dlouhém 
plánování a  budování se to nakonec 
podařilo. „Moničino malé muzeum“ je 
na světě. Celkem velký prostor zaplnily 
panenky, kočárky, vitríny, postýlky a po-
lice. Porcelánové panenky „Dámy minu-

lých epoch“ dostaly svoji samostatnou, 
osvětlenou vitrínu. V  miminkovském 
koutku je stará kovová postýlka pro 
malá mimina. Na poličce mají oblečky, 
lahvičky a hračky. Ve folklorním koutku 
jsou všechny krojované panenky. Něja-
ké panenky a hračky mám ještě ze své-
ho dětství, takže jsou tady i retro hračky.

Do muzea k  panenkám patří také 
hračky a  dětské knížky. Líbí se mi ilus-
trace Marie Fischerové Kvěchové, takže 
nesmí chybět knížky, dřevěné kostky 
a  různé obrázky z  její tvorby. Aby to 
nebylo všechno jen holčičí, tak máme 
i plechové hračky klučičí, zvonící mašin-
ku na baterky a  plechovou autodráhu 
s  autíčky na klíček. Jsou to maďarské 
hračky ze sedmdesátých let minulého 
století. Díky tomu, že máme rádi staré 
věci, tak jsou v muzeu taky různé rodin-
né památky. Fotky, nábytek, obrázky, 
nějaké nádobí a jiné drobnosti.

Otevírací hodiny nemáme, ale když 
budu doma, ráda vám panenky ukážu. 
Mám také webovou stránku www.pa-
nenky-hanikova.cz. Těším se na vaši ná-
vštěvu.  Monika Haniková 

Poslední tancovačka a  kulturní akce 
před začátkem postní doby – tj. Tradiční 
krojované ostatky – proběhla v  neděli 
11. února 2018 (před popeleční stře-
dou). Ostatky byly zahájeny průvodem 
krojovaných za zvuků hudby telnické 
dechové kapely Telničanka a  posléze 
předtančením Československé besedy, 
kterou si pro ostatkové hosty nacvičily 
děti a mládež.

 Zábava probíhala v tradičním duchu, 
jak jsme na ni zvyklí – tancem a zpěvy 
lidových písní. Když ale přišel čas po-
chovávání basy, sál orlovny potemněl 
a parket byl uvolněn pro smuteční hos-
ty. Po přímluvách a  náležitém kropení, 
kdy měl Duch basy nebožku opustit, 
jsme zjistili, že Basa ukrývala naši letos 
stoletou Republiku. To bylo velkým pře-
kvapením – větším však, že naší Repub-
lice přišli k  jubileu pogratulovat čeští 
velikáni, významní hosté a  osobnosti 
svých dob – např. Praotec Čech, kněžna 
Libuše s Kazi i Tetou, kníže Václav i král 
Karel IV. se svými královnami, dokonce 
zakladatelé Orla a Sokola mons. Jan Šrá-
mek i prof. Miroslav Tyrš. Zástup hostů 
ukončil svým příjezdem na koni prezi-
dent Tomáš Garrigue Masaryk – společ-
ně s ním si celý sál zazpíval jeho oblíbe-

nou píseň „Ach synku, synku“, při které 
i slza ukápla. 

 Hosté procházející otevřenou branou 
historie nesli Republice i dary, a protože 
my všichni přítomní jsme vlastně sou-
částí republiky, dostali dary právě ostat-
koví hosté. Praotec Čech věnoval mléko 
a  strdí (med), svatý Václav korunovační 
klenoty (jablko a  žezlo), Karel IV. udělil 
titul hrabě (a hrábě) a jeho ženy darovaly 
pohár vína, mistr Jan Hus přinesl darem 

otýpku dříví, T. G. Masaryk daroval chléb 
se solí, Božena Němcová zase svoji Ba-
bičku (knihu), Jan Amos Komenský Pra-
vidla českého pravopisu, Vilém a  Alois 
Mrštíkovi darovali kávu. 

A potom už nastal čas rozdat tombo-
lu, dotančit několik posledních kousků  
a s dobrou náladou a výhrami se vypravit 
domů a začít se těšit na příště. Fotografie 
a ostatkové přímluvy naleznete na www.
oreltelnice.cz.   Za OJT Anna Hrazdírová 

MUZEUM PANENEK 

TRADIČNÍ KROJOVANÉ OSTATKY 2018 
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  TELNICKÁ STOPA NA MISTROVSTVÍ SVĚTA  
STŘEDNÍCH ŠKOL V HÁZENÉ V KATARU

Telnický folklorní spolek se ve spolu-
práci s Telnickým sluníčkem rozhodl ob-
novit tradici prvních jarních zvyků, a to 
Vítání jara – tedy vynesení smrtky ze 
vsi a přinesení „létečka“, to aby už zima 
byla nadobro pryč a  my se společně 
mohli těšit z  vytouženého jara. A  aby-
chom jaro přivítali, jak se patří, začneme 
v  neděli 15. dubna 2018 krojovaným 

průvodem naší obcí od OÚ ke Zlatému 
potoku, kde smrtku zahodíme do vody 
a  přivoláme jaro obřadným nazdobe-
ním „létečka“. S  novým „létečkem“ pů-
jdeme do areálu MŠ Telnice, kde bude 
následovat posezení s  hudebním pře-
kvapením. Uvidíte přehlídku telnických 
krojů, které pro děti a dospělé ušila paní 
Renata Jahodová, které tímto moc dě-

kuji za její pečlivou práci a podporu při 
akcích FS Telnička. Paní Jahodová nám 
pomohla s  úvazy šátků pro děvčata. 
S  její pomocí se podařilo kroje tech-
nicky doladit, sladit a  upravit tak, aby 
se v nich krojovaní cítili dobře. Máte se 
tedy na co těšit. Všichni jste na tuto akci 
srdečně zváni!

Simona Výletová, FS Telnička

Neseme, neseme májíček, 
uťal ho, uťal ho Janíček, 
pěkně zelený, květy zdobený,
náš stromeček.  
Takto začíná starodávný lidový obřad 

„Královničky“, který byl kdysi rozšířený 
po celé Moravě, ba i v Čechách, a patřil 
k  nejbohatšímu jarnímu ceremoniálu. 
Na Moravě se zachovalo o  tomto lido-
vém zvyku nejvíce zpráv či popisů z ob-
lasti Brněnska, Hané, Tišnovska a Velko-
bítešska, avšak jeho obsah se v různých 
lokalitách liší. Královničky se započínaly 
o Letnicích. Tento pohyblivý svátek, kte-
rý se slaví padesát dnů po Velikonocích 
a deset dnů po Nanebevstoupení Páně, 
se započínal časně zrána, kdy bíle oděná 

královnička se svými dvěma družkami 
běžela mávajíc vrbovou ratolestí po celé 
vsi za zpěvu písně „Vrby se nám zelena-
jó“. Při vlastním obřadu hrály důležitou 
roli i rekvizity obřadního rázu: ozdobený 
májíček, který nesl v čele průvodu „král“, 
a baldachýn (velký turecký šátek zavěše-
ný na čtyřech kůlech, pod nímž tancovali 
král s králkou), včetně obřadních oděvů 
krále a králky (dívky, která se lišila bílým 
slavnostnějším oděvem a  také bohatěji 
zdobeným věnečkem na hlavě) i  ostat-
ních děvčat, okrášlených pouze jedno-
duchým věnečkem na hlavě a  tvořících 
králenskou družinu. Děvčata takto se-
skupená chodila po vsi, kde na různých 
místech zastavovala, aby zatancovala 

celý obřad, skládající se z  určitých pís-
ní a  figurálních tanců, a  také rozdávala 
hospodářům posvěcené ratolesti (po-
žehnání ratolestí proběhlo většinou při 
páteční nebo nedělní mši), to pro příslib 
dobré úrody. Touto činností si děvčata 
podle spokojenosti přihlížejících také 
vysloužila odměnu. Naše děvčata z  FS 
Telnička se pokusí tento krásný zvyk ob-
novit. Děkujeme paní Renatě Jahodové 
za precizní ušití dalších krásných krojů, 
obci Telnici za finanční podporu. Srdeč-
ně tedy zveme všechny telnické občany 
na rekonstrukci tohoto obřadu, který se 
uskuteční v neděli 20. května 2018 od 
15 hodin. Těšíme se na vás!

Simona Výletová, Telnický foklorní spolek

VÍTÁNÍ JARA 

ZAPOMENUTÁ KRÁSA

• 

Katar – emirát v  Perském zálivu, ale 
také místo konání mistrovství světa 
středních škol v  házené. Mistrovství se 

konalo v  katarském Dauhá, kam se po 
kvalifikaci přes okresní kolo, krajské 
kolo, krajské kvalifikační kolo a  repub-

Jiří GregorovičTým SPŠ Žďár nad Sázavou
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likové finále probojovali jako mistři ČR 
házenkáři SPŠ a  VOŠ Žďár nad Sáza-
vou. Tým byl sestaven z  hráčů mlad-
šího a  staršího dorostu Nového Veselí 
a mladšího dorostu Žďáru nad Sázavou. 
Mezi těmito hráči byli i  dva za Telnici 
hrající dorostenci, a to náš odchovanec 
Jiří Gregorovič a Dominik Klusáček, hos-
tující u nás z Nového Veselí. 

Do Kataru přiletěli 21. února a od 22. 
února je čekaly souboje v základní sku-
pině. V této skupině porazili Rumunsko 
a  Gruzii a  podlehli týmům Německa 
a  Izraele, které nakonec skončily na 

tomto turnaji na druhém, respektive 
třetím místě. Ve své skupině skončili klu-
ci třetí a díky systému turnaje je čekaly 
zápasy o 9.–12. místo. Utkali se postup-
ně s Belgií, Řeckem a domácím Katarem. 
V těchto zápasech předvedli kluci dobré 
výkony a díky výhrám nad všemi třemi 
týmy vybojovali na mistrovství světa de-
vátou příčku. 

Součástí mistrovství byl i  doprovod-
ný, sportovně-kulturní program, které-
ho se hráči mohli během volných chvil 
zúčastnit. V  rámci tohoto programu 
měla každá země možnost se prezen-

tovat. Předávali se propagační a  upo-
mínkové předměty a rozdalo se „české“ 
cukroví, které hráčům napekly mamin-
ky doma. Ve volných chvílích si hráči 
mohli užít pobyt v  této exotické des-
tinaci a  měli možnost svézt se na vel-
bloudech, podniknout výlety po městě 
a  okolí, navštívit místní tržiště, mešity, 
přístav nebo se vykoupat v moři. Zpát-
ky domů se kluci vrátili 1. března 2018 
se spoustou zážitků z pobytu a z kon-
frontace s  nabitou  házenkářskou kon-
kurencí.

Výbor oddílu házené Sokola Telnice

Medailová jízda telnických minihá-
zenkářů v  letošní sezóně pokračuje! 
Z  Velké Bystřice vezeme další cenné 
kovy! O  víkendu 24.–25. února 2018 
jsme se s  týmem minižáků a  přípravky 
zúčastnili tradičního turnaje BOBO Cup 
ve Velké Bystřici. 

Hned v sobotu nás čekal docela na-
bitý program, kde starší borci (ročník 
2007/2008) změřili síly s  týmy TJ Ce-
ment Hranice, TJ Sokol II Prostějov, SK 
Žeravice, Velká Bystřice „A“, Velká Bys-
třice „B“ a  Tatran Litovel. Kluci si bez 
zaváhání poradili se všemi a  potvrdili, 
že jsou horkým favoritem na nejvyš-
ší příčky. Na kluky z  přípravky (ročník 
2009 a  mladší)  čekal TJ Cement Hra-
nice, TJ Sokol II Prostějov, SK Žeravice, 
Velká Bystřice „A“, Velká Bystřice „B“ 
a  Sokol Kostelec na Hané. Největší le-
tošní rivalita se opět potvrdila s týmem 
z Kostelce, se kterým jsme hráli neroz-
hodně 11:11. Po únavném dnu násle-
dovalo večerní promítání a  pak se šlo 
rychle do spacáků nabrat nové síly do 
druhého dne.

V neděli se obě družstva ve své kate-
gorii utkala s týmy HK Ivančice a SK Ku-
řim. Přemožitele jsme nenašli ani mezi 
nimi, a tak už se všichni těšili na vyhlá-
šení výsledků.

Starší kluci si odvezli zasloužené  
1. místo. Mladší nakonec trošku smol-
ně 2. místo, hned za Kostelcem, se 
kterým jsme společně prošli turnajem 
bez porážky. Rozhodl až v  součtu vět-
ší rozdíl (pouze dvou) branek ze všech  
utkání.

Sestava minižáků: 
Roman Jahoda, Ondřej Bureš, Matěj 

Habiger, Daniel Sklenář, Ondřej Domša, 
Ladislav Dvořák a Matěj Sobotka.

Výsledky minižáků: 
Sokol Telnice 22 : 9 TJ Cement Hranice 
TJ Sokol II Prostějov 15 : 21 Sokol Telnice 
Sokol Telnice 24 : 8 SK Žeravice 
Velká Bystřice „A“ 13 : 21 Sokol Telnice 
Sokol Telnice 17 : 9 Velká Bystřice „B“ 
Tatran Litovel 16 : 21 Sokol Telnice  
Sokol Telnice 31 : 14 HK Ivančice 
SK Kuřim 11 : 24 Sokol Telnice

Sestava přípravky: 
Matěj Žák, Marek Sekanina, Patrik Ha-

biger, Dominik Štefke, Nicolas Prášek, 
Jakub Václavek, Vít Dvořák a Tea Dom- 
šová.

Výsledky přípravky:
Sokol Telnice 22 : 6 TJ Cement Hranice 
TJ Sokol II Prostějov 7 : 11 Sokol Telnice 
Sokol Telnice 17 : 4 SK Žeravice 
Velká Bystřice „A“ 16 : 17 Sokol Telnice 

Sokol Telnice 17 : 9 Velká Bystřice „B“ 
Sokol Kostelec na Hané 11 : 11 Sokol   
    Telnice 
Sokol Telnice 29 : 18 HK Ivančice 
SK Kuřim 6 : 30 Sokol Telnice

Všichni kluci (a jedna slečna) znovu 
potvrdili, že jsou bezva parta, která se 
dokáže vyhecovat ke skvělým výko-
nům, a proto byl čas strávený na hřišti 
rozdělen pro každého stejně.

Poděkování patří nejen všem hrá-
čům, ale i  rodičům za pomoc s  dopra-
vou a fotodokumentací, kterou najdete 
na www.hazenatelnice.wbs.cz v  sek-
ci Miniházená / Fotogalerie. Zvláštní 
poděkování patří Zdeňku Sekaninovi 
za pomoc s  organizací během celého  
víkendu.

Za „oddíl miniházené“ 
hrdý trenér Martin Žák

TELNICKÉ MEDAILE Z BOBO CUPU 2018 
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V sobotu 10. února 2018 proběhl 
v  Kostelci na Hané turnaj minižáků-
-přípravky v házené „O hanácké pohár“. 
Zúčastnili jsme se s jedním družstvem 

hráčů – ročník narození 2009 a  mlad-
ší. Turnaje se zúčastnilo 16 družstev 
z České republiky, Slovenska a Maďar-
ska. Družstva byla rozdělena do čtyř 

skupin a  v té naší byl TJ Kostelec na 
Hané, Stojár Malacky (SK) a Tatabanya 
(M). Se všemi soupeři jsme si poradili, 
a  postoupili tak z  prvního místa. Ani 
ve čtvrtfinále jsme nenašli přemožite-
le a postoupili do semifinále. Tam jsme 
bohužel nestačili na tým Nového Veselí 
a prohra nás posunula do boje o  třetí 
místo. To už jsme si po bojovném výko-
nu vzít nenechali. A tak naši nejmladší 
házenkáři přivezli po zlatu z  Ostravy 
a  Kuřimi, stříbru z  Velké Bystřice také 
bronz z Kostelce na Hané. Všichni si od-
vezli nejen sportovní zážitky, ale také 
pěkné ceny a po návratu nechyběla ani 
pizza a kofola na sokolovně. Děkujeme 
jim za vzornou reprezentaci oddílu, tre-
nérům za přípravu a rodičům za pomoc 
s dopravou, podporu při turnaji a foto-
dokumentaci, kterou najdete na www.
hazenatelnice.wbs.cz v sekci Minižáci / 
Fotogalerie.  Leona Bímová

V  sobotu 10. března 2018 přivíta-
li telničtí dorostenci v  domácí hale 
suverénní tým Zlína, který kráčí bez 
zaváhání za postupem do nejvyšší 
soutěže a  předvedl se divákům v Tel-
nici v  tom nejlepším světle. Naši po 
bojovném výkonu v první půli (12:17) 
na výborně připraveného soupe-

ře nestačili, a  zaznamenali tak první 
porážku na domácím hřišti po téměř 
dvou letech, během nichž zde skolili 
Tatran Litovel, HBC Olomouc, všechny 
brněnské celky a  celou řadu dalších 
soupeřů. Každá série jednou končí 
a my věříme, že v nadcházejícím kole 
odstartují házenkáři další podobně 

úspěšné období. Utkání II. ligy star-
šího dorostu Sokol Telnice – HC Zlín 
zaznamenala do takřka dokonalých 
fotografií Barbora Žáková, ke shléd-
nutí jsou na této internetové adrese:  
http://barborazakova.rajce.idnes.cz.

David Bím, 
trenér oddílu házené TJ Sokol Telnice

PŘÍPRAVKA USPĚLA V KOSTELCI NA HANÉ

MLADÍ HÁZENKÁŘI MAJÍ ZA SEBOU SÉRII DOMÁCÍCH VÍTĚZSTVÍ
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Telnický florbal – to je především mlá-
dež a úspěchy týmů mužů. V současné 
době jsou zapojeny do oficiálních ligo-
vých soutěží florbalového svazu orel-
ské mládežnické týmy mini přípravek 
(5–6 roků), přípravek (7–8 roků) a  elé-
vů (9–10 roků). V těchto kategoriích se 
hraje turnajovým způsobem a  nevede 
se dlouhodobá tabulka a jednotlivé vý-
sledky se nezveřejňují. Hlavním cílem je 
zábava dětí a  osvojení základních her-
ních dovedností.

Další kategorií jsou mladší žáci. Tým 
mladších žáků se, pro větší kvalitu a kon-
kurenceschopnost, spojil s podobně ve-
likým vesnickým týmem Troopers Mora-
vany a  postavili jsme dva týmy. Mladší 
žáci pod názvem Troopers Orel Telnice 
White ovládli v konkurenci 27 týmů ce-
lou soutěž Jihomoravského kraje. 

Florbal jako sport prožívá nejrychlejší 
rozvoj a  je po fotbalu na druhém mís-
tě v počtu registrovaných hráčů, klubů 
a  týmů. Proto nás může těšit, že Telni-

ce má ve světě florbalu „velké“ jméno. 
Dnes každý florbalový tým napříč celou 
republikou zná Telnici. Muži A  týmu, 
jako nováčci v národní lize, dlouho oku-
povali druhou příčku, bohužel doplatili 
na marodku a jiné neúčasti a v posled-
ních dvou kolech klesli na čtvrté místo. 
Zato muži B  potřetí za sobou vyhráli 
svou soutěž a postoupili do nejvyšší re-
gionální ligy.

Do příští sezóny máme hodně plánů: 
rozšířit mládežnické celky o  starší žáky, 

TELNICKÝ FLORBAL SLAVÍ ÚSPĚCHY

Tým mužů

Tým mini přípravek Viki Hrazdírová  ve Švédsku
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Na šestadvacet ministrantských týmů 
spolu v  neděli 28. ledna 2018 zahájilo 
další ročník Ministrantského florbalo-
vého turnaje. Mnohé týmy dorazily jen 
v  základním složení, bez nemocných. 
I  tak telnická sportovní hala a sokolov-
na často burácela hlasy asi dvou stovek 
florbalistů. Po malé přestávce jsme mezi 
sebou opět přivítali kluky z Osové Bítýš-
ky, kteří sice skončili ve svých kategori-
ích poslední, přesto s  námi tvořili milé 
společenství.

Program dlouhého odpoledne zahájil 
pan děkan Jan Nekuda, který všem na 
úvod požehnal a připomenul, že v tento 
den slaví svátek velký církevní učitel sv. 

Tomáš Akvinský, patron studentů. Líté 
sportovní boje tak mohly začít: 11 man-
čaftů prvního stupně ZŠ se postupně 
mezi sebou utkávalo v  sále sokolovny, 
dalších patnáct družstev hrálo ve spor-
tovní hale. Kromě kluků se tu letos ob-
jevilo i několik děvčat. Například telničtí 
tak řešili svou marodku a byli velice rádi 
za výpomoc sportovkyň z  dívčí scholy. 
Pomocí jim přispěli také ministrantští 
kamarádi z  Újezdu u  Brna a  Otmarova 
(kategorie II. stupně ZŠ), kteří sami svůj 
tým nemohli poskládat, a  tak pomohli 
Telnici.

Kromě sportu samotného nás potě-
šily také návštěvy dalších duchovních: 

místního otce Vladimíra Langera, slav-
kovského děkana Milana Vavra, újezd-
ského místoděkana Petra Hoška či 
pozořického pana faráře Pavla Laciny. 
Ačkoliv ministranty konkrétně florbal 
velmi baví a rádi ho hrají (někteří mlad-
ší hráči dokonce vypomáhali starším 
týmům), bylo velmi příjemné, když po-
šukovští připravili na závěr celého dne 
krásné taneční vystoupení s  názvem 
„Roztančíme halu!“. Zelenobílá děvčata 
se třpytivými třásněmi a za doprovodu 
krakovské hymny posledního světové-
ho setkání mládeže s  názvem „Blaho-
slavení milosrdní“ roztleskala doslova 
celou halu. Úžasem možná oněměli ti, 

MINISTRANTSKÝ FLORBALOVÝ TURNAJ 

za předpokladu, že bude vůle a finanční 
prostředky, zaútočit v play off na postup 
do první ligy, rozšířit členskou základ-
nu mládeže, účastnit se letních turnajů 
v Praze a Ostravě. V květnu letošního roku 
odjíždí tým dětí ve věku 12 let na největ-

ší turnaj ve Švýcarsku. Vloni byli někteří 
naši zástupci (např. Viki Hrazdírová) vy-
bráni do výběru brněnských týmů Brno 
Stars na turnaj do švédského Falunu. 

K realizaci našich plánů rádi přivítáme 
podporu přátel florbalu, rodičů dětí, kte-

ří jsou členy našich týmů, a samozřejmě 
budeme rádi také za nové děti (nejen 
chlapce, ale také děvčata), které mají 
o florbal zájem, a to ve věku od pěti let. 

Ivo Bartek, FK Orel Telnice, 
tel. 608 730 037
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kdo sledovali doprovodné akrobatic-
ké kousky pošukovských ministrantů. 
No a kdo chtěl, mohl si potom jít ještě 
společně zatančit na „sportovní“ parket. 
Z  mnoha sportovců se tak alespoň na 
chvíli stali tanečníci, příjemná muzika 
pohladila po duši. Úžasné, děkujeme!

Pohodový den byl plný setkání sta-
rých dobrých kamarádů, ale také se-
známení s  novými kamarády, zjištění, 
že „my dva se přece známe ze školy“. Je 
povzbudivé sledovat, jak se každý další 
ročník kluci více a více znají. Mnozí se na 
sebe těší. Zdravá řevnivost tu vždycky 
visí ve vzduchu. Příkladem byla zajíma-
vá scénka z posledního zápasu našeho 
nováčka z Líšně. Líšenští kluci dobře vě-
děli, že pokud chtějí do finále, musí vy-
hrát aspoň 10:0 – to se zdálo nemožné. 
Tak se ale pro to nadchli, že za devět mi-
nut hry nasázeli soupeři dokonce osm 
branek. Šikovní borci.

Největší zastoupení měl opět PoŠu-
Kov, který dorazil s pěti týmy, malými ta-
nečnicemi a ohromnou fanouškovskou 

základnou. Pozadu ale letos nezůstaly 
ani další mančafty, například úspěšné 
Šlapanice bylo také hodně slyšet. Zvláš-
tě pak, když jsme při vyhlašování cen 
vzpomněli na úvodní požehnání pana 
děkana, při kterém pronesl proroctví 
o  tom, „že Šlapanice to dneska stejně 
všechno vyhrají“. Asi má pan děkan 
kvalitní spojení na Vatikán či ještě výše, 
neuvěřitelné se skutečně stalo pravdou.

Chtěl bych poděkovat všem, kteří se 
na uspořádání tohoto tradičního tur-
naje, který byl letos pořádán jako děka-
nátní akce, jakkoliv podíleli, zvláště pak 
pošukovským. Děkuji za organizační, 
materiální či finanční výpomoc. Děkuji 
také všem klukům i  děvčatům za bez-
vadnou atmosféru a  vzájemnou úctu 
a  respekt. Nakonec je krásně vidět, že 
i  ve sportu můžeme všichni naplňovat 
poselství evangelia.

Konečné výsledky turnaje:
Mladší kategorie: 1. Šlapanice A, 2. Slav- 
kov u  Brna A, 3. Tvarožná A, 4. Líšeň,  

5. Ořechov A, 6. Syrovice A, 7. PoŠuKov 
A, 8. Telnice A, 9. Újezd u Brna A, 10. Po-
ŠuKov B a 11. Měnín. Nejlepší střelec – 
Jan Fiala (Slavkov u Brna A) – úžasných 
21 gólů v 6 zápasech; nejlepší nahrávač 
– Šimon Horák (Šlapanice) – obhájil toto 
loňské ocenění; nejlepší brankář(ka) – 
Klára Makyčová (Ořechov A) – přidala 
ještě navíc dvě nahrávky na gól.
Starší kategorie: 1. Šlapanice B,  
2. PoŠuKov D, 3. PoŠuKov C, 4. Slavko-
va u  Brna C, 5. Telnice B, 6. Ořechov B,  
7. Syrovice B a 8. Osová Bítýška A. Nej-
lepší střelec – Adam Kvasnička (Šlapani-
ce B); nejlepší nahrávač – Michal Andrý-
sek (PoŠuKov C); nejlepší brankář – To-
máš Nachtnébl (Telnice B).
Staří pardálové: 1. Šlapanice C, 2. Syro-
vice C, 3. Tvarožná B, 4. Slavkov u Brna 
C, 5. Telnice C, 6. PoŠuKov E a 7. Osová 
Bítýška B. Nejlepší střelec – Jan Severa 
(Tvarožná B); nejlepší nahrávač – Jiří Bu-
dík (Telnice C); nejlepší brankář – Alois 
Brzobohatý (Tvarožná B).

František Kroutil
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V sobotu 17. března 2018 byl v  naší 
obci ve sportovní hale pořádán již  
2. ročník florbalového turnaje neregis-
trovaných hráčů, kterého se rozhodlo 
zúčastnit pět mužstev v kategorii muži. 
Přátelská atmosféra se nesla celým tur-
najem a  pokračovala i  po něm. Turnaj 
byl sice amatérský, ovšem mnohé gó-
lové situace a  chytře provedené útoky 
připomínaly úroveň trénovaných pro-
fesionálů. Týmy hrály každý s  každým  
a o vítězi nakonec rozhodla jedna jedi-
ná branka. 

Konečné pořadí týmů: 1. COYOTES 
Telnice (6b., +11), 2. FBC Salesko (6b., 
+10), 3. FBC Šardice (4b., +2), 4. Sokol-
nice (4b., 0) a 5. Telnice Staří (0b., -23).

Velké díky patří všem zúčastněným 
hráčům, především těm z družstva Tel-
nice Staří, kteří bojovali s  takovou ur-
putností a pílí, že by jim kdejaký mladík 
mohl závidět. Děkujeme všem, kteří se 
o turnaj jakkoliv zasloužili. 

Marek Kukla 

I přes rozsáhlou marodku v našich řa-
dách i  u soupeřů (dva zdravotně zdeci-
mované týmy se na poslední chvíli omlu-

vily) uspořádal futsalový oddíl TJ Sokol 
Telnice v  sobotu 27. ledna 2018 Dětský 
turnaj v  malé kopané. Tři domácí a  tři 

hostující týmy se mezi sebou férovým 
způsobem poměřily ve fotbalu podle 
pravidel malé kopané – avšak s  futsalo-

FLORBALCUP TELNICE 2018

DĚTSKÝ TURNAJ V MALÉ KOPANÉ

Vítězné domácí družstvo Coyotes Telnice
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Dne 17. února 2018 jsme se zúčastni-
li turnaje v  malé kopané v  nafukovací 
hale v  Nové Líšni. Vzhledem k  tomu, 
že nás v té době trápila veliká marod-
ka a  za mužstvo Sokola Telnice mohli 
nastoupit jen tři hráči, Tomáš Blažek, 
Kuba Václavek a  Nicolas Prášek, požá-

dali jsme o  podporu mladé fotbalisty 
klubu FC Újezd u Brna, současné spo-
luhráče Nicolase Práška: místo obrán-
ce nám pomohl zastat Martin Kudla, 
v útoku nás podpořil Dominik Konštan-
ský a v brance Mirek Baksant. Měli jsme 
tak možnost střídat jednoho hráče.

Turnaje se dále zúčastnila mužstva 
Ořechova A, Ořechova B, a  Žeravic. 
S  každým soupeřem jsme odehráli 
jeden zápas plus odvetné utkání, tj. 
celkem šest zápasů. Přesto, že všichni 
naši soupeři nastoupili k utkání v plné 
síle, kdy měli k dispozici dvě komplet-
ní čtveřice plus brankáře, ukázali jsme 
dobrou fyzickou kondici a bojovného 
ducha.

Nakonec jsme z  turnaje odešli s  bi-
lancí jednoho vítězství, dvou remíz 
a  tří porážek, což je nutné považovat 
za úspěch, když vezmeme v  úvahu 
fakt, že naše mužstvo muselo sehrát 
dvě poslední utkání bez přestávky za 
sebou, kdy v podstatě bez střídání bě-
hali kluci na umělé trávě čtyřicet mi-
nut v kuse. Na našich brankách se po-
díleli Nicolas Prášek 4x (+1x z penalty), 
Martin Kudla 2x, Dominik Konštanský 
1x, Tomáš Blažek 1x, ale i ostatní neza-
ostávali. Několik výborných gólových 
šancí měl i  Kuba Václavek, ale bohu-
žel chybělo trošku střeleckého štěstí. 
Nemalou měrou k dobrým výsledkům 
přispěl i Mirek Baksant v bráně, který 
chvílemi čaroval a  svoje mužstvo po-
držel.

Na závěr je třeba všem zúčastněným 
poděkovat za zodpovědný a  oběta-
vý výkon a  jejich rodičům za odvoz 
a podporu při utkáních.

Marian Prášek, 
futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

vým balonem. Mezi padesátkou hrajících 
mladých fotbalistů se objevila také děv-
čata v počtu osmi.

Obhájce titulu Sokol Telnice A  měl 
těžkou pozici, dvě největší hvězdy (Ma-
rek Toužín a Filip Michl) už nesplňovaly 
věkový limit, navíc ani jedno telnické 
mužstvo nemělo hráče na střídání. Přes 
tato negativa se všichni hráči a  hráč-
ky do svých soupeřů pořádně zakousli 
a zaslouženě si odnesli vynikající druhé 
místo, přičemž s  vítězem sehráli velmi 
vyrovnané finálové utkání. Dobrým vý-
sledkem a  bojovností překvapili telničtí 
ministranti, čtvrté místo je za daných 
okolností (také chyběly některé tradiční 
opory) úspěchem. Šestou příčku obsa-
dili hráči Sokol Telnice B, kteří nastoupili 
ve velmi omlazené sestavě a  po celou 
dobu byli všem týmům rovnocenným 
soupeřem – zde se patří pochválit je za 
předvedenou a obětavou hru. Oporami 

telnických týmů byli brankáři Marek Kra-
tochvíl a Václav Kroutil.

Na závěr turnaje se oceňovaly také 
individuální výkony. Nejlepším střel-
cem se stal Filip Švanda (Sokol Telnice 
A, 9  gólů), nejlepším nahrávačem byl 
vyhlášen Ondřej Trávníček (SK Prace, 
8  přihrávek). Volbou trenérů se nejlep-
ší hráčkou stala Tereza Votavová (Sokol 
Křtiny) a  nejlepším brankářem Marek 
Kratochvíl (Sokol Telnice A, chytal i  za  
béčko).

Jak se shodli trenéři, náš turnaj byl 
příjemným tréninkovým zpestřením 
s  pohodovou atmosférou. Oceňujeme 
zvláště to, že se po celou dobu neodehrál 
mezi hráči žádný nebezpečný incident 
či nesportovní chování, naopak – jeden 
z  hráčů Sokola Otnice si vysloužil po-
tlesk diváků, když sám přerušil hru po 
nevinném střetnutí s  mladším hráčem  
soupeře.

Konečné pořadí: 
1. SK Prace, 2. TJ Sokol Telnice A, 3. TJ  

Sokol Otnice, 4. Ministranti Telnice,  
5. Sokol Křtiny a 6. TJ Sokol Telnice B.
Sestavy telnických týmů:

TJ Sokol Telnice A: Marek Kratochvíl 
– Veronika Zapletalová, Barbora Pikno-
vá – Radek Toužín, Šimon Linhart – Filip 
Švanda.

TJ Sokol Telnice B: Marek Kratochvíl 
– Markéta Kroutilová, Lenka Mutlová – 
Martin Doležal, Štěpán Lindner – Nico-
las Prášek.

Ministranti Telnice: Václav Kroutil – 
František Kroutil ml., Ondřej Zapletal 
– Miroslav Lengál, Vojtěch Hemala – Lu-
káš Kučera.

Děkujeme všem, kteří se o uskutečně-
ní tohoto turnaje zasloužili, poděkování 
patří také klidnému rozhodčímu Marko-
vi Toužínovi.

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

MLADŠÍ TELNIČTÍ FUTSALISTÉ NA TURNAJI V NOVÉ LÍŠNI
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  X. ROČNÍK FUTSALOVÉHO TURNAJE  
O POHÁR STAROSTY OBCE

Desátý ročník futsalového turna-
je o  pohár starosty obce se v  sobotu  
4. března 2018 odehrál ve společnosti 
11 poměrně kvalitních týmů. Nechy-
běli obhájci titulu Team Brno, tentokrát 
však oproti minulým ročníkům mír-
ně oslabení. Dorazila mužstva, která 
jsme doposud nikdy neviděli a  která 
nás svými výkony i  fair play přístupem 
překvapila. Názvy některých nováčků 
byly až příznačné: třeba Demokratická  
republika Kongo – co od takového exo-
tického soupeře očekávat? Po letech se 
také vrátili naši oblíbení borci z  Mutě- 
nic.

Výsledky zápasů v  základních skupi-
nách prokazovaly velkou vyrovnanost, 
často rozhodoval o výsledku jediný gól. 
Telnické týmy by o tom mohly vyprávět. 
Po bojích v základních skupinách došlo 
na vyřazovací souboje, ve kterých se 
ukázalo, že skupina B  byla svým slože-
ním zřejmě silnější, neboť týmy skupi-
ny B vyhrály všechna utkání o umístění 
s  týmy skupiny A. I  tak lze konstatovat, 
že se až na drobné (řekněme dekadent-
ní) výjimky zápasy odehrávaly ve velmi 
vyrovnaném duchu.

Ve finále se spolu utkali první a  dru-
hý tým skupiny B a po remíze z prvního 
vzájemného utkání ve finále zvítězil pra-
tecký tým AC Napoleon nad brněnským 
FC Bandolero. V zápase o třetí místo za-
bojovali borci ze SHM Újezd u Brna, když 
v posledních sekundách vstřelili vítězný 
gól Mutěnicím, jejichž comeback tento-
krát pohár nepřinesl. Domácí telnické 
týmy se také neztratily. Fotři Telnice se 
utkali v zápase o páté místo s obhájcem 
poháru Team Brno a  vítěze určil až pe-
naltový rozstřel, ve kterém byli znovu 
úspěšnější naši loňští přemožitelé. Sta-
tečně také bojovali Staří a  mladí, kteří 
v derby porazili další telnický tým Klus-
toprdi výrazně 5:0, a obsadili tak deváté 
místo, Klustoprdi desáté.

Celkově lze konstatovat, že herně měl 
turnaj opravdu vysokou úroveň a  bylo 
jistě zajímavé sledovat i  vyrovnanost 
jednotlivých zápasů. O  pohledné kom-
binace, individuální akce či perfektní až 
precizní střelbu nebyla nouze. Z  hráčů, 
kteří se neobjevili ve statistikách turnaje, 
je dobré zmínit, že za FC Bandolero na-
stoupil český futsalový reprezentant ve 
věkové kategorii do 21 let Ivan Šarközy. 

Ten udivoval diváky i soupeře nejen svou 
šikovností, prudkou a  nečekanou ranou, 
ale i  hbitostí a  lehkostí. I  když i  mnozí 
další (i přes svůj věk) předváděli skvělé 
kousky. Kdo tehdy v  naší sportovní hale 
byl, bude jistě na dobrý futsal vzpomínat.

Chtěl bych poděkovat všem, kteří se 
o tento turnaj jakkoliv zasloužili, zvláště 
pak nesmlouvavému rozhodčímu Rad-
kovi Jordanovi. Poděkování patří také 
Michalu Kašparovi, který k dobrému fut-
salu přispěl také kvalitními kulinářskými 
zážitky. Děkujeme také za spolupráci re-
stauraci HD Pub na sokolovně.

Konečné pořadí týmů: 1. AC Napo-
leon (Prace), 2. FC Bandolero (Brno), 3. 
SHM Újezd u  Brna, 4. Retro Mutěnice, 
5. Team Brno, 6. Fotři Telnice, 7. Rebe-
šovice, 8. Experti (Újezd u Brna), 9. Staří 
a mladí (Telnice), 10. Klustoprdi (Telnice) 
a 11. Demokratická republika Kongo (na 
Afriku to moc nevypadalo).

Individuální ocenění: Nejlepší hráč: 
Radek Černý (Rebešovice) – 5x zvolen 
hráčem zápasu; nejlepší střelec: Petr Slo-
váček (FC Bandolero) – 6 gólů; nejlepší 
nahrávač: Petr Blaho (SHM Újezd u Brna) 
– 8  nahrávek; nejlepší brankář: Marek 
Trávník (Mutěnice).
Sestavy telnických týmů:

Fotři Telnice: Bartoloměj Sklenář, 
Karel Výleta (c), Michal Kašpar, Tomáš 
Václavek, Petr Toužín, Patrik Výleta, Jiří 
Slovák, Lukáš Štelcl, Jakub Trávník, Jan 
Sekera, Libor Pilný (F. Kroutil se ze zdra-
votních důvodů do hry nezapojil)

Staří a mladí: Jiří Budík, Radek Jordan 
(c), Filip Jordan, Michal Jordan, Martin 
Zeman, Marek Toužín, Filip Michl, Marcel 
Moučka

Klustoprdi: Lojd the beautiful Evil (c), 
João de Araújo Reis, Christopher Palma, 
Bodie el Reqa, Martin Goalis, Dylan Jak-
kobson, Majkl, DJ Monique

František Kroutil, starosta obce

V sokolské klubovně se 15. března 
2018 sešli rodiče a  hráči futsalového 
oddílu, aby spolu (trošku se zpoždě-
ním) bilancovali podzimní sezónu. Ta 
dopadla nadmíru dobře, když naše 
dvě mužstva v polovině soutěže juni-
orské Bambini ligy (ve starší a  mladší 
části) vévodí výsledkovým tabulkám. 
Gratulace všem hráčům a  hráčkám 

byla na místě! Nejlepšími střelci půlse-
zóny jsou zatím Marek Toužín (starší) 
a Adam Procházka (mladší). To se jistě 
odrazilo také v hlasování všech hráčů 
a trenérů o nejlepších hráčích půlsezó-
ny: těmi byli zvoleni právě uvedení dva 
mladí pánové, jistě zaslouženě. Mezi 
děvčaty byla zvolena nejlepší hráčkou 
Veronika Zapletalová, jejíž nesmlou-

vavý styl nám v  obraně vždy velmi 
pomáhá. Talentem půlsezóny se stal 
volbou trenérů Nicolas Prášek. Všem 
oceněným gratulujeme! Na skvělých 
výsledcích však mají zásluhu všichni 
hráči – navíc naší strategií není budo-
vání hvězdných jednotlivců, ale kolek-
tivní duch naší party, a tedy i kolektivní 
pojetí hry. 

HODNOCENÍ PODZIMNÍ SEZÓNY FUTSALOVÉHO ODDÍLU
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Kromě vyhlášení výsledků se oddíl 

také téměř jednohlasně shodl na barvě 
nových klubových triček a vlajky – bu-
dou modré. Už se všichni těšíme. Stejně 
tak na jarní část naší sezóny, která už je 
za dveřmi. Těšíme se také na podporu 
našich fanoušků a fanynek. Dohodnuto 
také bylo, že se spolu pokusíme v červ-
nu vyrazit na víkendové sportovní sou-
středění. Na závěr a především pro po-
bavení obecenstva jsme si pustili videa 
z našeho podzimního sportovního dne, 
kde jsme si zaznamenali báječné pěvec-
ké výkony našich futsalových talentů ve 
zpěvu (na téma fotbalové hymny Zele-
ná je tráva). Nakonec se potvrdilo vcel-
ku očekávané zjištění, že někteří z  nás 
by se raději měli soustředit víc na ten 
fotbal a  pusu raději už tolik neotvírat, 
tedy aspoň ne při zpěvu…

Futsalový oddíl TJ Sokol Telnice

Druhé kolo Zimního poháru žen zaví-
talo v sobotu 10. února 2018 do maleb-
né obce Telnice u Brna. Do turnaje bylo 
přihlášeno devět týmů z nejvyšší ženské 
soutěže. Místní nafukovací hala s dosta-
tečným prostorem okolo hřiště poskytla 
velkou podívanou již v základních skupi-
nách. Ve skupině A  byl nasazen vedou-
cí tým Zimního poháru TJ Slavoj Český 
Brod, dále TJ Lokomotiva Nymburk, TJ 
Čelákovice A a TJ Útěchov B. Druhá sku-
pina byla pětičlenná (TJ Útěchov A, TJ 
Útěchov C, TJ Čelákovice B, TJ Čelákovice 
C  a DTJ Santoška). Z  každé skupiny po-
stupovaly čtyři týmy do KO.

Po vyřazovacích bojích čekalo na divá-
ky a  hráčky malé překvapení v  podobě 
tanečního vystoupení v lidových krojích, 
kterého se zúčastnila také naše spolu-
hráčka Věrka Holátová. Dále byl k vidění 
masopustní průvod plný nádherných 
masek a  skvělého zpěvu. Tímto děkuje-
me místním za kulturní program, který 
přispěl k dobré atmosféře celého turnaje.

V semifinále na sebe narazily TJ Sla-
voj Český Brod a TJ Útěchov A (domá-
cí). První set byl jednoznačně v režii do-
mácích, ale v druhém setu se nepodaři-
lo udržet nasazené tempo a Český Brod 
srovnal na 1:1. Třetí set byl plný dlou-

hých výměn a krásných nohejbalových 
akcí. Tento rozhodující set vyhrál Český 
Brod a stal se tak prvním postupujícím 
do finále. Druhé semifinále mezi týmy 
TJ Čelákovice C a DTJ Santoška nabíze-
lo také atraktivní nohejbal. V tomto du-
elu se z vítězství radovalo družstvo Če-
lákovic. V boji o třetí místo TJ Útěchov 
zahájil vítězstvím prvního setu, avšak 
na začátku druhého setu se schylovalo 
k zápletce. Smečařku Evelin Korösi-Pál 
postihly zdravotní problémy a na sme-
či ji musela zastoupit Linda Schützová. 
Ta se své role ujala velmi zodpovědně 
a  společnými silami vybojovaly bron-
zové medaile pro domácí tým. Před 
finále si každý pomyslel, že zkušené 
matadorky z Českého Brodu nebudou 
mít slitování nad mladičkým týmem 
z Čelákovic, ale průběh finále začal mít 
opačný ráz. Výborná obrana Čelákovic 
a chytrý útok Kristýny Plechaté nečeka-
ně rozbil sebejistotu soupeřek. Po dvou 
setech bylo rozhodnuto o vítězkách!

Konečné pořadí turnaje: 1. TJ Spartak 
Čelákovice C (Plechatá, Kulhavá, Čapko-
vá), 2. TJ Slavoj Český Brod (Cibulková, 
Blažková, Bálková) a  3. TJ Útěchov A 
(Körösi-Pál, Schützová, Malátová).

Děkujeme obci Telnice za podporu při 
pořádání turnaje. Za koordinaci turnaje 
Romaně Vymazalové a Martinu Kleine-
rovi a dále všem sponzorům a pořada-
telům, kteří přiložili ruku k dílu.

Veronika Malátová 
za nohejbalový tým Útěchova

„OSTATKOVÝ“ NOHEJBALOVÝ TURNAJ TROJIC ŽEN



 V letech 1618–1648 trvala třicetiletá 
válka, která se nevyhnula ani Telnici. 
Po prohrané bitvě českých stavů a je-
jich spojenců na Bílé hoře s  katolic-
kými armádami v roce 1620 se Čechy 
a Morava začínají opět katolizovat. Až 
do roku 1625 byl v  obci nekatolický 
kněz, teprve po tomto roce je na tel-
nickou faru dosazen opět katolický 
farář. Z  Telnice, která byla podobně 
jako i okolní vesnice obydlena nekato-
líky (protestanty), část obyvatel odešla 
a ti, kdo zůstali, byli nuceni přestoupit 
do katolické církve. Zřízená reformní 
komise se snažila po dobrém i po zlém 
přesvědčit nekatolíky k  přestoupení. 
Kdo ve vsi zůstal, musel přestoupit 
a  plnit katolickou církví stanovené 
povinnosti, mezi něž patřila zejména 
povinnost zúčastňovat se bohoslužeb, 
chodit ke zpovědi a podobně. Protože 
někteří obyvatelé přestoupili ke ka-
tolické církvi jen formálně, prováděli 
faráři záznamy o  tom, kdo z  obyvatel 
obce se bohoslužby, případně zpově-
di, zúčastnil a kdo ne.

První zpráva o větším požáru v Telni-
ci je zaznamenána v registrech z roku 
1622, při kterém vyhořelo pět domů 
a  který byl způsoben nedbalostí jed-
noho obyvatele. Ten pak musel škodu 
způsobenou ostatním nahradit. V prů-
běhu třicetileté války byly zřejmě růz-
nými požáry zničeny všechny domy 
v obci, jak o tom svědčí záznamy v re-
gistrech, ve kterých se uvádí, že ten 
a ten grunt byl zcela zpustošen a mu-
sel být znova postaven. 

Roku 1623 vpadla na Moravu vojska 
Gabriela Bethlena, sedmihradského 
knížete, jenž od sultána získal na po-
moc proti rakouskému císaři 30 tisíc 
Turků a Tatarů. Ti roku 1623 vydranco-
vali okolí Brna. Rajhradský klášter byl 
v  prosinci 1623 úplně zničen. Mnoho 
vesnic bylo vypáleno a mnoho lidí od-
vlečeno do otroctví. K  válečným hrů-
zám se v  letech 1622–1624 přidružil 
mor. Po odchodu Turků pak přicházela 
císařská vojska, která si vynucovala na 
obyvatelstvu poslední potraviny a pe-
níze. 

Stará registra napovídají, jak se v ná-
sledujících letech obyvatelstvu v  Tel-
nici vedlo. Jsou tam záznamy o zniče-
ných či vypálených gruntech, poniče-

ných a zpustlých polích. Od roku 1637 
do roku 1650 záznamy zcela chybí, v té 
době pravděpodobně v obci nikdo ne-
byl, obyvatelé se skrývali, nebo utekli 
před uherskými kuruci (1637) a potom 
před švédským vojskem (1645), které 
po nezdařeném obléhání Brna odtáh-
lo do Rakouska. Moravu pak Švédi zce-
la opustili až v roce 1650, když jim byly 

vyplaceny válečné náhrady. V  roce 
1648 zhoubu dovršuje další mor.

Novým válečným útrapám zřejmě 
obyvatelé Telnice neunikli ani v  roce 
1663, kdy na Moravu vpadlo asi de-
set tisíc Turků a Tatarů, kteří se zastavili 
asi míli před Brnem, dokladem je ná-
růst opuštěných zpustošených domů. 
Telnice se z ran zasazených třicetiletou 
válkou a nájezdem Turků a Tatarů vzpa-
matovávala velice dlouho: v roce 1673 
nebylo osídleno 21 domů, nezmizela 
spáleniště a  ladem ležela půda, která 
k neosídleným domům náležela.

Na přelomu let 1709/10 byla velmi 
dlouhá a  krutá zima, zaseté obilí vy-
mrzlo a co nezmrzlo, bylo zakrslé, pro 
obyvatele to znamenalo hlad. Mrazem 
praskaly kmeny stromů, v  zamrzlých 
rybnících a  tocích lekly ryby, mnoho 
lidí omrzlo. Aby toho nebylo málo, tak 
v  roce 1710 se k  tomu přidružil opět 

mor. V  roce 1712 pak Moravu postih-
lo veliké sucho, které opět znamenalo 
mizernou úrodu a velice malou sklizeň, 
k této nepřízni se ještě přidružil dobyt-
čí mor a posléze i mor, který kosil více 
lidí, než jeho předchůdce v roce 1680. 
Naposled přišel mor v roce 1739, který 
v dalších letech vystřídala cholera, ko-
lik obětí si nemoci v Telnici vybraly, ne-

lze zjistit, nejsou o  tom žádné zázna-
my, v  matrikách zemřelých v  té době 
ještě nebyly uváděny příčiny úmrtí. 

Další válečné útrapy na obyvatele 
Telnice dolehly v  roce 1742 za první 
slezské války, kdy bylo Brno obléháno 
pruským vojskem, které si vynucovalo 
obživu u obyvatel z vesnic z okolí Brna.

Po tolika útrapách, které obyvatele 
Telnice za uplynulých 140 let postihly, 
se ani moc nelze divit, že teprve v roce 
1750 bylo osídleno všech 39 domů, 
které v  obci byly před začátkem tři-
cetileté války. Z Telnice zcela zmizely 
původní rody, které ji obývaly před 
válkou a  obyvateli se staly rody zcela 
nové.

V  roce 1748 se na Moravě objevilo 
obrovské množství kobylek, které niči-
ly úrodu, v platnost vstoupilo nařízení 
ničit je ohněm a všemi možnými pro-
středky. 
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Nejstarší známý obraz Telnice od Františka Richtera ze dne 23. května 1831

   ČÍM VŠÍM PROŠLI OBYVATELÉ TELNICE V LETECH  
1600 AŽ 1900
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V  roce 1763 se přehnala přes Telni-

ci větrná smršť, která poničila střechu 
školy a značně poničila pole osetá obi-
lím, což znamenalo malou úrodu.

V letech 1771 a 1772 byla úroda zni-
čena dlouhodobými dešti, nastalo ob-
dobí nedostatku a hladu, v té době se 
lidé naučili jíst brambory, které se do 
té doby používaly výhradně pro krme-
ní dobytka.

Z  historie je nejznámější bitva tří 
císařů z  prosince roku 1805. V  noci  
z  1. na 2. prosince padly první vý-
střely této bitvy právě v Telnici, která 
byla obsazena francouzským vojskem 
a  chtěla ji obsadit vojska Rakušanů, 
kteří však byli odraženi. Rakouským 
vojskům se dobýt Telnici podařilo te-
prve za pomoci ruského vojska v ran-
ních hodinách, Francouzi se však obce 
nechtěli vzdát, a  tak se boje mezi 
nimi a  spojenci opakovaly a  v Telnici 
se vojska střídala. Přímými boji v obci 
nejvíce trpěli její obyvatelé, kteří nesli 
nejen škody na svém majetku, ale také 
museli vojska živit. Po skončené bitvě 
zůstaly v obci desítky mrtvých těl fran-
couzských a  ruských vojáků, které po 
nastalém klidu zbraní museli místní 
obyvatelé na příkaz francouzských vo-
jáků, kteří v obci zůstali, pohřbívat do 
společných hrobů.

Ve farní kronice je uváděno, že zde 
bylo na 140 padlých vojáků, kteří byli 
pohřbíváni do tří společných hrobů na 
farském poli. Padlých však pravděpo-
dobně bylo více, jak o tom svědčí poz-
dější nálezy hrobů na různých místech 
v obci i mimo ni. Ničím však doposud 
není doloženo, že by v dnešní Růžové 
ulici došlo ke střetu vojsk, po kterém 
by na bojišti zůstalo mnoho mrtvých, 
kteří byli údajně pohřbeni v  místě 
dnešní Boží muky, která tam byla vy-
stavěna na jejich památku. 

Je zajímavé, že v  žádných zázna-
mech z  průběhu bitvy se neuvádí 
vážnější poškození usedlostí, mimo 
poškození fary a  kostela následkem 
dělostřeleckého ostřelování, o  kte-
rém svědčí záznamy tehdejšího fará-
ře Petra Skřídlovského, který rovněž 
uvádí, že zraněn z  telnických občanů 
byl pouze mlynář, který se však brzy 
uzdravil. Dále uvádí, že francouzští 
vojáci po skončení bitvy vydrancovali 
faru a posléze i kostel, že přišel o veš-
kerý dobytek a drůbež, o všechno hos-
podářské nářadí, hospodářská budova 
lehla popelem a vojáci sebrali všechno 

zařízení z fary a jemu zůstalo pouze to, 
co měl na sobě. Na následnou bídu 
a nouzi v Telnici zemřelo jen málo oby-
vatel, i když bylo mnoho nemocných, 
počet však nelze prokazatelně zjistit. 
Zaznamenán není žádný případ násilí 
na obyvatelích ze strany vojáků, v roce 
1806 se v  obci nenarodilo žádné ne-
manželské dítě.

Od počátku 19. století jsou vedeny 
podrobné zprávy o  požárech. První 
z  nich vypukl v  roce 1808, kdy vyho-
řelo 25 domů včetně školy. Téměř táž 
stavení vyhořela v roce 1844, požárem 
bylo zničeno 14 domů a  12 stodol. 
Nejtragičtějším byl požár v roce 1849, 
který založily dvě děti při hře s ohněm 
a  tuto hru zaplatily svými životy. Při 
požáru vyhořel dům, stodola, stáje i se 
zvířaty, kolna s  hospodářským nářa-
dím a sousední dva domky.

Koncem října roku 1831 vypukla 
v Telnici cholera, která řádila až do Vá-
noc a  na níž v  obci zemřelo 47 osob. 
V té době již byli nemocní soustředě-
ni a izolováni v jednom domě, kde se 
o ně starala obcí pověřená osoba a ná-
klady na tuto péči hradila obec. Stej-
ná nemoc obec postihla od poloviny 
října až do listopadu roku 1849 a  ze-
mřelo při ní 12 obyvatel. Další chole-
ra vypukla koncem června a trvala do 
konce srpna roku 1855; při ní zemřelo 
26 osob. Ve všech případech náklady 
na ošetřování nemocných nesla obec.

V letech 1834, 1835, 1842, 1857 bylo 
veliké sucho, vysychal potok, mlýny 
nemlely a  pokud někdy ano, mlynáři 
požadovali za semletí zrna horent-
ní ceny. Zvláště velké sucho pak bylo 
roku 1863, kdy vysychaly i  některé 
studny a  navíc v  červnu přišel mráz, 
který zničil osevy pšenice a  žita. Nej-
hroznější sucho pak bylo v roce 1865: 
vyschl potok, ve studnách bylo tak 
málo vody, že to sotva stačilo pro po-
třebu lidí. Ve vyschlém potoce lidé vy-
kopávali jámy, ze kterých brali vodu 
pro dobytek. 

V roce 1855 je pak zaznamenán vět-
ší požár, při kterém vyhořelo 6 domů, 
8  stodol a  4 stáje. Veliký požár je za-
znamenán roku 1862, který vznikl ve 
stejném domě, jako požár roku 1818, 
a při kterém vyhořel celý dolní konec 
vesnice, celkem 23 domů. K ohni dora-
zili hasiči až z Brna se stříkačkou, obec 
v  té době neměla mimo různých ná-
dob na vodu a  háků prakticky žádné 
jiné vybavení.

V květnu 1866 silné mrazy zcela zni-
čily úrodu žita a pšenice, o žních hos-
podáři sklízeli z polí jen slámu.

V témže roce 1866 po bitvě u Hradce 
Králové táhlo v červenci Telnicí vítězné 
pruské vojsko na jižní Moravu směrem 
na Hodonín. Prusové místním obyva-
telům zabavovali především potraviny 
a  potahy. Podle dobových záznamů 
se Prusové k obyvatelstvu chovali po-
měrně slušně, od nich se občané nau-
čili připravovat a pít černou kávu. Dal-
ším negativem pak bylo, že do obce 
zavlekli choleru, na niž v obci zemřelo  
34 obyvatel. 

Přívalové deště v letech 1876 a 1879 
rozvodnily místní potok, který se rozlil 
po níže položených, s potokem souse-
dících pozemcích a částečně poškodil 
tamní plodiny. V  roce 1880 silné kru-
pobití poškodilo obilniny, v roce 1882 
pak deštivé počasí způsobilo zahnívá-
ní brambor ještě v  zemi a  nedozrání 
kukuřice. Následující rok se při prud-
kých přívalových deštích opět potok 
rozlil po sousedních pozemcích, a vy-
tvořilo se tak jezero od sokolnického 
cukrovaru až k Měnínu. Květnové mra-
zy v  roce 1884 poškodily brambory 
a  kukuřici, krupobití poškodilo úrodu 
v následujícím roce a  rok 1886 se vy-
značoval suchem.

K posledním větším požárům pak 
došlo v  roce 1888, kdy požár zničil 
3  domky a  o měsíc později vyhořelo 
6  domků, u  obou požárů vzniklo po-
dezření, že byly založeny žhářem, viník 
však nebyl zjištěn.

V roce 1894 byl v Telnici založen ha-
sičský sbor, pro který obec zakoupila 
stříkačku a vybavila jej potřebnými ná-
stroji. Tato skutečnost spolu s  pokrý-
váním střech pálenými taškami místo 
slaměných došků vedla k  zamezení 
velkých požárů popisovaných výše. 
Samozřejmě požáry byly zaznamená-
vány i později, ale již v omezeném roz-
sahu a s nižšími škodami.

Je až s  podivem, co všechno naši 
předkové v  Telnici museli přežít, ko-
lik utrpení a  strádání museli v  do-
bách od třicetileté války do roku 1900  
vydržet.

S  použitím Kroniky obce Telnice od 
Františka Perny a  internetového člán-
ku První i  poslední výstřely bitvy v  Tel- 
nici (www.morava-napoleonska.cz/cz/
pamatky-na-morave/prvni-i-posledni-
-vystrely-bitvy-v-telnici) zpracoval 

Arnošt Špánek 
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Letos budeme oslavovat stoleté vý-
ročí založení Československé repub-
liky. Jejím hlavním spolutvůrcem byl 
Tomáš Garrigue Masaryk, jehož 168. 
výročí narození jsme si připomenuli 
7. března 2018 (viz přiloženou foto-
grafii, Telnici reprezentovala Eva Ko-
řalínková v  sokolském kroji). Pro Ma-
saryka bylo charakteristické, že svý-
mi znalostmi, přesvědčivostí i  svým 
příkladem získával sympatie, přátele 
a stoupence nejen mezi jednotlivými 
osobami, ale i  mezi celými etniky či 
národy. Jeho oddanými stoupenci se 
stali také rusínští emigranti v Americe. 
V  končící první světové válce se roz-
hodovali, kam by se měla jejich země 
začlenit, zda do Polska, či do Ukrajiny; 
v Maďarsku zůstat nechtěli. Osobnost 
T. G. Masaryka je přesvědčila natolik, 
že se rozhodli pro jeho zemi, i  když 
nemohli mít o Československé repub-
lice představu. 

Američtí Rusíni si v  prosinci 1918 
uspořádali plebiscit, v  němž potvr-
dili souhlas se spojením Podkarpat-
ské Rusi s  Československem, a  totéž 
potvrdila Centrální rusínská národní 
rada v Užhorodě dne 8. května 1919. 
Dne 10. září 1919 pak byla uzavřena 
mírová smlouva v  Saint-Germain-en-
-Laye a  mezinárodněprávní uznání 
připojení Podkarpatské Rusi k Česko-
slovensku potvrdila trianonská mírová 
smlouva, podepsaná 4. června 1920. 

Podkarparpatská Rus se tak stala 
součástí republiky, která jí garanto-
vala veškeré ústavní svobody. V slabě 
vyvinuté zemi, v níž tři čtvrtiny obyva-
telstva byly negramotné, byly veliké 
sociální a hospodářské problémy, nu-
lové zdravotnictví a  zanedbané škol-
ství. Za dvacet roků však byl docílen 
značný pokrok. T. G. Masaryk navštívil 
Podkarpatskou Rus v  roce 1921 a byl 
zde srdečně vítán. 

Svému milovanému prezidentu 
slavnostně odhalili v  Užhorodě dů-
stojný pomník na významném místě 
v roce 1928. Sochu vytvořila rusínská 
sochařka Julie Majdičová, absolventka 
pražské Akademie výtvarných umění. 
Pomník byl odstraněn Maďary v  roce 
1939. Socha byla po peripetiích dva-
krát postavena v Hranicích na Moravě, 
ale po roce 1968 byla roztavena v pro-
stějovských železárnách. Na původ-
ním místě pomníku byla v  roce 1990 

postavena socha Sándora Petőfiho, za 
přítomnosti maďarského prezidenta 
Árpáda Göncze.

Nového pomníku T. G. Masaryka se 
Užhorod dočkal až 28. března 2002. 
Bustu TGM vytvořil český sochař Jo-
sef Vajce. Slavnost, které se zúčastnili 
občané Užhorodu pod svými historic-
kými vlajkami, i občané České repub-
liky, zahajovali primátor Užhorodu 
Stepan Sember a předseda Senátu ČR 
Petr Pithart. Téhož dne proběhlo spo-
lečenské setkání, kterého se účastnili 
členové spolků v  Užhorodě: Klubu 
TGM, spolku Rusínů, spolku Slováků, 
jakož i  představitelé řeckokatolické 

církve a  členové Společnosti přá-
tel Podkarpatské Rusi ČR. Zúčastnil 
jsem se jej v  zastoupení občanské-
ho sdružení Česko-slovenské MOS-
TY a  rusínským spolkům jsem předal 
slovácké talíře z  Tupes s  věnováním. 
Deseti významným aktivistům jsem 
předal Medaile TGM. Ti byli potěšeni, 
až dojati – jako ředitelka školy a mu-
zea Ivana Olbrachta v  Koločavě paní 
Natalie Tumarevová. Při tomto setká-
ní jsme s  Rusíny zpívali naše lidové 
písně a  dokonce i  pochody bývalé 
čs. armády. Vzpomínali, že v  chrámu 
sv. Víta na Hradčanech je na zdi stále 
státní znak ČSR, v  němž je umístěn 
rusínský medvěd. Připomněli nám 
také sbírku rusínských básní Jarosla-
va Zatloukala, která je stále živá. Spi-

sovatel J. Zatloukal býval v Užhorodu 
učitelem rusínštiny a češtiny a po vál-
ce učil na průmyslové škole stavební  
v Brně.

V dlouhodobé spolupráci mezi Klu-
bem TGM v Užhorodu a Spolkem přá-
tel Podkarpatské Rusi v  Brně se letos 
začátkem července uskuteční odha-
lení pamětní desky, která bude při-
pomínat 20 roků, kdy tato země byla 
součástí ČSR. Deska bude umístěna 
na budově bývalého Zemského sně-
mu Podkarpatské Rusi, postaveného 
v roce 1935. Budova je zcela zachova-
lá a  sídlí v  ní Národní rada Zakarpat-
ské oblasti Ukrajiny.

Závěrem cituji historika Ivana Popa 
z  jeho projevu k  výročí vzniku ČSR: 
„Rozpad ČSR, způsobený Hitlerovým 
Německem, předčasně ukončil na-
dějný vývoj Podkarpatské Rusi v  de-
mokratickém Československu. Až po 
roce 1989 přiznáváme, že to byli vedle 
Volyňských Čechů především Rusíni, 
kteří bojovali na východní frontě za 
svou vlast. Za to se jim dostalo zba-
vení čs. občanství a předání země So-
větskému svazu, který zde prováděl 
otřesné etnické, sociální i  ekonomic-
ké experimenty. Pro tuto překrásnou 
a  po celou historii sužovanou zemi 
bylo 20 let, kdy byla součástí ČSR, 
tím nejsvětlejším obdobím. V  paměti 
Rusínů zůstává pouze nostalgickou  
vzpomínkou.“  Jan Kruml 

MASARYK A PODKARPATSKÁ RUS
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Letos si jméno prvního českosloven-
ského prezidenta Tomáše Garrigue 
Masaryka budeme připomínat celý 
rok. Čekají nás oslavy 100. výročí vzni-
ku Československé republiky, o kterou 
se tolik zasloužil. Narodil se 7. března 
1850, letos jsme vzpomněli již 168 ro- 
ků od jeho narození. Před 70 lety –  
10. března 1948 – zemřel tragickou 
smrtí jeho syn Jan Masaryk, ministr 
zahraničí. V  našem státě máme mno-
ho soch a  bust TGM. Byly odhalovány 
a  zase odstraňovány – jsou to němí 
svědkové naší národní minulosti. Jsou 
nejen vzpomínkou na určitou osob-
nost nebo událost, ale současně vypo-
vídají o určitých obdobích v životě stá-
tu a  jeho lidu, která byla v našem stá-
tě vždy proměnlivá – ke škodě všech, 
hlavně mladých lidí. Pomníky TGM jsou 

rozesety po oblastech českých, mo-
ravských a  slovenských. Nacházíme 
je i v zahraničí. Tam ovšem politickým 
změnám tolik nepodléhaly. Vůbec prv-
ní ze všech postavila bustu Masarykovi 
již v roce 1919 malá obec Loučka u Li-
tovle (viz obrázek). V  roce 1939 míst-
ní sokolové pomník rozebrali a  ukryli 
v  obecní studni. V  červenci 1945 byla 
busta ze studny sokoly vyzdvižena 
a navrácena na původní místo.

Na území Prahy začalo úsilí o  zbu-
dování pomníku TGM až v  roce 1935, 
pomník na Hradčanském náměstí byl 
realizován teprve 7. března 2000, a  to 
při 150. výročí narození našeho prvního 
prezidenta. Autoři pomníků a bust TGM, 
které mají mnohdy velkou uměleckou 
hodnotu, jsou považováni za naše nej-
lepší umělce: Vincenc Makovský, Ladi-

slav Šalamoun, Josef Mařatka, František 
Bílek, Jaroslav Šlezinger a další. 

Masaryk říkal: „Lid potřebuje prav-
dy a poctivosti.“ A to platí i pro dnešní 
dobu, možná dnes ještě mnohonásob-
ně více.

Celému našemu okolí vévodí Pratecký 
kopec se světoznámým pomníkem Mo-
hyla míru. V  loňském roce jsme vzpo-
mněli 105. výročí jeho postavení. Na 
jedné z čelních stran najdeme také citát 
našeho prvního prezidenta: 

„Ne násilím, ale smírně, 
ne mečem, ale pluhem, 
ne zbraní, ale prací, 
ne smrtí, ale životem k životu.“

Eva Kořalníková 

VZPOMÍNEJME A NEZAPOMÍNEJME 

VZPOMÍNKA NA NAŠE NÁDRAŽÍ 

Tomáš Garrigue Masaryk se svým synem Janem

První pomník TGM v Loučce

Jak je dobré se dívat a  všímat si 
a potom třeba někdy zavzpomínat na 
člověka dobrého i  nedobrého. Pod-
nět k  sepsání tohoto článku jsem zís-
kal v  čísle 2/2018 Sokolnického zpra- 
vodaje. 

Naše nádraží se nachází dvěma tře-
tinami, resp. třemi čtvrtinami na tel-
nickém katastru, zbytek na újezdském. 
Obě naše vesnice, Telnici a  Sokolnice, 
s  nádražím spojují dvě silnice. Název 
„Sokolnice-nádraží“ přetrval od roku 
1869 až do roku 2003, kdy došlo k do-
hodě se sokolnickými zastupiteli a ná-
draží bylo přejmenováno na dnešní: 
„Sokolnice-Telnice“. Nádraží Sokolnice v roce 1908
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 JAK JSEM PROŽILA MĚSÍC BŘEZEN
V  měsíci březnu jsme oslavili naro-

zeniny a  jmeniny pana presidenta. 
Poslouchali jsme v  bytě u  pana řídí-
cího rádio, proslov ministra školství. 
Den před tím sundal pan učitel obraz 
pana presidenta. Děvčata jej ověnči-
la a  na tabuli napsala: „Ať žije náš ta-
tíček T. G. Masaryk!“ Pan učitel nám 
vyprávěl o  životě pana presidenta. 
Když jsme psali do slohu o panu pre-
sidentovi, Popelová napsala místo, 
že jsme mu provolávali slávu, tak na-
psala salát. Pešl psal jednomu chlapci 
dopis a napsal tam něco o děvčatech. 
Potom to svedl na Heřmanskou a Kno-
llovou. Pan učitel to musil vyšetřit, 
Pešl dostane dvojku z mravu. Jednou 
v  sobotu jsme půjčovali knížky. Před 
zvoněním přišel Richter. Pan učitel se 
ho ptal, kam dal knihu. Richter řekl, 
že Hrdličkové. Pelánek řekl potichu: 
„On ji dal staré, a ne Hrdličkové!“ Pan 
učitel se mu smál a  řekl, aby řekl ta-
tínkovi, že v  neděli půjde na námlu-
vy. Také jsme psali početní a  mluv-
nický úkol. V  pátek jsme rychle četli. 

Daniela musil pan učitel přesadit, že  
opisoval.

Vlasta Boučková, 
5. šk. rok, 1933

JAK JSEM PROŽILA MĚSÍC BŘEZEN 
Hned na začátku března se udála 

ve škole veliká událost. Pešl František 
psal Jaroslavu Jankovi dopis. Když ho 
poslal, svedl to na Knollovou a  Heř-
manskou. Napsal tam o  Kaplanové. 
Napřed řekl, že jsme mu to diktovaly, 
a potom řekl, že jsme mu to psaly. V so-
botu to pan učitel vyšetřoval. Pešl na-
před zapíral. Teprve později se přiznal.  
7. března jsme oslavovali narozeniny 
T. G. Masaryka. V  sobotu jsme vypůj-
čovali knihy. Richter dal knihu Hrdlič-
kové. Pelánek zakřičel: „Richter dal ne-
věstě knížko!“ Hrdličková to žalovala 
panu učitelovi. Pan učitel jí řekl, aby 
mu vyšila bačkory, upletla čepici s vel-
kým střapcem, aby nechodil do hos-
pody. Chudáčková Božena si napsala 
sama lístek a sama ho podepsala. Když 
se to pan učitel dozvěděl, musela pro 
podvod klečet na stupni. V  přírodo-

pise Králová vykládala o  přezmenu. 
Místo přezmen, říkala břemen. Ve stře-
du děvčata ve třídě křičela a  zpívala. 
Když pan učitel přišel do třídy a  ptal 
se, kdo to křičel, všichni to svedli na 
Mífka a Pešla. V sobotu v náboženství 
Pešl zlobil. Pan děkan ho posílal ven. 
Když šel, vrazil do okna. Za dveřmi byl 
celou hodinu. Když zazvonilo, děvča-
ta začala křičet. Musely jsme zůstat  
po škole. 

B. Knollová, 
8. šk. rok, 1933 

JAK JSEM PROŽILA MĚSÍC BŘEZEN 
Prvního března psal František Pešl 

Jaroslavu Junkovi dopis. Byly prý 
v  něm sprosté věci, ale Pešl říkal, že 
ne. Pan učitel to vyšetřoval, jestli je 
to pravda. On to napřed sváděl na mě 
a  na Knollovou a  potom se přiznal, 
že to psal sám. V  sobotu odpoledne 
jsme si půjčovali knížky. Richter dal 
Hrdličkové knížku. Pelánek zakřičel: 
„Richter dal nevěstě knížko!“ Hrdlič-
ková to žalovala panu učitelovi a pan 
učitel se jí smál. Pan učitel říkal, aby 

ARCHIVNÍ SLOHOVÉ PRÁCE DĚTÍ Z TELNICKÉ ŠKOLY

Nebylo to hned, 
ani tento kulatý svět, 
v pondělí 16. dubna příštího roku
bude tomu 150 let…
a bylo to tak,
co tudy projel první vlak.

V příštím roce v pátek
21. 6. 2019, bude to 95 let,
bude opět svátek.
Z okna koukal starý děd
on vám to byl prezident TGM,
starý kmet.

Sokolové z okolí
růžemi mu mávali,
tímto čest mu vzdávali.

Ne v páru,
s jedním koněm v kočáru
jel hrabě Mitrovský
na vlak honem.

Vagóny stávaly v Telnici,
ale lokomotiva u vodárny
na újezdské hranici.
Je to škoda, 
že se tam již nevyrábí
Šaratica, léčivá voda.

Hned přes silnici,
vedle zbytek stavení,
není žádná hájovna,
vždyť tam bývala sladovna.

Sokolík Holcner,
když ráno vstával,
na nádraží se díval,
často nebyl vyspalý 
a zíval.

Kdopak to ví,
co často po ránu
dělali u Michlíčků na vochtru.
Copak by dnes řekli Moravcovi?
U Horáků se prodávaly šicí stroje a kola,
byla tam dobrá hospoda a teklo dobré 
pivo Starobrno.

Do tohoto velkého štokáče
chodila nemocná chasa,
vždyť tam ordinoval
obvodní lékař MUDr. Stoklasa.
K Hunkesům se nemocné koně vodily,
po uzdravení se s nimi ve svátek vozili.

Byly tam dva obchody,
paní Šlapanská a Komrskovi.
Na kolech se z celého okolí 
na vlak jezdilo,
proto tam hodně úschoven bylo.

Do cukrovaru jezdila, 
řepu vozila malá karolína.
V Králově cihelně naši fotbalisté,
dobrou vodu pili,
ale za války tuto studnu
u štreky Němci zrušili.

Dovolil jsem si trochu vlastní poezie
příště přidáme více historie.
  Ladislav KořalníkHrabě Vladimír Mitrovský (1814–1899)



Telnický zpravodaj – duben 2018 Historie 49
mu vyšila papuče a  koupila fajku. 
Také jsme slavili 7. března narozeniny 
T. G. Masaryka. Poslouchali jsme rá-
dio u  pana řídícího o  panu presiden-
tovi. Ve středu jsme byli na vycházce 
u Sokolnic a šli jsme vrchním lesíčkem  
domů.

Helena Heřmanská, 
7. šk. rok, 1933

JAK JSEM PROŽILA MĚSÍC DUBEN 
Prvního dubna chlapci posílali men-

ší chlapce za panem řídícím, že je 
volá. Pan řídící je vyhnal. Daniel a  jiní 
chlapci nám přivazovali na zástěry 
kusy papírů. Na papíře bylo napsáno: 
„Bože můj, já jsme vůl, že na prvního 
apríla nosím na zádech kus papíru.“ 
V  pátek jsme dostávali školní zprávy. 
V  sobotu odpoledne jsme šli na vy-
cházku k  Mohyle míru. Od pondělka 
ráno jsme měli prázdno, protože byly 
svátky velikonoční. Chlapci na Zelený 
čtvrtek, Velký pátek a Bílou sobotu hr-
kali. Červené pondělí jsem dostala od 
chlapců mrskut. Ve středu jsme šli do 
školy. Dvaadvacátého dubna zemřela 
Rudolecké Ludmile maminka. Její po-
hřeb byl smutný. Lidka musela odjeti 
do ústavu. 26. dubna zemřela zase 
Mařenka Chudáčková. Na její pohřeb 
šli školáci a družičky. My jsme byly za 
orlice. Tři orlice nesly kytku. Ostatních 
osm nás šlo okolo rakve. Pan děkan 
měl u  jejího hrobu promluvu. Všichni 
jsme plakali.

Josefa Mífková,  
7. května 1933

MĚSÍC DUBEN
Na 1. dubna posílají se děti aprílem. 

Daniel poslal Pešla do III. třídy, že ho 
pan řídící volá. Pešl šel. Ptal se pana 
řídícího, co si přeje. Pan řídící řekl, že 
nic. Pešl to žaloval panu učitelovi. Da-
niel za to musel klečet. Odpoledne 
jsme se šli podívat na Pratecký vrch na 
Mohylu míru. Ve středu Praxová neu-
měla dělit. Pan učitel ji poslal do prv-
ního oddělení a  řekl, že musí počítat 
s prvním oddělením. Také Pešl, Daniel, 
Popela a  Mrkvica musí počítat s  prv-
ním oddělením. Odpoledne pan učitel 
prohlížel výkresy. Hrdličková, Rudolec-
ká a Popelová neměly za celé čtvrtletí 
výkresy. Měly domácí vězení do doby, 
až budou mít výkresy v pořádku. V pá-
tek jsme dostávaly školní zprávy. V so-
botu jsme je donesli. Od 9. dubna do  
19. dubna jsme měli velikonoční 

prázdniny. Po svátcích jsme rychle se-
čítali, odpočítali, násobili, dělili, psali 
a četli. 26. dubna umřela moje sestra, 
Marie Chudáčková. 28. dubna byli jí 
všichni žáci na pohřbu.  

Božena Chudáčková, 
8. šk. rok, 1933

MĚSÍC DUBEN
1. dubna hoši poslali Pešla k  panu 

řídícímu aprílem. V  sobotu jsme byli 
na Mohyle míru. Viděli jsme tam kos-
ti padlých. Cestou jsme šli ve trojstu-
pech jako vojáci. Vladimír Pustina byl 
velitel. U  mohyly jsme svačili a  dívali 
se dalekohledem. Pešl měl ve sklenici 
mléko. Zelený se ho ptal, proč má tak 
zelené mléko. Pan učitel povídal, že 
mají zelenou kozu, která dojí zelené 
mléko. Také jsme byli v muzeu. Každý 
si koupil cukroví a šli jsme domů. Děv-
čata cestou zpívala. Dne 28. dubna 
zemřela Chudáčková Marie. Třetí den 
jsme ji jako spolužačku vyprovodili na 
hřbitov.

František Král, 
6. šk. rok, 1933

MĚSÍC DUBEN
Prvního dubna poslal Mrkvica An-

tonín Pešla do třetí třídy aprílem. Pan 
řídící si Mrkvicu zavolal a  pokáral ho. 
Také celá třída jsme si dávali papírky 
na záda. Místo tělesné výchovy jsme 
si udělali vycházku na Mohylu míru. 
Cestou tam i domu jsme dělali vojáky. 
Tam nás vedl Zelený a domu Pustina. 
V  ručních pracích žádný neměl dob-
ře váhy jen Zelený. V  polovici dubna 
jsme dostali školní zprávy. V  počtech 
pan učitel přesadil Daniela, Mrkvi-
cu Antonína, Pešla, Popelu a  Praxe 
do prvního oddělení, protože neu-
měli násobit a  dělit. Ve slohu jsme 
psali, jak jsme prožili velikonoční po-
mlázku. Pelánek napsal, že mrskal, až 
to praštělo, až jim hodně namrskal, 
tak přestal. V  dějepisu Gazdová řek-
la, že v  Benátkách je kostel svatého  
Morka. 

Jaroslav Říčánek, 
6. šk. rok, 14. května 1933

MĚSÍC KVĚTEN
Druhé oddělení neumělo přírodo-

pis. Byli jsme po škole a  někteří měli 
domácí vězení. Ze školy nám odjela 
školačka Rudolecká. Ve škole byl foto-
graf. Fotografoval všechny třídy. Dru-
hé a  první oddělení sbíráme květiny. 

Pan učitel dal je do skleniček a  na-
psal, jak která se jmenuje. Měli jsme 
se je učit. Za týden vyvolal Richtera 
a Outraty. Nic nevěděli, byli proto po 
škole. Pustina, Mrkvica a Jeniš půjdou 
na střední školy. Sekaninová napsala, 
že měli dva záprtky. Smáli jsme se jí. 
Zelená ztratila nitě. Svedla na mne, 
že jsem je sebral. Druhý den je našla 
Kamila Gazdová ve skříni. Psali jsme 
slohovou a  početní úlohu. Byli jsme 
několikrát na tělocviku. Pan učitel 
někam odejel. Vyučovala nás učitel-
ka Koudelková a  Svobodová. Daniel 
měl býti místo tělocviku po škole. On 
utekl. Musel klečet na stupínku a  byl 
po škole. Daniel složil Kratochvílovi 
a  Kaplanové básničku. Dostal špat-
nou známku z mravu. Pan učitel se nás 
ptal, kdo má šicgumu [prak – pozn. 
red.]. Outrata lhal a  pravil, že nemá. 
Nakonec se přiznal, že má dvě šic-
gumy. Pan učitel mu řekl, že dostane  
trojku z mravu. 

Antonín Pelánek, 
6. šk. rok, 4. května 1933

MĚSÍC KVĚTEN
Počátkem května nám ze školy ode-

šly žačky Marie a  Lidka Rudoleckých. 
Umřeli jim rodiče. Mařka a Lidka jely do 
Brna. Jara jel do Jihlavy a Vlasta pojede 
do Rajhradu. Později jsme se fotogra-
fovali. Byl jsem nemocen, a proto jsem 
se nefotografoval. V přírodozpytě uči-
li jsme se o  elektřině. Pan učitel nám 
ukazoval, jak se telegrafuje a  potom 
nás elektrizoval. Elektřina byla slabá, 
přesto se děvčata bála. Místo tělocvi-
ku zavedl nám pan učitel telefon z ka-
binetu do třídy. Všichni jsme telefono-
vali. Do přírodopisu jsme nosili různé 
květiny, které jsme se učili poznávat. 
V zeměpise jsme kreslili Afriku. Mnoho 
žáků ji nedoneslo. Do školního úkolu 
psali jsme „Na křižovatce“. Měli jsme 
jíti na křižovatku a tam všechno pozo-
rovati. Někteří to neuměli, proto byli 
po škole a  měli domácí vězení. Jed-
nou na tělocviku odřel jsem si celou 
nohu. Daniel musí klečívat na stupni 
proto, že skládal sprosté písničky, a že 
jednou, když měl býti po škole, utekl. 
Když jsme psali početní úkol, měl Da-
niel všechno špatně, ale odpovědi měl 
dobře. 

Vladimír Pustina, 
6. šk. rok, 13. června 1933

Připravila Marta Klanicová
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VZPOMÍNKY NA ČÍNU 90. LET 20. STOLETÍ – 2. DÍL
V minulém čísle Telnického zpravodaje 

jsme přinesli první díl vzpomínek pana 
Rostislava Sobotky na Čínu v  90. letech 
minulého století. Seriál pokračuje člán-
kem o provinčním městě Yongchuan. 

PROVINČNÍ MĚSTO YONGCHUAN
V době našeho příletu do jihozápad-

ní čínské provincie Sichuanu bylo deš-
tivé počasí. V Chongqingu, statutárním 
městě s  jedenácti milióny obyvatel, 
největším městě provincie, jsme strávili 
dva dny. (V roce 2018 je počet obyvatel 
města 21 milionů a s okolím 30 milionů 
– pozn. R. S.). Pak nás čekala asi stodva-
cetikilometrová cesta do Yongchuanu. 
Po rozbitých, klikatých silnicích kopíru-
jících hornatý terén nám v hustém pro-
vozu trvala cesta víc než čtyři hodiny. 
Pomalá jízda s častým zastavováním je 
přímo charakteristická pro cestování po 
čínském venkově. Na podzim, v  době 
našeho odjezdu, byl již v  provozu prv-
ní úsek superdálnice (asi 100 km), která 
v  roce 1995 spojila Chongqing s  hlav-
ním městem provincie Chengdu. Ve 
všech 23 čínských provinciích se staví 
základní síť superdálnic. Je to ekono-
mická nutnost, protože hospodářský 
„zázrak“, probíhající v současné Číně, by 
bez posílení dopravních tras nutně zko-
laboval. O změnách poměrů v této zemi 
svědčí zajímavá skutečnost, že první 
otevřený úsek dálnice Sichuanu byl již 
prodán jednomu milionáři z Hongkon-
gu. Zisky z mýtného tedy poplynou již 
na soukromý účet. 

Yongchuan se rozprostírá uprostřed 
velké kotliny, která je ze všech stran 
uzavřená horami. Samotné město však 
stojí na rovině. Ještě před dvěma lety 
nemělo toto stopadesátitisícové ven-
kovské centrum oficiálně statut města. 
Kotlinou protéká řeka Tuo-jiang. Zde ve 
městě vytváří se svými přítoky spletité 
kanály. Pro tento kraj je charakteristické, 
že počasí se zde dlouhou dobu nemě-
ní. Někdy po dobu dvou až tří měsíců 
zůstává stálé, bez větších výkyvů. Střed 
města tvoří několik hlavních tříd, pro-
pojených sítí uliček a  rušnými nábřeží-
mi říčních kanálů. Stěny říčních kanálů 
jsou v  centru města vyzděné do výšky 
3–4 metrů. 

Ulice kypí od časného rána živým 
ruchem, obchodním i  dopravním. Ob-
chody a  obchůdky jsou ve všech pří-
zemích domů, každé zákoutí je využito 

pro nějaký stánek. Když už prostě volné 
místo není, provozuje se živnost jen 
tak na chodníku, buď ve stínu stromů, 
nebo velkých deštníků s  bambusovou 
kostrou, potaženou plátnem. Jindy sta-
čí stolek, vozík, košíky, ošatky nebo se 
zboží rozloží na papír. Obchody a stán-
ky se střídají s pouličními restauracemi 
většími i  menšími. Některé se objeví 
na chodníku kolem 18. hodiny večer. 
Několik stolů je osvětleno žárovkami 
volně zavěšenými ze stromů. Kamínka 

mají vyšamotovaný otvor, přesně pro 
zdejší kulaté brikety. Malý přenosný 
ventilátor fouká dovnitř vzduch a již se 
ohřívá a vaří, na zdejším černém řepko-
vém oleji smaží a praží. Větší stůl slouží 
jako tabule s výběrem jídel. Tyto poulič-
ní hospůdky zavírají kolem půlnoci, ale 
mnohdy jsou otevřené od večera do 
rána. Přes den je na jejich místě třeba 
stánek s ovocem. 

Tak jako na chodnících neustále chodí 
velké množství lidí, i po ulicích se pohy-

Který čaj koupit?



Telnický zpravodaj – duben 2018 Vzpomínky na Čínu 51
buje hustý dopravní proud. Tvoří jej pře-
vážně malé dodávky, náklaďáky, osobní 
i  nákladní rikši, autobusy malé i  velké. 
Zdejší raritou je plynový zásobník umís-
těný na střeše autobusu. Je z pogumo-
vané tkaniny a  tvoří na střeše obrovitý 
válec o  průměru kolem dvou metrů. 
Z dálky připomíná vzducholoď, napuš-
těnou nebo splasklou. Jako přívod do 
motorového prostoru slouží obyčejná 
gumová hadice. Taxíkům, které jsou zde 
červené barvy, jsou velkou konkurencí 
osobní rikši nebo taxikářské motocykly 
a tříkolky. Přes zákaz troubení ve městě 
troubí všichni, kdykoliv a  nejraději po-
řád. 

V hustém dopravním chaosu přechá-
zejí chodci ulice na všech možných mís-
tech a mezi tím vším se proplétají bosí 
nosiči s  různými náklady. Na ramenou, 
na bambusové tyči nebo ohlazeném 
bambusovém štěpu mají zavěšené koše 
nebo ošatky, putýnky s pomyjemi z re-
staurací. Na dvou větších křižovatkách 
města jsou pevná stanoviště policie, 
která zde občasnými kontrolami a vybí-
ráním pokut vytváří dojem, že dopravní 
ruch je řízený. Ulice jsou plné prachu 
a  odpadků. Místy uvidíme zametače 
s  gázovou maskou na obličeji, jak koš-
ťaty vyrobenými z větviček keřů zame-
tají ulice a  chodníky. Občas projíždějí 
kropicí vozy upozorňující na sebe melo-
dickou znělkou. Většina špíny a odpad-
ků končí v říčních kanálech, do kterých 
vyúsťuje stará kanalizace, která je pod-
povrchová pouze v centru a přilehlých 
ulicích. Smrduté říční kanály jen jednou 
za celý rok vyčistil mohutný vodní pří-
val. Po třítýdenních bouřkách a  dešti 
pětimetrová voda spláchla všechny 
odpadky i s bahnem a odnesla je až do 
nejdelší asijské řeky Yang-c’. Zaplavení 
některých částí města včetně kryté trž-
nice bylo vlastně jen jakousi „úlitbou 
bohům“ za tuto jedinou velkou a účin-
nou hygienickou očistu. 

Čilý ruch ve městě se ještě zvyšuje ve 
dnech trhu, což je zde podle kalendá-
ře ve dnech končících na čísla 2, 5 a 9. 
Tehdy přicházejí ve větším počtu ven-
kované prodávat přebytky nebo různé 
domácí výrobky. Evropan se zpočátku 
nedokáže v  přeplněných ulicích, ulič-
kách a zákoutích města dobře oriento-
vat. Až po nějakém čase zjistíte, že zde 
je vlastně fungující systém. Jsou zde 
uličky, kde se prodává textil a boty, další 
uličky, kde dostanete výrobky z  bam-
busu a  rýžové slámy. Svou uličku mají 
zelináři, prodejci masa a ryb. Jednotlivé 

cechy vytvářejí jakási sdružení, takže 
procházíte uličkou, kde jsou truhláři, 
kováři, ale také prodavači látek a galan-
terie, a hned vedle se nacházejí krejčov-
ské dílny, obuvníci, kolonie zubařů pod 
širým nebem, stolek s  nástroji, židlička 
a  nezbytní zákazníci. Jsou zde místa, 
kde se dá koupit a prodat cokoliv. 

Vůbec nejvíce je v prodeji a podniká-
ní rozšířen „garážový systém“. V přízemí 
domů, jedna vedle druhé, jsou typické 
garážové prostory s plechovou roletou, 
přes den otevřenou, odkrývající obchů-
dek, dílnu, hospůdku, ordinaci. Všechno 
musí být nejblíž zákazníkovi, zejména 
prostému, který chce být přitahován 
pohledem na zboží nebo poskytované 
služby. Pochopitelně jsou i  obchody, 
restaurace, ordinace pro náročné zá-
kazníky, ale těch zde je, a dlouho ještě 
bude, nízké procento. Před poštou se 

na zemi prodávají známky a  o kus dál 
se v kroužku zájemců věští z ruky. To vše 
je zde naprosto samozřejmé a  vytváří 
to nepopsatelné obrázky a  atmosféru. 
Všude spousty zevlounů, neboť kde se 
v Číně cokoliv děje, byť i sebevíc banál-
ního, hned se vytvoří shluk lidí s hlubo-
kým zájmem přihlížejících. Ať už je to 
dopravní nehoda, hádka manželů, při-
stižení zloděje, stahování hada z  kůže 
za živa před restaurací nebo zabíjení 
psa přímo na chodníku na přání zákaz-
níka. Po odeznění událostí se lidé ne-
rozcházejí hned, ale rozmlouvají o tom, 
co a  jak se zde odehrálo, což dokonce 
zajímá i další nově příchozí.

Podle statistiky vychází v  Číně jeden 
zubař na 50 000 lidí. V  tomto měs-
tě jsem viděl tři ordinace garážového 
typu, se starými křesly a  archaickými 
vrtačkami. V  jedné z  nich lékař dokon-

Na ulicích probíhá i léčba zábaly z ohřátého bahna

 Zdejší specialita: „vzducholoď-autobus“
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Dnešní Yongchuan

ce pracoval v bílém plášti přehozeném 
přes civilní oděv, s  gázovou maskou 
na obličeji. Nejvíce zákazníků, zejména 
prostých venkovanů, však získávají po-
uliční stánkoví zubaři. Ty jsem objevil 
v úzké uličce mezi dvěma tržišti. Stolek 
a židlička, staré rezavé nástroje, nezbyt-
ná miska s „trofejními“ zuby, další miska 
s vodou, několik lahviček s pochybným 
obsahem, dentakryl s  několika kalíšky, 
úlomek brousku, stará injekční stříkač-
ka, pár jehel a pinzet a ordinace je v pro-
vozu. Několik podobně vybavených 
konkurentů v  blízkém okolí. Zuby se 
zde trhají převážně rezavými kleštěmi. 
Pokud však pacient nemá dost odvahy, 

provádí se zajímavá „údržba“. Vykotla-
ný zub se vyčistí pomocí dřevěné jehly, 
vypláchne se kalnou, tmavou vodičkou 
pomocí pinzety a  chomáče vaty. „Zu-
bař“ si rozmíchá v  kalíšku trochu jaké-
hosi dentakrylu, smočí prsty v  misce 
s  vodou, čímž je učiněno hygieně za-
dost, a  takto „vydezinfikovanými“ prsty 
vmáčkne hmotu do zubu a  upěchuje. 
Tuto činnost jsem několikrát pozoroval 
a  vždy mne děsila. U  trhání zubu jsem 
však neasistoval, úpění a  nářek mne 
vždycky rychle zahnaly. 

Do Yongchuanu turisté běžně nepři-
jíždějí. S  výjimkou starých baráků v  kři-
volakých uličkách starého města zde 

nejsou žádné historické budovy. Město 
nemá ani muzeum, divadlo nebo ZOO, 
ani botanickou zahradu, pro kterou by 
zde byly ideální podnební podmínky. 
Fotbalové hřiště v blízkosti jedné ze škol 
je jedna velká blátivá oranice s rezavými 
brankami, pozvolna pohlcovaná rozši-
řující se přilehlou tržnicí, jejími krámky, 
hospůdkami a  sklady. Uprostřed města 
na jednom z  kopců je postaven vysoký 
pomník Vítězství čínského lidu a  pago-
dovitá věž, umožňující pohled na město 
a jeho okolí. Je to, zde na kopci, uzavřený 
park, pozvolna pustnoucí a devastovaný. 

Ve městě jsou dvě vysoké školy a ně-
kolik středních škol, což by snad svěd-
čilo o slušné úrovni vzdělanosti. Čína se 
však potýká s  negramotností, a  jak se 
zvětšuje ekonomický potenciál země, 
tak tento problém vyvstává stále více 
do popředí. Takřka 200 miliónů neofici-
álně negramotných a  oficiálně přizna-
ných 25–30 miliónů téměř doslova ko-
responduje s  úrovní nezaměstnanosti. 
Podle posledních statistických údajů je 
zde asi 50 miliónů nezaměstnaných ofi-
ciálně, neoficiálně se uvádí až 250 mili-
ónů nezaměstnaných. Jsou to převážně 
lidé z venkova, kteří odcházejí do měst 
za prací a obživou, často jen za přežitím. 

Přerod hospodářství, zavádění tržního 
mechanismu, to vše vyvolává obrovské 
změny. Rozšiřuje se soukromá podnika-
telská sféra. Tradiční čínské preferování 
obchodní činnosti znamená velký ná-
růst obchodů, obchůdků, stánkového 
prodeje a překupnické činnosti v  tako-
vém rozsahu, že se to začíná projevovat 
i  v míře inflace. V  roce 1993 byla infla-
ce 13 %, v 1. pololetí 1994 ve srovnání  

Zde nám dělají fotografie
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TELNICKÉ AKCE OD POLOVINY DUBNA DO POLOVINY ČERVNA
DATUM NÁZEV AKTIVITY POŘADATEL MÍSTO

14. dubna Sběr železného šrotu Obec Telnice a SDH Telnice Telnice
15. dubna Vítání jara s vynášením smrtky Telnický folklorní spolek Zahájení u Šatlavy
16. dubna Zápis do 1. třídy ZŠ ZŠ Telnice Škola
19. dubna Setkání zájemců o nový dramatický kroužek Obec Telnice Zasedací síň OÚ
20.–22. dubna Divadelní dílna 2018 Orel ČR Boleradice
20. dubna Setkání milovníků lidové muziky Jindřich Čech Klubovna v Šatlavě
21. dubna Výsadba stromů v nádražní čtvrti – brigáda Obec Telnice Park v nádražní čtvrti
21. dubna Jihomoravské byciklení: Cimrmanovo Svitavsko Orel jednota Telnice Stvolová–Březová/Svit.
21. dubna Pochod po hraničkách Leona Bímová Sraz u Šatlavy
21., 25., 28. 
dubna Sběr pneumatik a stavební sutě Obec Telnice Sběrné místo na obecním 

dvoře
22. dubna Pietní akt u pomníku obětí 2. světové války Obec Telnice Masarykovo nám.
22. dubna Čaj o páté Obec Telnice Sokolovna
22. dubna Házená muži: Sokol Telnice vs. TJ Dolní Cerekev Oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala
24. dubna Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě
28. dubna Jarní pochod do Starého lesa TJ Sokol Telnice Telnice–Žatčany
28. dubna Rybářské závody Rybářský SK Telnice Telnický rybník
30. dubna Pálení čarodějnic TJ Sokol Telnice Sokolovna
5. května Házená muži: Sokol Telnice vs. Juliánov Oddíl házené TJ Sokol Telnice Sportovní hala
5.–8. května Sportovně-turistický víkend ZŠ Telnice Pec pod Sněžkou
8. května Demontáž sportovní haly Obec Telnice Sportovní hala
8. května Jihomoravské byciklení: Lubě s Krkatou bábou Orel jednota Telnice Čebín a okolí
8. května Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě
8. května Střelby v remízku MS Telnice Remízek
13. května Besídka ke Dni matek Orel jednota Telnice, ZŠ a MŠ Orlovna
16. května Zápis do MŠ MŠ Telnice Školka
17. května Kurz první pomoci Obec Telnice Zasedací síň OÚ
19. května Veřejné vystoupení hromadných skladeb XVI. sletu TJ Sokol Telnice Areál Sokola
20. května Průvod telnických královniček Telnický folklorní spolek Zahájení u OÚ
22. května Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě
24. května Kurz Hygienické minimum Obec Telnice Zasedací síň OÚ
25. května Noc kostelů Farnost Telnice Kostel a nádvoří kostela
25. května Galavečer Tanečního klubu Orel jednota Telnice Orlovna

26. května Mobilní sběr nebezpečného odpadu Obec Telnice Parkoviště U Laštůvků  
a před nudlárnou

26. května Volejbalový turnaj „Pro všechny příchozí“ Jiřina Šillerová Areál Sokola
27. května Olympijský Den dětí Obec Telnice a spolky Sokolovna
1.–3. června Jihomoravské byciklení: Litovelským Pomoravím Orel jednota Telnice Litovel a okolí
12. června Pravidelné setkání KLAS KLAS Telnice Klubovna v Šatlavě
15. června Putování za zvířátky do ZOO Vyškov Telnické sluníčko Vyškov

s 1. pololetím 1993 již byla 20 % a ve vel-
kých městech dokonce až 30 %. Tyto pro-
blémy jsou oficiálně přisuzovány nepříz-
ni počasí, zvláště suchu. Sucho v několika 
posledních letech postihlo šest provincií, 
mezi nimi i provincii Sichuan. Tím údajně 
poklesla zemědělská produkce, a  to se 
promítlo do negativního vývoje. 

Většina Číňanů žije velice skromně a v 
chudých poměrech. Pokud však mají co 
jíst, jsou spokojeni. Teď se však vytváří 

nová vrstva lépe žijících lidí, podnikate-
lů, soukromníků a  různých zbohatlíků. 
Zejména ve větších a velkých městech, 
zvláště pak ve volných ekonomických 
zónách. Velké a  často i  závratné zisky 
dávají vzniknout nové stavovské tří-
dě, dopřávající si přímo luxusní život. 
Nový způsob života přináší i nové spo-
lečenské komplikace, a ne náhodou byl 
v Číně na podzim roku 1994 přijat nový 
protikorupční zákon. Je velice přísný 

a  umožňuje i  použití trestu smrti. Mě-
nící se podmínky života lze pozorovat  
i  v provinčním městečku Yongchuan.  
Dobře oblečení mladí obchodníci 
a  podnikatelé s  mobilními telefony se 
objevují i zde a začíná se měnit i ráz ob-
chodních čtvrtí. Těžko říct, co tyto změ-
ny přinesou obyčejným čínským lidem 
a  jak brzy se podstatně změní i  běžný 
život městečka. Ukáže to zřejmě až čas. 

Rostislav Sobotka (1995)
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PŘIJĎTE NÁM POMOCI VYSADIT
PARK PRO DALŠÍ GENERACE

V NÁDRAŽNÍ ČTVRTI...

OBEC TELNICE VÁS SRDEČNĚ
ZVE NA OBECNÍ BRIGÁDU

NA VÝSADBU STROMŮ
V NOVÉM PARKU

V NÁDRAŽNÍ
ČTVRTI.

S SEBOU SI VEZMĚTE:
PRACOVNÍ RUKAVICE,
LOPATY, RÝČE, HRÁBĚ
A DOBROU NÁLADU…

DROBNÉ OBČERSTVENÍ
ZAJIŠTĚNO.

SOBOTA 21. DUBNA 2018
V 8.00 HOD.

SETKÁNÍ ZÁJEMCŮ O NOVÝ
DRAMATICKÝ KROUŽEK

ČTVRTEK 19. DUBNA 2018 V 18 HOD. 
ZASEDAČKA OBECNÍHO ÚŘADU

CHTĚLI BYSTE BÝT SOUČÁSTÍ NOVÉHO TELNICKÉHO 
OCHOTNICKÉHO SOUBORU? JE VÁM MEZI 10 A 99 ROKY?

TAK PROSTĚ PŘIJĎTE A UVIDÍTE A USLYŠÍTE…
TROCHU VÍCE INFO NA WWW.TELNICE.CZ 

PRVNÍ SETKÁNÍ SE USKUTEČNÍ 
POD ZÁŠTITOU OBCE TELNICE… 

CO BUDE DÁL, JE NA VÁS…
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Další ročník oblíbených cyklovýletů se zaměřuje nejen na další místa a cyklotrasy Jihomoravského 
kraje, ale vyzkoušíme i cyklotrasy v jiné oblíbené lokalitě. A na jaké cykloakce se můžeme letos těšit: 

CYKLOSEMINÁŘ -  úvodní seminář Jihomoravského bicyklení    2018 
Termín: 8. 4. 2018 Typ: JMB seminář 
Místo: Telnice 
 

CIMRMANOVO SVITAVSKO 
Termín: 21. 4. 2018 Typ: JMB sportovní 
Jednodenní výlet po památkách nejsevernější částí 
Jihomoravského kraje se zajížďkou i do sousedního kraje 
pardubického.  
Výchozí stanice: Stvolová Cílová stanice: Březová n/Svit. 
Délka: 30 – 35 km 

LUBĚ S KRKATOU BÁBOU 
Termín: 8. 5. 2018 Typ: JMB rodinná 
Jednodenní výlet pro rodiny s dětmi s návštěvou zahradní 
železnice v Drásově a projížďka podél potoka Lubě k přírodní 
památce-skalnímu útvaru Krkatá bába. 
Výchozí a cílová stanice: Čebín Délka: 25 km 

LITOVELSKÝM POMORAVÍM OLOMOUCKEM 
Termín: 1. - 3. 6. 2018 Typ: JMB vícedenní pro celou rodinu 
Víkendový cyklovýlet po olomoucku pro celou rodinu. Projížďka 
chráněnou krajinnou oblastí Litovelské pomoraví a návštěva 
dalších památek v této krásné oblasti. 
Výchozí a cílová stanice: Litovel Délka: 60 km 

ZNOJEMSKÉ VINNÉ SKLEPY 
Termín: 21. - 23. 9. 2018 Typ: JMB po vinařských stezkách 
Putování po vinařských stezkách nás tentokrát zavede do 
znojemské vinařské oblasti a nabídne nejen plody místních 
vinic, ale i zajímavosti a pamětihodnosti tohoto zajímavého 
kraje. 
Výchozí a cílová stanice: Znojmo Délka: 80 km 

ROPNÉ POHOŘÍ 
Termín: 13. 10. 2018 Typ: JMB sportovní 
Hřebenová trasa vedoucí napříč Ždánickým lesem a krásnou 
podzimní krajinou, kde můžeme vidět mimo jiné i ropné těžní 
věže. 
Výchozí a cílová stanice: Bošovice Délka: 40 km 

ZÁVĚREČNÝ SEMINÁŘ 
Termín: 17. 11. 2018 Typ: JMB seminář 
Místo: Telnice 

Jihomoravské bicyklení 2018

Spolek pro postavení a udržování Orlovny v Telnici, Masarykovo nám. 7, Telnice 

Srdečně zveme malé i velké „turisty“
na

POCHOD 
PO HRANIČKÁCH OBCE

v sobotu 21. dubna 2018
Sraz účastníků je v 9.00 hod. u vinárny Šatlava

Občerstvení zajištěno.
Nezapomeňte kvalitní obuv a dobrou náladu.

Akce je pořádána s podporou obce Telnice.
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sobota 21. dubna 2018: 10‐12 h.
středa 25. dubna 2018: 15‐17 h.
sobota 28. dubna 2018: 10‐12 h.

pouze osobních 
automobilů

pouze
3 kolečka/rodinný dům.

Mezi stavební suť patří:

Mezi stavební suť nepatří:

Tyto služby jsou pro telnické občany bezplatné.

MOBILNÍ SBĚR 
NEBEZPEČNÉHO ODPADU

sobota 26. května 2018
10.00–10.45 na parkovišti U Laštůvků
10.50–11.15 před budovou nudlárny

Obec Telnice ve spolupráci se společností KTS Ekologie pro své občany 
připravila mobilní sběr nebezpečného odpadu: odevzdat bude možné  
bezplatně: oleje, plechovky od barev, baterie všeho druhu, kyseliny 
a zásady, barvy a ředidla, teploměry, kosmetika, pesticidy, fotochemikálie, 
léky, lepidla, desinfekční prostředky, čistící prostředky na okna a WC, laky, 
zaolejované hadry, nádoby se zbytky chemikálií apod.
Upozorňujeme občany, že sběr pneumatik proběhne ve stejném termínu 
jako sběr stavební suti (21.–28. dubna 2018 na obecním dvoře). Nefunkční 
elektrospotřebiče, tonery do tiskáren, baterie, žárovky, zářivky a výbojky 
je možné odevzdávat průběžně na obecním dvoře v běžnou otevírací dobu 
sběrného místa: sobota 10–12 h, středa 15–17 h. Děkujeme za pochopení.
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ČAJ O PÁTÉ
Přijďte si posedět u dobrého čaje se svými 

přáteli, s dobrou slováckou cimbálovou 
muzikou či Sivickým tanečním klubem

a jejich tanečními variacemi 
na muzikál My Fair Lady.

neděle 22. dubna 2018
od 15.00 hod. 

sokolovna
Telnice

Vstupné 10 Kč

P.S.: Ve 14.15 hod. se u pomníku obětem 
II. světové války uskuteční krátký pietní akt.

Sociální komise      obce Telnice 
srdečně zve na

naprosto pohodový

Obec Telnice 
vás srdečně zve na

uctění památky všech padlých 
při osvobozování naší obce 
a obětí druhé světové války

v neděli 
22. dubna 2018

ve 14.15 hod.
Po pietním aktu bude následovat

odpolední program akcí
Čaj o páté na sokolovně.
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                     TJ Sokol Telnice pořádá 
                  v sobotu 28. dubna 2018 

             
 

   
 
 
 
  Sraz zdatných a odvážných turistů                                          
  je v 7.30 hodin na zastávce u Mateřské školy.           

      S sebou pláštěnku, pevnou a pohodlnou obuv,  
      kšiltovku, lehkou svačinku a pití na cestu,  
      špekáček na opečení - přílohy budou zajištěny.  
      Na účastníky čekají na trase různé soutěže,  
      doprovodný program a na závěr táborák.                                                

  Předpokládaný návrat je kolem 14.00 hodiny.                
  Na všechny se těší            
                                      Šárka Oborná   

Rybářský 
sportovní 
klub Telnice
  
                        vás zve na

Sobota
28. dubna 2018
Při nepřízni počasí ohlásíme náhradní termín

Zúčastnit se může každý
(i bez rybářského lístku),

pravidla závodu i startovné 
budou stanoveny na místě.

     na telnickém rybníku
zápis od 6.00 do 6.45 hod., 

závod od 7.00 do 12.00 hod.
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                                                          Akci finančně podpořila Obec Telnice 

 
      

                                                  pořádá v pondělí 30. dubna 2018                                                    
v areálu sokolovny 

 

   
 

Přílet čarodějnic a jejich pomocníků je v 18.00 hodin. 
 
 

Po provedení prezence a nezbytném přezkoušení 
leteckých i jiných dovedností společně zapálíme hranici. 

 
S sebou špekáček – veškeré přílohy a lektvary budou zajištěny. 

 
Na všechny se těší KANIMŮRA. 

 
 
                                                                                                                    
 
 
 
                                                               
 

SPORTOVNĚ TURISTICKÝ VÍKEND
v Peci pod Sněžkou 2018

sobota 5. května 2018 – úterý 8. května 2018
určeno dětem 1.–5. ročníku ZŠ

Bližší informace a přihlášky je možné získat
u Leony Bímové – tel.: 777 158 460.

Akci finančně podpořila Obec Telnice.
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T E L N I C K Á   U N I V E R Z I T A

Vítáni jsou všichni občané Telnice jakéhokoliv věku, kteří chtějí získat certifikát potvrzující účast na tomto kurzu 
nebo se prostě jen zajímají o to, jaké jsou nové trendy při řešení urgentních zdravotních problémů dětí 

či dospělých. Registrace účastníků: do 2. května 2018 na tel.: 544 224 410, příp.: ilona.kucerova@telnice.cz

Děkujeme všem, kteří nám přijdou s demontáží sportovní haly pomoci. 
Po tomto datu tedy bude uvolněno sokolské házenkářské hřiště pro běžný letní provoz.

     Obec Telnice Vás srdečně zve na brigádu:

demontáž sportovní haly

POZOR ZMĚNA TERMÍNU !

úterý 8. května 2018
8.00 hod.
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„Vrby se nám zelenajó,
na dvě strany rozkládajó,
radujme se, veselme se!“

Pojďte se radovat a veselit s námi při obnovení
starobylého obyčeje „tance královniček“ a to v neděli
20. května od 15 hodin. Průvod vyjde od OÚ Telnice.

Srdečně zve 
Telnický folklorní spolek 

Činnost organizace je podporována Obcí Telnice.

 

 

 

 

TJ SOKOL TELNICE VÁS SRDEČNĚ ZVE NA 

 
 

HROMADNÝCH SKLADEB 

 
 

 
AREÁL SOKOLA TELNICE 

 
 
 

       
 

     
 
    Na programu bude předvedení sletových skladeb 
                a vystoupení tanečních klubů z okolních obcí.                                                              

 
                        Od 13 hodiny bude v klubovně sokolovny  

                                                ke zhlédnutí výstavka. 
 
 
 
 
 
 
 
 
                                           
 

                                          Činnost organizace podporuje obec Telnice Činnost organizací podporuje obec Telnice.

FS Telnička
ve spolupráci s Telnickým sluníčkem

Vítání jara 
s vynášením smrtky

V případě nepříznivého počasí se akce uskuteční 
v sále orlovny v Telnici. Drobné občerstvení zajištěno.
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Potvrzení účasti prosíme do 20. května 2018. Kontakt:  Jiřina Šillerová 776 605 494 nebo e-mail: j.sillerova@centrum.cz 

																																																								

Potvrzení účasti prosíme do 20. května 2018. Kontakt:  Jiřina Šillerová 776 605 494 nebo e-mail: j.sillerova@centrum.cz 

																																																								

T E L N I C K Á   U N I V E R Z I T A
Obec Telnice 

zve srdečně své občany na kurz

HYGIENICKÉ MINIMUM
který se bude konat

ve čtvrtek 24. května 2018 od 17 hodin
v zasedací místnosti obecního úřadu Telnice

Přihlášky přijímá paní Ilona Kučerová, OÚ Telnice osobně nebo e‐mailem: 
ilona.kucerova@telnice.cz do 9. května 2018. Po skončení kurzu obdrží účastníci

certifikát o absolvování tohoto kurzu. Účast vřele doporučujeme všem pracovníkům 
ve stravování, potravinářském průmyslu či vedoucím letních táborů…
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od  9.července  do  27.července  2018
pro  děti:  od  3  do  8   let  (po  dohodě možno   i  starší)

Provozní  doba: každý  pracovní  den  od  8  do  16  hodin

Nákladová  cena: 150  Kč/dítě za  hlídání,  33  Kč/dítě za  oběd

Početně jší  rodiny: 50%  sleva  za  hlídání  druhého  a  každého  dalšího  dítěte

Termín  uzávěrky  př ihlášek: 16.  května  2018  ( je  třeba  uhradit  celou  cenu)

Rezervace  termínů : je  možná  po  celých  týdnech,  ale   i  samostatné  dny

Kontakt: I lona  Kučerová  – 544  224  410,   i lona.kucerova@telnice.cz

Provozovatel: Obec  Telnice,  Růžová  243,  664  59  Telnice,  IČ :  00282677

Program: pro  děti  bude  př ipraven  zábavný  a  pohodový  program

Místo: Mateřská  škola  Telnice  a  př i lehlý  areál

Obec Telnice a místní spolky
srdečně zvou všechny 
malé i velké děti na

           OLYMPIJSKÝ

DEN DĚTÍ
v neděli 27. května 2018

startujeme v 15:00:00
na sokolovně

zábava sport autogramiáda medaile pohoda



Telnické sluníčko srdečně zve děti a jejich 
maminky, tatínky, babičky, dědečky…na 

Odjezd autobusu v 8:15 hod. z parkoviště u sokolovny,
návrat zpět v cca 13:00 hod.

Na výlet je nutné se přihlásit u Pavly Chovancové,
tel.: 774 513 735, 

e-mail: pavla.chovancova@telnickeslunicko.cz

Pro telnické občany doprava zdarma,
přespolní 70Kč/os.
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SHM Klub Újezd u Brna vás zve na prázdninový tábor!

Náš Klub nabízí již po pětadvacáté turnusy
letních stanových táborů.

Letní stanové 
tábory 2018

Nabídka letních táborů, které se budou  
konat poblíž obce Protivanov.

Nejaktuálnější informace ohledně letošních táborů včetně 
dokumentů ke stažení se objevují zde:

http://ujezd.shm.cz/tabory2018/
Všichni jsou srdečně zváni.

Telnické sluníčko srdečně zve děti a jejich 
maminky, tatínky, babičky, dědečky…na 

Odjezd autobusu v 8:15 hod. z parkoviště u sokolovny,
návrat zpět v cca 13:00 hod.

Na výlet je nutné se přihlásit u Pavly Chovancové,
tel.: 774 513 735, 

e-mail: pavla.chovancova@telnickeslunicko.cz

Pro telnické občany doprava zdarma,
přespolní 70Kč/os.

Činnost organizace podporuje Obec Telnice

TJ SOKOL TELNICE
POŘÁDÁ

LETNÍ 
DĚTSKÝ TÁBOR

7.–15. 7. 2018

REKREAČNÍ STŘEDISKO 
HUTNÍK (8 km od Strážnice) 

PRO DĚTI VE VĚKU 6 AŽ 14 LET

CENA  2800,- Kč
CENA ZAHRNUJE

Ubytování ve čtyřlůžkových dřevěných chatkách.
 Stravu 5x denně, pitný režim po celý den.

Dopravu tam i zpět, bohatý program, 
spoustu zábavy a her.

Přihlášky si můžete vyzvednout 
u Tomáše Bezděka, Zámecká 58,  Sokolnice nebo stáhnout  

z Facebooku skupina „Tábor cooll 2012–2018“. 
Případné informace na  tel. 724 377 026 

nebo na e-mailu: tabor-cool@seznam.cz, kde rovněž 
můžete své dítě na tábor  přihlásit. Do přihlášky napište 

jméno, příjmení a datum narození dítěte. Adresu a kontaktní 
telefon na matku i otce, případné zdravotní omezení.

Tábor 
pro mládež
mládež od 16 let

út 3. – so 7. 7.

500 Kč

Tábor 
Harry Potter

chlapci 9–16 let
so 7. – so 21. 7.

2 800 Kč

Tábor 
Černá perla

dívky 9–16 let
so 21. 7. – čt 2. 8.

2 600 Kč
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MINISTRANTSKÝ TÁBOR
BABICE 5.–12. 8. 2018 „BLÍŽ BOHU“

PRO MINISTRANTY ŠKOLNÍHO VĚKU, PŘIHLÁŠKY DO 10. 5. 2018 
NA FRANTISEK.KROUTIL@EMAIL.CZ - TEL.: 725 33 00 44.

Přijměte pozvání na třídenní zájezd 
do nádherného prostředí 

českého Broumovska 
a polských Stolových hor.

Odjezd v pátek 7. září 2018 v 6.30 hod. z parkoviště 
u Laštůvků, návrat v neděli 9. září 2018 okolo 20.00 hod.
Cena zájezdu pro dospělou osobu 1 450 Kč, pro děti do 12 let 1 250  Kč. 

(v ceně je doprava, ubytování, polopenze).

Bližší informace a přihlášení u Zdeňka Kubíčka (tel.: 604 563 222).
Nabídka je platná do zaplnění kapacity autobusu A. Hrdličky.

 Akci finančně podpořila Obec Telnice.

ZÁJEZD NA ÚCHVATNÉ BROUMOVSKO
A DO STOLOVÝCH HOR (POLSKO)

7.–9. ZÁŘÍ 2018
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ZÁŠTITU NAD NOCÍ KOSTELŮ PŘEVZALI

Mons. ThLic. Vojtěch Cikrle, biskup brněnský, Mgr. Daniel Ženatý, předseda Ekumenické rady církví ČR a synodní senior Českobratrské církve evangelické, 
Mgr. Juraj Jordán Dovala, brněnský biskup Církve československé husitské, Milan Štěch, předseda Senátu Parlamentu ČR, JUDr. Bohumil Šimek, hejtman Jihomoravského kraje, 

MUDr. Jiří Běhounek, hejtman Kraje Vysočina, Ing. Petr Vokřál, primátor statutárního města Brna, Mgr. Ivo Polák, starosta města Blanska, 
Ing. Karin Karasová, starostka ÚMČ Brno-Královo Pole, Ing. Jaromír Kalina, náměstek primátora města Jihlava, Lubomír Cenek, starosta obce Křižanovice u Bučovic, 

Ing. Josef Šiška, starosta města Modřice, Ing. Ondřej Hudec, starosta městyse Ostrov u Macochy, Ing. Josef Svoboda, starosta města Pohořelice, 
Ing. Jaroslav Kadlčík, starosta obce Radostice, Mgr. Roman Fabeš, starosta města Telč, Josef Mifek, starosta obce Veverská Bítýška, Ing. Kateřina Jetelinová, starostka obce Vranov u Brna

PROJEKT SE USKUTEČŇUJE ZA FINANČNÍ PODPORY MINISTERSTVA KULTURY, JIHOMORAVSKÉHO KRAJE A STATUTÁRNÍHO MĚSTA BRNA.

QR code generated on http://qrcode.littleidiot.be

Noc kostelů v Telnici
Noc kostelů začneme v 18.00 slavením  
mše svaté s hudebním doprovodem telnické 
scholy. Po celý večer bude připraven zajímavý 
doprovodný program v kostele a na nádvoří. 
Těšit se můžete mimo jiné na komponovaný 
program o žalmech Utíkám se do stínu 
tvých křídel… Žalmy v Bibli a české poezii  
(četba: Prokop Štěpánek, hudba: Martin Kostaš, 
průvodní slovo: prof. Jiří Hanuš), který začne  
ve 20.45. Všichni jste srdečně zváni! 

Tým organizátorů



viz článek na str. 31




